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PoLItIeke PaRtIjen
Om raadslid te worden, moet u lid zijn van een politieke 
 partij. Hoe lang u lid moet zijn om u als gemeenteraadslid 
kandidaat te kunnen stellen, verschilt per partij. Naast 
 verdieping in de beginselen is het ook belangrijk om u te 
 oriënteren op de werkwijze en cultuur binnen een politieke 
partij, zoals de wijze van stemrecht van individuele leden.

Hieronder staan de verschillende politieke partijen die in 2006 
hebben deelgenomen aan de gemeenteraadsverkiezingen, 
gerangschikt op basis van de verkiezings uitslag (Bron: 
 Kiesraad). De lokale partijen hebben in 2006 gezamenlijk het 
grootste aantal stemmen behaald. Zij zijn apart in een kader 
vermeld. De Partij voor de Vrijheid en Trots op Nederland zijn 
toegevoegd, omdat deze hebben aangekondigd mee te doen 
met de gemeente raads verkiezingen in 2010. 

PaRtIj van de aRbeId (Pvda)
www.pvda.nl
www.lokaalbestuur.nl

SocIaLIStISche PaRtIj (SP)
www.sp.nl

chRIStenunIe (cu)
www.christenunie.nl
www.christenunie.nl/nl/ 
bestuurdersvereniging

democRaten 66 (d66)
www.d66.nl

StaatkundIg geReFoR
meeRde PaRtIj (SgP)
www.sgp.nl

chRISten democRatISch  
aPPèL (cda) 
www.cda.nl 
www.cda-bestuurdersvereniging.nl

voLkSPaRtIj vooR  vRIjheId 
en democRatIe (vvd)
www.vvd.nl
www.vvdbv.nl 

gRoenLInkS
www.groenlinks.nl

LokaLe PaRtIjen
Er bestaat een breed en divers scala aan soorten lokale  partijen. Het ver-

schilt van ‘one-issue’-partijen tot partijen die over allerlei onderwerpen een 

standpunt hebben. In 2006 was het percentage van het aantal uitgebrachte 

stemmen op lokale partijen 25,02%. Vergeleken met de andere politieke 

partijen was dit het hoogste percentage van de uitgebrachte stemmen.

Ongeveer 200 lokale politieke partijen zijn verenigd in de 

Vereniging van Plaatselijke Politieke Groeperingen (VPPG). 

De VPPG behartigt de belangen van lokale politieke 

 partijen. Zie voor meer informatie www.vppg.nl.

www.Raad2010.nL
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Beste lezer,
voor u ligt raad, een eenmalig magazine voor maatschappelijk betrokken mensen. 
voor mensen die geïnteresseerd zijn in wat er om hen heen gebeurt, bijvoorbeeld 
in hun gemeente. raad vertelt over wat een gemeente doet, over de werking van 
het gemeentebestuur en over de rol van een raadslid daarbij. Maar raad gaat 
vooral over de persoon achter het raadslid. 

wie zijn die gemeenteraadsleden nu eigenlijk? wat beweegt hen? waar zetten  
zij zich voor in? raadsleden zijn mensen met zeer uiteenlopende achtergronden. 
die verscheidenheid laat raad zien. 

raadslid zijn is leuk en boeiend, wij weten dat uit eigen ervaring. Is het altijd  
spannend? Nee, soms gaat het om droge kost en is het tijdrovend. Je schaarse 
tijd verdelen over werk, raadslidmaatschap en de mensen om je heen is een hele 
puzzel. 

Beginnende raadsleden realiseren zich dat niet altijd, zo bleek vorig jaar uit onderzoek 
van de door de vereniging van Nederlandse Gemeenten (vNG) ingestelde commissie-
aarts. daarom komt het actieprogramma Lokaal Bestuur – een project van de 
vNG en het ministerie van Binnenlandse Zaken en Koninkrijksrelaties – met raad. 

raad laat zien wat het raadslidmaatschap inhoudt en op welke verschillende 
manieren raadsleden dit invullen. wat ons betreft is het raadslidmaatschap zeer 
de moeite waard. door u als raadslid in te zetten voor uw gemeente, kunt u het 
verschil maken. 

denkt u dat het raadslidmaatschap ook iets voor u is, dan kunt u in raad inspiratie 
opdoen en ontdekken hoe het is om daadwerkelijk raadslid te zijn. 

wij wensen u veel leesplezier en wellicht veel succes in de gemeenteraad!

AnnemArie JorritsmA-LeBBink

voorzitter vereniging van Nederlandse 

Gemeenten

raadslid in Bolsward, 1978 - 1988

Ank BiJLeveLd-schouten

Staatssecretaris van Binnenlandse Zaken 

en Koninkrijksrelaties

raadslid in Enschede, 1986 - 1989
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reportages 

op pad met Mohammed  
Mohandis in Gouda 
Mohammed Mohandis is het jongste raadslid van Gouda. 
‘Marokkaanse mensen reageren vooral persoonlijk  
met de vraag waarom ik dit doe. Ik heb een missie.’ 26
de raad bespied vanaf de publieke tribune 
Een frisse blik. die hadden ze in de gemeente Leeuwarden 
nodig, vond griffier Baudewijn franssen. hij stelde  
een burgervisitatie commissie voor, die de raad zou  
bespieden vanaf de publieke tribune.  59

raad van de straat

‘hé heb je even?’
Tijdens wandel- of fietstochten wordt raadslid Cindy  
Zwaartman (Cda) uit Midden-delfland vaak aangesproken 
door inwoners van ‘haar’ gemeente. door met hen  
in gesprek te gaan en goed te luisteren, weet  
Zwaartman wat er speelt. 11
‘we leven in een tijd waarin  
ontzettend veel problemen zijn’
hij is het langstzittende raadslid van Nederland. Job hoegee 
(77) uit Nieuwegein zit al ruim vijftig jaar voor de SGP in de 
gemeenteraad. In zijn werkplaats ontvangt de  
fietshersteller burgers op een heuse ‘praatstoel’. 23
‘Ik zie graag dat mensen zelf in actie komen’
voor Jola van dijk, raadslid voor de SP in de gemeente  
Nijmegen, bestaat het merendeel van haar werk als raadslid 
uit de contacten die zij heeft met burgers en de zaken die 
daaruit voortvloeien. Toch ziet van dijk het  
liefst burgers zelf actie ondernemen.  39
‘Een raadslid kan zaken sneller in  
beweging krijgen’
als voorzitter van eredivisieclub ado den haag heeft  
Jan Lobel, raadslid in Zoetermeer voor de lokale partij  
Lijst hilbrand Nawijn, zijn hart verpand aan voetbal.  
Maar niet alleen als voor zitter, ook als raadslid  
probeert hij de belangen van sportclubs te  
behartigen.  63

interviews

‘het werk van raadsleden doet ertoe’ 
Minister-president Jan Peter Balkenende was zelf zestien 
jaar raadslid in amstelveen. hij kijkt met plezier terug  
op zijn tijd in de gemeenteraad.  6 
‘Je moet leren op de bal te spelen’
haar entree in de gemeentepolitiek is op zijn minst opmerke-
lijk te noemen. het raadslid maatschap is Chantal Teunissen 
overkomen. ‘was ik voorbereid? Nee!’, aldus de  
fractievoorzitter van het Cda in Nijmegen. 20
‘de basis van wat we echt belangrijk  
vinden, delen we’
Katja rusinovic en haar man Kim Bruggeman zitten beiden 
in de gemeenteraad. Zij voor de Pvda en hij voor het Cda. 
ondanks de verschillen, hebben ze hetzelfde  
doel voor ogen: ‘het beste voor dordrecht’.  33
‘Je moet niet afwachten tot in maart 2010 
de verkiezingsuitslag bekend is’
als eenmansfractie in de oppositie lijkt het misschien alsof de 
rotterdamse Christen -unie-SGP als david tegen Goliath 
moet opboksen. ‘Niets is echter minder waar’,  
volgens remco oosterhoff. 40
‘Ik heb mezelf echt moeten bewijzen’
Songül Mutluer is promovenda aan de vu amsterdam. 
Naast het werk aan haar proefschrift en docentschap  
aan de universiteit, zit ze sinds 2006 voor de Pvda in  
de gemeenteraad van Zaanstad: ‘Ik ben een  
door zetter, als ik iets wil, zet ik alles op alles om  
dat te bereiken.’ 56
 ‘als raadslid hanteer je de drie w’s,  
de hoe-vraag is voor het college’
Jeroen hatenboer geniet als fractievoorzitter van de vvd in 
Enschede van de politieke discussie: ‘Je moet bereid zijn 
scherp te zijn in het debat, maar daarna moet je  
ook een biertje met elkaar kunnen drinken.’ 64
‘het heeft wel iets spannends,  
om op de grens te wonen’
als raadslid op de grens voor de Lokaledemo craten in venlo 
maakt henk Brauer zich sterk voor meer samen- 
werking met de duitse buurgemeenten.  76

informatief

wie is toch die lokale overheid? 
Aan het hoofd van de provincie en de gemeente staan  
provinciale staten onderscheidenlijk de gemeenteraad.  
artikel 125 van de Grondwet begint met deze  
woorden. raad beschrijft wat dat betekent.  13
Gereedschapskist van een raadslid
om uw taken als raadslid goed te kunnen uitvoeren, 
beschikt u over instrumenten die een wettelijke  
basis hebben: de formele raadsinstrumenten. 38
de kunst van het campagne voeren
Zodra de gemeenteraadsverkiezingen in aantocht zijn, verschij-
nen de bekende posters en folders, en gaan politici stad of 
dorp in. het van deur tot deur aankloppen om mensen te 
overtuigen op uw favoriete kandidaat te stemmen,  
begint in Nederland van de grond te komen.  67
raadslid in 10 stappen
raadsleden worden niet geboren, ze worden gemaakt.  
hierbij tien stappen die u kunnen helpen op uw  
weg naar het raadslidmaatschap. 72
Politieke partijen
om raadslid te worden, moet u lid zijn van een politieke par-
tij. raad geeft een overzicht van de verschillende politieke 
partijen die in 2006 hebben deelgenomen aan de gemeente-
raadsverkiezingen, gerangschikt op basis van de  
verkiezingsuitslag van 2006. 79

Portretten

wie zijn die raadsleden? 
de gemeenteraad wordt bevolkt door een zeer veelzijdig en 
kleurrijk gezelschap. Mensen met verschillende politieke 
voorkeuren, achtergronden, interesses en beroepen.  
raad zette tien raadsleden op de foto en vroeg  
naar hun persoonlijke inspiratiebronnen. 43

Lifestyle

websites voor raadsleden
op internet is veel relevante informatie voor raads - 
leden te vinden. raad selecteerde een aantal  
websites voor u. 12
Etiquette in de raad
welk gedrag is gepast in de raadszaal en welke acties kunt 
u beter achterwege laten? raad heeft de etiquetteboekjes 
en het reglement van orde van de gemeente - 
raad erop nageslagen. 24
Boeken & Tijdschriften
raadslid worden? dat leer je vooral in de praktijk.  
Maar enige theoretische voorbereiding kan geen  
kwaad. Boeken lezen dus.  30
aangeraden – handige raadshulpjes
raad heeft wat handige raadshulpjes voor u  
uitgezocht. 36
Tassen 
het aanbod aan aktetassen, attachékoffers, dokterstassen 
en pilotenkoffers is indrukwekkend. Toch blijken voor het  
vervoeren van de stapels papier de plastic boodschappen-
tassen van twintig eurocent en (eco-)linnen tasjes  
van een paar euro zeer in trek.  70
raadsleden op het internet
het gebruik van internet verbetert de communicatie met de 
burger, maar ook met de media. raad heeft een  
aantal veelgebruikte mogelijkheden op een rijtje gezet.  74

40 6739 596 56

70



| INTErvIEw

7

cArrière vAn mr. dr. JAn Peter 
BALkenende 
(Biezelinge, Zeeland, 7 mei 1956) 

2002 – heden  Minister-president en minister van algemene 

Zaken van het eerste, tweede, derde en 

vierde kabinet-Balkenende

2001 – 2002   fractievoorzitter Cda-fractie Tweede Kamer 

der Staten-Generaal 

1998 – 2002  Lid Tweede Kamer

1993 – 2002   Parttime bijzonder hoogleraar ‘Christelijk 

sociaal denken over maatschappij en eco-

nomie’ aan de vrije universiteit amsterdam

1984 – 1998   Stafmedewerker wetenschappelijk Instituut 

Cda

1982 – 1998   Lid gemeenteraad Cda amstelveen, waarvan 

van 1994 tot 1998 fractievoorzitter 

1982 – 1984   Beleidsmedewerker juridische zaken bij het 

bureau van de academische raad

‘ Goed op 
de hoogte 
blijven is 
essentieel 
en kost tijd’

‘ het werk  
van raadsleden 
doet ertoe’

dE PoLITIEKE ‘rooTS’ vaN MINISTEr-PrESIdENT JaN PETEr  

BaLKENENdE LIGGEN voor EEN dEEL IN dE GEMEENTEraad vaN  

aMSTELvEEN. BaLKENENdE KIJKT MET PLEZIEr TEruG oP ZIJN TIJd 

aLS raadSLId: ‘IK SToNd MIddEN IN dE  SaMENLEvING. aLS raadSLId 

BEN JE BEZIG MET hET BESTuurLIJKE ProCES, Maar BovENaL MET 

oNdErwErPEN dIE MENSEN raKEN. JE BENT hEEL PraKTISCh BEZIG.’ 

daT hIJ IN dIE TIJd vooraL BEKENd wErd MET ZIJN ‘KroKETTEN-

MoTIE’, daar ZIET dE MINISTEr-PrESIdENT dE huMor wEL vaN IN. 

 P
olitieke belangstelling had hij altijd al. In het 
haagse torentje vertelt de minister-president 
over zijn eerste kennismaking met de politiek: 
‘vanaf mijn zestiende bezocht ik al raads-
vergaderingen en Maatschappijleer was mijn 

favoriete vak op school. als student raakte ik vervolgens ver-
der betrokken bij de politiek en sloot ik me aan bij het CdJa, 
de jongerenafdeling van het Cda. Ik woonde afdelingsver-
gaderingen bij en nam deel aan de werkgroep ontwikkelings-
samenwerking.’ In 1982 werd Balkenende gekozen tot 
raadslid in amstelveen, een gemeente van toentertijd circa 
70.000 inwoners. ‘Ik stond op een verkiesbare plek, op 
plaats negen. de verschillende acties van jongeren hebben 
hierbij een belangrijke rol gespeeld. Ik vond het erg mooi om 
gekozen te worden. Tijdens mijn studententijd was ik ook lid 
van de faculteitsraad en student-assistent.’
In het begin combineerde Balkenende zijn politieke carrière 
met zijn doctoraalexamen Nederlands recht (1982) aan de 
vu amsterdam en later met een drukke baan als jurist bij de 

afdeling Juridische Zaken van het bureau van de academische 
raad: ‘het kwam allemaal een beetje samen.’ 
Een volle agenda dus, voor het nieuwbakken gemeente-
raadslid. de hoeveelheid werk die deze combinatie betekende, 
vond hij niet erg: ‘Ik werk snel, veel en graag.’ 
de periode tussen zijn afstuderen aan de vu en daarna het 
zoeken naar een baan, gaf Balkenende de tijd om zich even 
volledig te concentreren op de politiek: ‘deze eerste drie 
maanden kon ik mij goed inwerken. daarna werd ik aan-
genomen als jurist bij het bureau van de academische raad in 
den haag. In april 1984 ging ik werken bij het wetenschap-
pelijk Instituut van het Cda (wI). Ik combineerde het denkwerk 
in den haag met het praktische werk in amstelveen.’ 

de treinreis van en naar den haag gebruikte hij om de vele 
stukken en notities te lezen. hij kijkt met genoegen terug op 
deze periode: ‘Ik las alles van de commissies waar ik zelf lid 
van was, ruimtelijke ordening, financiën, cultuur, sociale 
zaken en werkgelegenheid en de commissie over het stads-

Minister-president Jan Peter Balkenende blikt 
terug op zestien jaar raadslidmaatschap

+
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bijzonder prettig tegenwicht voor hem: ‘Ik stond midden in 
de samenleving. Ik kijk dan ook met veel waardering terug 
op die zestien jaar raadslidmaatschap.’

de verankering van een raadslid in de samenleving is te 
merken in de interactie met burgers. Balkenende: ‘Je bent 
bezig met het bestuurlijke proces, maar ook met onderwerpen 
die mensen raken. Je bent praktisch bezig. Contacten met 
de inwoners van een gemeente en de verschillende organisa-
ties zijn daarbij belangrijk. Je kunt niet zonder deze contacten. 
Ik sprak regelmatig met bijvoorbeeld politie, brandweer en 
scholen. als raadslid sta je tussen de mensen.’ 
opvallend vond de minister-president toen al de inzet van 
maatschappelijke organisaties: ‘de verschillende organisaties 
hebben een belangrijke stem, waar politici zeker naar moeten 
luisteren. Je krijgt anders de situatie dat de gemeente overal 
de dienst uit maakt. de gemeente moet niet dicteren wat er 
gebeurt. Belangrijk is dat burgers zelf initiatief tonen, actief zijn. 
hun eigen bijdrage is waardevol, daarvan moet de gemeente-
politiek gebruikmaken.’ hij noemt het voorbeeld van ver-
nielingen en vervuiling in de gemeente amstelveen in de 
jaren tachtig. ‘Scholen liepen hier tegen op, maar namen zelf het 
voortouw door het probleem op de agenda te zetten en door 
contact op te nemen met de politie. de directe contacten tussen 
politieagenten en leerlingen in amstelveen om het probleem 
aan te pakken waren een goed voorbeeld’, aldus Balkenende.

investeren in kennis 
Maar met alleen een goede relatie met burgers en (maat-
schappelijke) organisaties is een goed raadslid er nog niet, 
meent Balkenende: ‘Een raadslid moet zich blijven 
ontwikke len, investeren in kennis is een welhaast onmisbare 
drive. Je moet goed op de hoogte zijn van wat er speelt, 
maar je hebt ook technische kennis nodig. Ik heb de nodige 
cursussen gevolgd.’ Zelf leerde hij veel van zijn werk bij het 
wI als redactiesecretaris van Bestuursforum (maandblad van 
de bestuurdersvereniging van het Cda, red.) en ook in zijn 
rol als voorzitter van de redactie van het handboek voor 
Gemeenteraadsleden: ‘In Bestuursforum zorgde ik in de 
jaren tachtig voor een serie artikelen over de verantwoorde-
lijke samenleving op lokaal niveau.’ 

verAndering
de laatste jaren in amstelveen vervulde Balkenende de rol 
van fractievoorzitter. Zijn lokale politieke rol, die hij omschrijft 
als ‘machtige opdracht’ gaf hij elf jaar geleden op toen hij 
toetrad tot de Tweede Kamer: ‘Na zestien jaar raadslid had 
ik niet het gevoel dat ik klaar was. Maar de partij vroeg mij 
kandidaat te willen zijn voor de Tweede Kamer en dat was 
natuurlijk ook een prachtige kans.’ Balkenende ziet dat het 
werk van de gemeenteraad is veranderd vergeleken met de 

tijd dat hijzelf deelnam aan de gemeentepolitiek: ‘de inhoud 
van het werk is veranderd, door onder andere het dualisme 
en het proces van decentralisatie. de wet werk en Bijstand 
en de wet maatschappelijke ondersteuning (waar de 
gemeenten verreikende eigen bevoegdheden in hebben 
gekregen, red.) zijn voorbeelden van decentralisatie.  
Je moet veel meer op lokaal niveau kijken wat mensen 
nodig hebben. door het dualistische proces is de afstand 
tussen het college en de raad groter geworden. In mijn tijd 
werd een wethouder uitsluitend uit de raad gekozen.’ 
Juist door het lokale aspect is de opdracht van raadsleden 
een belangrijke, stelt de minister-president: ‘de verantwoor-
delijkheid is groot. Je hebt het over de kwaliteit van bestaan 
voor mensen, over de eigen woonomgeving, over veiligheid. 
deze zaken houden mensen erg bezig.’ hij geeft het voorbeeld 
van de autodiefstallen die plaatsvonden in ‘zijn’ amstelveen: 
‘de aantallen waren niet zo hoog als de hoeveelheid diefstallen 
in bijvoorbeeld een buurgemeente als amsterdam, maar het 
hield de bewoners bezig. de beleving is behoorlijk fors.’
Zijn conclusie: ‘het werk van raadsleden doet ertoe.  

humor in de rAAd

Balkenende kijkt met trots terug op veel mijlpalen die hij 

heeft bereikt in de zestien jaar als amstelveens gemeente-

raadslid. op de vraag waarop hij vooral trots is, kan Jan 

Peter Balkenende niet slechts één ding noemen: ‘dat is 

moeilijk te zeggen, ik vond alles leuk. als ik toch iets moet 

noemen, is het de renovatie van het stadshart in amstel-

veen. dat was een investering van honderd miljoen euro. 

het is leuk om te zien hoe het stadshart is vormgegeven, 

met onder andere het Cobramuseum. In het project speelden 

grote en kleine belangen een rol, die tegen elkaar moesten 

worden afgewogen.’

Toch wordt Balkenende als raadslid niet direct geassocieerd 

met de renovatie. In de media wordt vaak één ludieke actie 

aangehaald: ‘de krokettenmotie’. de minister-president kan 

er wel om lachen: ‘Je bent jaren bezig met de verantwoorde-

lijke samenleving op lokaal niveau en datgene wat de aan-

dacht trekt is de krokettenmotie. dat is nu eenmaal ons lot. 

het was een aardigheidje. wij als fractie stelden dat de 

kwaliteit van de besluitvorming zou worden gediend als bij 

vergaderingen die duurden tot na 22.00 uur, kroketten werden 

geserveerd. de motie die hiervoor werd ingediend, werd grif 

ondertekend door de andere fracties. de vvd-fractie die 

naast ons zat, tekende direct. volgens mij worden nu nog 

steeds kroketten geserveerd...’

humor is belangrijk voor de minister-president. hij komt 

nog met een grappig voorbeeld uit zijn tijd als lokaal politicus.  

‘Ik had uit amerika een ‘watchman’ meegenomen. Toen er 

een spannende voetbalwedstrijd was, heb ik deze mee-

genomen naar een bespreking. Er werd zelfs op de 

publieke tribune meegekeken. deze actie werd voorpagina-

nieuws in de regionale pers. Naast serieuze zaken is ook 

humor belang rijk’, relativeert hij.

+

‘ Belangrijk zijn  
de oude rotten  
in het vak’
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hart. veel dingen krijg je mee uit de commissievergaderingen 
en uit stukken van algemene betekenis. Goed op de hoogte 
blijven is essentieel en kost tijd. Mijn werk was goed te com-
bineren, de sfeer was constructief.’

gemêLeerd gezeLschAP
‘als je begint als jong raadslid is alles even nieuw. de stapels 
papier, wat je wel en niet moet lezen. hoe ga je om met het 
college? Met informele contacten?’ Belangrijk zijn volgens 
Balkenende de ‘oude rotten’ in het vak: ‘door hun kennis en 
ervaring hoeft een nieuw raadslid niet zelf zijn weg te zoeken. 
Zij kennen het karakter van de gemeente en adviseren: “Let 
hier nu even op, dit is een gevoelig onderwerp dat al jaren 
speelt.” daar kun je veel van leren. uiteindelijk kan het best 
zijn dat je zelf een andere keuze maakt, maar dat mag ook.’ 
de Cda fractie in amstelveen destijds, waarvan hij van 1994 
tot 1998 uiteindelijk voorzitter was, noemt hij een ‘gemêleerd 
gezelschap’, met een combinatie van oudere raadsleden, 
ex-ondernemers en jongere politici: ‘onze fractievoorzitter 
was een gepensioneerd ondernemer, een fantastische man. 
hij was de bindende factor in de fractie.’ 

de wisselwerking tussen verschillende mensen in een fractie, 
daar houdt Balkenende van: ‘onze fractievoorzitter kwam uit 

het bedrijfsleven, terwijl ik zelf meer een ideologische invals-
hoek had. Zo kom je tot een divers samengesteld gezelschap. 
deze verscheidenheid is een zaak van de politieke partijen 
zelf, maar een zekere balans in ervaring en doorstroom,  
tussen mannen en vrouwen, tussen mensen van Nederlandse 
en niet-Nederlandse afkomst, is nodig om goed te kunnen 
besturen. dat maakt een fractie een interessant geheel.  
Politieke partijen moeten oog hebben voor inbreng uit ver-
schillende hoeken, maar je kunt hier geen algemene verdeel-
sleutel op loslaten. dit geldt niet alleen voor gemeenteraden, 
maar ook voor de Tweede Kamer.’

theorie en PrAktiJk
In zijn werk als raadslid had Balkenende te maken met de 
praktische invulling van vragen en onderwerpen die hij 
behandelde in zijn werk bij het wetenschappelijk Instituut 
van het Cda (wI): ‘Bij het wI kwamen vragen binnen waar 
mensen in het dagelijks leven mee zitten. deze waren dezelfde 
als waarmee ik als raadslid in aanraking kwam. Ik heb die 
wisselwerking tussen theorie en praktijk als ontzettend ver-
rijkend ervaren. Tot op de dag van vandaag heb ik daar 
voordeel van.’ In zijn latere functie als bijzonder hoogleraar 
aan de vu ging het opnieuw om de meer theoretische 
invalshoek. het raadslidmaatschap bood ook toen een  

‘ Na zestien jaar 
 raadslid had ik  
niet het gevoel  
dat ik klaar was’
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‘ hé,  
heb je 
even...’

TIJdENS waNdEL- of fIETSToChTEN wordT raadSLId CINdy ZwaarTMaN (Cda) 

uIT MIddEN-dELfLaNd vaaK aaNGESProKEN door INwoNErS vaN ‘haar’  

GEMEENTE. door MET hEN IN GESPrEK TE GaaN EN GoEd TE LuISTErEN, wEET 

ZwaarTMaN Zo waT Er SPEELT. 

olitica Cindy Zwaartman, raadslid voor het 
Cda in de gemeente Midden-delfland hoort 
het wel vaker als ze op haar fiets door dorpen 
in haar gemeente een rondje maakt: ‘hé heb 
je even...’. dorpsgenoten kennen Zwaartman 

goed en schromen niet om haar aan te spreken over zaken 
die hen bezighouden. Bijvoorbeeld over het parkeerprobleem 
dat speelt in haar oude woonwijk, Zuydmade. Zwaartman 
werd, na op de fiets een bezoek te hebben gebracht aan 
haar ouders, aangesproken door een buurtbewoner. 

vreemdPArkeerders
‘Sinds de buurgemeente het betaald parkeren heeft inge-
steld, hebben de buurtbewoners overlast van vreemd-
parkeerders van de nabijgelegen school en het ziekenhuis’, 
legt ze het probleem uit. ‘Parkeerplekken staan vol en als de 
bewoners zelf thuis komen van hun werk, dan kunnen zij hun 
eigen auto niet kwijt.’ 
Zwaartman besloot het probleem bespreekbaar te maken in 
de commissie Grondgebied. Ze stelde voor onderzoek te 
doen naar het vreemdparkeren: ‘dit onderzoek was om te 
kijken of de signalen die de buurtbewoners geven, ook  
kloppen. het bleek dat het parkeren niet in die getale voor-
kwam, dat het tot last kan zijn.’ Toch is het wat Zwaartman 
betreft, nog niet afgelopen. de wijk is oud en heeft ook een 
oude parkeernorm. Er gaat gebouwd worden bij Zuydmade, 

waar door de oude norm niet meer toereikend is. Zwaartman 
heeft samen met de andere partijen gevraagd om een nieuw, 
aangepast onderzoek naar het parkeren. het traject loopt nog.

kerstBomen
Tijdens een andere fietstocht kwam Zwaartman langs de 
gemeentelijke jeu des boules baan. Ze werd aangesproken 
door de spelers, die vertelden dat ze problemen hadden gehad 
met de plaats van de kerstbomenverkoop. ‘de verkoop 
vindt plaats op een afgebakend terrein, met een omheining 
erom’, legt het raadslid uit. ‘die omheining was over de jeu 
de boules baan getrokken. de spelers hadden dat gemist 
toen de vergunning werd verleend. Ze vertelden dat ze in de 
wintermaanden bij goed weer gewoon doorspeelden, maar 
dat kon toen niet vanwege die omheining.’ Zwaartman had 
deze klacht onthouden en afgelopen kerst attendeerde ze 
het college erop om bij het verlenen van de vergunning de 
omheining iets te verplaatsen, zodat deze niet over de baan 
liep. de kerstbomenverkoop kon ongehinderd doorgaan en 
ook de jeu des boulers konden op deze manier doorspelen. 
Niet alleen door haar tochten in de gemeente hoort Zwaartman 
wat er speelt. ‘ook e-mail is een heel goed medium. Maar, 
we nodigen de schrijvers van e-mails ook uit in de fractie, 
zodat ze hun verhaal mondeling kunnen toelichten. als je 
tegenover elkaar zit, dan krijg je toch beter inzicht in de 
klacht en vaak direct antwoord.’ «

Niet alleen minister-president Balkenende is raadslid geweest.  

Een groot aantal prominente Nederlanders koos ervoor zich sterk 

te maken voor hun gemeente. hieronder volgt een kleine greep uit 

bekende Nederlandse raadsleden.

Muzikante Berdien steunenberg, beter bekend als Berdien 

Stenberg maakte furore als dwarsfluitiste. In 1998 werd ze politiek 

actief, als raadslid voor het Cda in  almere. Inmiddels is Steunen-

berg fractievoorzitter.

weerman Peter timofeeff besloot zich in 2006 kandidaat  

te stellen voor de toen nieuw opgerichte partij Seyst.nu in de 

gemeente Zeist. Seyst.nu behaalde drie zetels, waarvan Timofeeff 

er één bezet.

Schaatser hilbert van der duim mocht zich in de jaren ’80 tot 

de internationale schaatstop scharen. hij werd wereld kampioen 

(1980 en 1982) en Europees kampioen (1983 en 1984). Tien jaar na 

zijn laatste overwinning besloot van der duim een nieuwe strijd aan 

te gaan. hij stond in 1994 als lijstduwer op de lijst van Plop, de Poli-

tiek Logisch en oprechte Partij in assen. door voorkeursstemmen 

werd hij gekozen als raadslid. hij was raadslid tot 1998.

als omroepster bij veronica, de avro en de Tros oogstte Léonie 

sazias bekendheid. Later presenteerde ze met Martin Gaus het 

programma ‘dierenmanieren’. Sazias is het hilversumse trouw 

gebleven, maar verruilde haar plek op tv voor een plaats in de  

gemeenteraad. In 2006 deed ze aan de verkiezingen mee voor  

de lokale partij democratisch Liberale Partij hilversum (dLPh).  

de partij kreeg één zetel die Sazias bekleedt na het vertrek van haar 

voorganger in september 2006.

Met zijn toen nieuw opgerichte lokale partij Leefbaar utrecht kwam 

muzikant en radiomaker henk Westbroek tijdens de gemeente-

raadsverkiezingen van 1998 als grote winnaar uit de bus. Tijdens 

verkiezingen twee jaar later, werd Lu met 14 zetels de grootste 

partij van de domstad. westbroek maakte in 2002 een einde aan 

zijn politieke loopbaan.

veel bekende Nederlanders worden tijdens verkiezingen ingezet  

als zogenoemde lijstduwers. Ze staan op een onverkiesbare plek, 

maar door hun bekende naam moeten zij kiezers verleiden hun 

stem uit te brengen op de partij die zij steunen. Bekende lijst duwers 

in het verleden waren onder anderen: voetballer Kevin  

hoffland voor de vvd Brunssum, Cabaretier vincent Bijlo voor  

Persectief’21 Bunnik, medewerker van artsen zonder Grenzen arjan 

Erkel voor Cda rotterdam, BZN-zanger Jan Keizer voor volendammers 

van recht door Zee, Edam-volendam, de broer van Pim fortuyn, 

Simon fortuyn voor Leefbaar rotterdam, rotterdam, Schilder Peter 

Klashorst voor huisje Boompje Beestje amsterdam, oud-politicus 

frits Bolkenstein voor de vvd amsterdam en acteur Serge henri 

valcke voor de SP amsterdam. 

BEKENdE raadSLEdEN

Je bent bezig de kwaliteit van leven te bevorderen. om hiermee 
bezig te zijn, dat is fantastisch. het gaat om ideeënvorming, 
waar je met elkaar moet uitkomen. Een schitterende opdracht, 
maar het gaat niet vanzelf.’ Een visie is noodzakelijk, een 
proactieve houding gewenst. ‘Je moet ideeën hebben over hoe 
het samenspel tussen de mensen en hun lokale omgeving 
anders kan. als je wat afwachtend bent, is dat voor jezelf 
niet bevorderlijk. dat is ook niet goed voor het raadswerk. 
Een ambtenaar moet overigens weten waar zijn verantwoor-
delijkheid eindigt en die van anderen begint. hij moet kunnen 
zeggen: “tot hier reikt mijn verantwoordelijkheid, nu bent u 
aan zet”. dit geldt ook voor de verhouding tussen de raad 
en het college, en in de wisselwerking met de burgers. Een 
raadslid heeft ideeën nodig, maar het veld moet die ideeën 
aanreiken. dat maakt het verschil!’ «

‘een kWestie vAn drie stAPPen’

Met zestien jaar ervaring als raadslid en inmiddels door gestroomd  

tot het hoogste politieke ambt van Nederland, is minister-president Jan 

Peter Balkenende wellicht dé aangewezen persoon om zijn visie te 

geven op het raadslidmaatschap. waar een goed raadslid volgens  

hem aan moet voldoen? ‘dat is een kwestie van drie stappen. Je moet 

heel goed weten welke koers je wilt varen, wat je ideeën en idealen  

zijn. daarbij moet je investeren in jezelf en in het contact met anderen. 

En gebruik de ervaringen van anderen. Belangrijk is het om stil te staan 

bij het feit dat het raadslidmaatschap een waardevolle ervaring is,  

maar ook een forse investering vereist. het kost tijd, maar het geeft  

ook energie. het is leuk om te zien hoe zaken kunnen veranderen.’
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Wie is  
toch die  
lokale  
overheid?

| INforMaTIEf| LIfESTyLE

vereniging vAn nederLAndse gemeenten 
www.vng.nl  
Samen met alle gemeenten stáát de vNG voor kracht en kwaliteit 
van het lokaal bestuur. Een van de taken van de vNG is de 
belangen behartiging van alle gemeenten bij andere overheden, 
zoals Tweede Kamer, Kabinet, IPo en maatschappelijke organisaties. 
de platform functie wordt onder meer uitgeoefend via ledenraad-
plegingen en de provinciale afdelingen. raadsleden kunnen de 
website raadplegen voor praktijkvoorbeelden en beleidsinhoudelijke 
‘raadgevers’. via de website kunt u zich ook abonneren op de  
digitale raadsledennieuwsbrief.

ActieProgrAmmA LokAAL Bestuur 
www.actieprogramma.nl
het actieprogramma Lokaal Bestuur is een vierjarig project (2007-
2010) van de vNG en het Ministerie van Binnenlandse Zaken en 
Koninkrijksrelaties met als doel het versterken van het lokaal bestuur. 
het actieprogramma richt zich op het samenspel tussen alle spelers 
in het lokaal bestuur en zet daarbij de Quick Scan Lokaal Bestuur 
in. Speciale aandacht is er voor raadsleden. voor hen organiseert 
het actieprogramma workshops over kennis en vaardigheden en 
regionale en lokale bijeenkomsten over actuele thema’s.

rAAdsLid.nu 
www.raadslid.nu
raadslid.Nu is de Nederlandse vereniging voor raadsleden. de 
vereniging biedt een platform voor discussie over  
onderwerpen waar raadsleden nauw bij betrokken zijn,  
uitwisseling van ideeën en initiatieven, en informatie over  
het werk als raadslid.

instituut voor PuBLiek en PoLitiek 
www.publiek-politiek.nl
het Instituut voor Publiek en Politiek (IPP) ziet het als zijn missie om 
burgers te informeren over hoe de politiek en de maatschappij func-
tioneren. Zo wil het IPP burgers enthousiast maken om daar zelf ook 
actief aan deel te nemen. In opdracht van gemeenten organiseert het 
IPP bijvoorbeeld cursussen politieke participatie. voor raadsleden 
organiseert het IPP verschillende bijeenkomsten, onder andere over 
burger participatie.

Websites voor raadsleden
oP INTErNET IS vEEL rELEvaNTE INforMaTIE voor raadSLEdEN TE vINdEN. 

raad SELECTEErdE EEN aaNTaL wEBSITES voor u.

gemeentehuis van hilversum
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van het lokaal bestuur, en dus ook die van raadsleden, namen 
aanzienlijk toe. Maar anno 2009 is het raadslidmaatschap 
nog steeds een bijbaan, ook al is de tijdsinvestering relatief 
fors. vaak wordt wel gesteld dat het raadslidmaatschap 
daarom vooral aantrekkelijk is voor mensen die zich al in de 
tweede helft van hun carrière bevinden of wellicht al met de 
vuT of gepensioneerd zijn. In de praktijk zijn er gelukkig ook 
jonge mensen die gepassioneerd zijn door de lokale politiek 
en het raadslidmaatschap, maar zij vormen nog wel een 
minderheid. 

de Wethouder
Tegenwoordig is het wethouderschap in het gros van de 
gemeenten meer dan een fulltime baan, met een bijpassende 
vergoeding. In gemeenten met minder dan 18.000 inwoners 
zijn er nog steeds parttime wethouders. dat betekent dat in 
die gemeenten wethouders vaak nog een andere bron van 
inkomsten hebben. In de loop van 2009 kan de gemeente-
raad van deze gemeenten echter ook per wethouder bepalen 
voor welke betrekkingsomvang hij wordt benoemd. het is 
vanaf dan in die gemeenten mogelijk fulltime wethouders te 
benoemen als daarvoor voldoende wettelijke formatie ruimte is. 
de functie van wethouder is door de jaren heen steeds 
belangrijker geworden. van louter ‘uitvoerders’ werden zij 
veel meer ‘aanvoerders’. de functie van wethouder en 
raadslid kon tot 2002 worden gecombineerd. wethouders 
waren altijd aanwezig in de vergaderingen van hun eigen 
fractie. Eventuele tegenstellingen en weerstanden werden daar 
al weggenomen, zodat in de openbare raadsvergaderingen 
de kaarten al waren geschud. Met de invoering van het  
dualisme in 2002 is hierin verandering gekomen.
raadsleden kunnen nog steeds wethouder worden, maar 
op dat moment dienen zij het raadslidmaatschap op te 
geven. als wethouders aftreden, kunnen zij niet automatisch 
terugkeren in de raad. de wetgever heeft het verder mogelijk 
gemaakt dat ook personen die niet eerst als raadslid zijn 
gekozen wethouder kunnen worden. dat heeft de mogelijk-
heden om wethouderskandidaten te selecteren aanzienlijk 
vergroot. het is zelfs mogelijk dat personen vanuit een andere 
gemeente wethouder worden. wethouders worden steeds 
meer professionele bestuurders. In veel gemeenten zijn zij 
nog steeds de ‘aanvoerder’ van hun partij. Toch is de afstand 
van een wethouder tot de eigen fractie de laatste jaren iets 

groter geworden, waardoor ze kwetsbaarder zijn als er 
meningsverschillen ontstaan tussen de wethouder en de 
raad of zijn eigen politieke groepering. 

de Burgemeester, geen PoLiticus
het ambt van burgemeester geniet hoog aanzien, zeker bij 
de inwoners van een gemeente. de burgemeester ontleent 
hieraan een aanzienlijk gezag, ook binnen het lokaal bestuur. 
Binnen het college van b&w zijn burgemeesters bovendien 
verantwoordelijk voor een aantal inhoudelijke taken, waarover 
zij afspraken dienen te maken met de raad. 
Nederland kent een benoemde en geen gekozen burgemeester. 
de discussie om een gekozen burgemeester in Nederland 
mogelijk te maken, wordt al bijna vijftig jaar gevoerd. Bij de 
selectie van een nieuwe burgemeester wordt in elke gemeente 
een adviescommissie ingesteld. deze bestaat meestal uit  
de fractievoorzitters van alle in de raad vertegenwoordigde 
partijen. de adviescommissie stelt een profiel op voor de 
nieuwe, gewenste burgemeester. Kandidaten die solliciteren 
worden getoetst aan dat profiel. de meest geschikte kandi-
daten voeren één of meer gesprekken met de voltallige 
adviescommissie. deze commissie brengt uiteindelijk het 
advies uit. de huidige praktijk is dat de minister dit advies 
zonder enige terughoudendheid overneemt. daarmee is in 
Nederland momenteel feitelijk sprake van een door de raad 
gekozen burgemeester. de ambtsperiode van de burge-
meester is zes jaar en daarmee niet gelijk aan de zittings-
periode van het college van b&w. als benoemde functionaris 
is een burgemeester geen politicus. Zijn belangrijkste taak is 

duALisme zorgt voor duideLiJke 
roLverdeLing 

de invoering van het dualisme in 2002 was gericht op het 

scheiden van de taken, verantwoordelijkheden en bevoegd-

heden van de raad en het college. op basis van een uitgebreid 

advies van de Staatscommissie dualisme en Lokale demo-

cratie (beter bekend als de ‘Staatscommissie Elzinga’) is in 

2002 de structuur van het lokaal bestuur ingrijpend gewijzigd. 

de meest opvallende wijziging is dat wethouders sinds 

invoering van het dualisme geen raadslid meer kunnen zijn. 

Zij zijn niet meer automatisch bij elke fractievergadering 

aanwezig. ook mag een wethouder niet meer het woord 

voeren tijdens een raadsvergadering, tenzij de raad hem of 

haar heeft uitgenodigd. dit laatste wordt echter in 2010 (bij 

de volgende raadsverkiezingen) weer aangepast: een wet-

houder mag dan weer zonder uitnodiging aanwezig zijn en 

het woord voeren tijdens een raadsvergadering. Er is dus 

een duidelijk onderscheid gemaakt tussen enerzijds de raad, 

waar de besluitvorming plaatsvindt, en anderzijds het college 

van b&w, dat raadsbesluiten voorbereidt en uitvoert. vanwege 

dit onderscheid wordt gesproken over ‘dualisme’. verder is 

met het dualisme beoogd dat raadsleden meer invulling 

geven aan hun rol als volksvertegenwoordigers en daarmee 

de afstand tussen gemeentebestuur en burgers verkleinen. 

+

de gemeenteraad is  
het hoogste orgaan van  
de gemeente

| INforMaTIEf

gemeenteBestuurders
om bij de structuur te beginnen: de gemeenteraad maakt 
deel uit van het gemeentebestuur, dat naast raadsleden 
bestaat uit de burgemeester en het college van wethouders. 
ambtenaren ondersteunen de bestuurders in de uitoefening 
van hun taken. deze structuur van het gemeentebestuur is 
rond 1850 voor het eerst vastgelegd met het doel dat er 
snel en efficiënt gehandeld kon worden bij zaken die speelden 
in de directe leefomgeving van mensen. In die tijd woonden 
er ongeveer 3 miljoen mensen in Nederland en waren er 
maar liefst 1209 gemeenten. Momenteel zijn er meer dan 16 
miljoen Nederlanders en 441 gemeenten. 
het takenpakket van het gemeentebestuur is in de loop der 
tijd aanzienlijk toegenomen. vanuit de gedachte dat een 
gemeente als lokale overheid een energieke, slagvaardige en 
efficiënte overheid is, hebben gemeenten een steeds grotere 
rol gekregen. Tegelijkertijd is het lokaal bestuur veel ‘politieker’ 

geworden. door deze ontwikkelingen is de organisatie van 
het gemeentebestuur door de jaren heen veranderd.

het was vroeger al niet de bedoeling dat het besturen van 
de gemeente een dagtaak was die alleen door fulltime politici 
zou kunnen worden vervuld. ook nu nog is het belangrijk 
dat raadsleden, als medebestuurders van een gemeente, 
goed bekend zijn met de gang van zaken in hun omgeving 
en daarom actief blijven deelnemen aan het sociale leven in 
hun gemeente. Mede hierom zijn raadsleden van oudsher 
inwoners van de gemeente en is het raadslidmaatschap nog 
steeds een ‘parttime functie’. 
voor een goede uitvoering van de verschillende raadsbesluiten 
was het aanvankelijk zo geregeld dat enkele raadsleden 
deze uitvoerende taken toebedeeld kregen. deze ‘bijzondere 
raadsleden’ waren de wethouders. Zij ontvingen hiervoor 
een extra vergoeding. Tot ver in de twintigste eeuw is de 
functie van wethouder in de meeste gemeenten een parttime 
functie gebleven.
 
Met zoveel goedwillende vrijwilligers in het lokaal bestuur is 
het van belang dat iemand vanuit zijn of haar deskundigheid 
de besluitvorming in goede banen kan leiden en erop toeziet 
dat er geen besluiten worden genomen die in tegenspraak 
zijn met nationale wetgeving. dat was oorspronkelijk de 
reden waarom de rijksoverheid een professionele functionaris 
benoemde: de burgemeester. deze kon als onafhankelijk 
voorzitter van zowel de raadsvergadering als het college van 
burgemeester en wethouders (b&w) ervoor zorgen dat de 
besluitvormingsprocedures zorgvuldig verliepen. deze rol is 
tot op de dag van vandaag onveranderd gebleven. 

het rAAdsLid toen en nu
rond 1850 waren raadsleden achtenswaardige heren die op 
basis van hun persoonlijk gezag en aanzien in de gemeente 
werden verkozen. Pas aan het einde van de negentiende 
eeuw gingen personen op basis van gedeelde ideologie en 
maatschappijvisie samenwerken en ontstonden in Nederland 
politieke partijen. het algemeen kiesrecht werd in verschillende 
fasen ingevoerd, waardoor de politiek niet meer het unieke 
domein van ‘respectabele heren’ was. Er ontstonden fracties 
van personen die op basis van een partijprogramma met 
elkaar samenwerkten. de taken en verantwoordelijkheden 

Weet u dAt…

... er op 1 januari 2009 in totaal 

9.953 raadsleden waren? daarvan 

is 26% vrouw. het percentage 

vrouwelijke raadsleden is in de 

afgelopen jaren toegenomen.

bron: www.vng.nl 

AAn het hoofd vAn de provincie en de gemeente stAAn provinciAle 

stAten onderscheidenlijk de gemeenterAAd. arTIKEL 125 vaN  

dE GroNdwET BEGINT MET dEZE woordEN. vaaK wordT dIT arTIKEL 

PoPuLaIr SaMENGEvaT MET: ‘dE GEMEENTEraad IS hET hooGSTE  

orGaaN’. raad BESChrIJfT waT daT BETEKENT. ooK KoMT aaN Bod 

waT dE TaKEN EN BEvoEGdhEdEN vaN dE vErSChILLENdE GEMEENTE-

BESTuurdErS ZIJN, wIE Nu wIE oNdErSTEuNT EN hoE hET wErK vaN 

hET GEMEENTEBESTuur IS GEorGaNISEErd.

In de praktijk zijn er gelukkig 
ook jonge mensen die  
gepassioneerd zijn  
door de lokale politiek
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deze ‘kaderstellende’ rol blijkt in de praktijk niet eenvoudig. 
het vereist dat raadsleden nadenken over een meerjarige 
strategische visie op de gemeente in het algemeen en op de 
verschillende beleidsterreinen in het bijzonder. Er zijn raden die 
weinig tijd besteden aan ‘kaderstellen’, maar alleen reageren, 
bijvoorbeeld op incidenten of op voorstellen van het college 
van b&w. daarmee doet zo’n raad afbreuk aan de mogelijk-
heden die hij eigenlijk heeft om de lijnen uit te zetten, om het 
hoogste orgaan te zijn.

Controleren
het dualisme heeft de uitvoerende taken en verantwoordelijk-
heden van het college van b&w uitgebreid. Tegelijkertijd 
moet de raad een en ander controleren. hij heeft hiervoor 
verschillende mogelijkheden ter beschikking. In een goede 
planning- en controlecyclus worden door de ambtelijke 
organisatie regelmatig voortgangsverslagen over de verschil-
lende ontwikkelingen en resultaten opgesteld. daarnaast 
dient het college tenminste één keer per jaar verantwoording 
af te leggen aan de raad over de uitgaven en de daarmee 
behaalde resultaten. verder beschikt elke gemeente verplicht 
over een rekenkamer, die tot taak heeft zelfstandig en onaf-
hankelijk onderzoek te doen naar de efficiency en effectiviteit 
van het gemeentelijk beleid.

Vertegenwoordigen
Een derde taak van raadsleden is het vertegenwoordigen 
van inwoners. het is een taak die in de loop der jaren veran-
deringen heeft ondergaan, onder meer doordat de taken en 
verantwoordelijkheden van het lokaal bestuur zijn toegenomen. 

In het verlengde daarvan verandert ook de relatie tussen  
de steeds mondigere en beter opgeleide burgers en het 
gemeentebestuur. verwachtingen van burgers over de kwali teit 
van de gemeentelijke organisatie nemen toe, waardoor zij 
kritischer zijn op de geleverde prestaties en sneller daar-

tegen zullen ageren. Bovendien worden burgers steeds 
mobieler en neemt daarmee hun binding met één specifieke 
gemeente af. voor raadsleden betekent het, dat zij goed 
bereikbaar moeten zijn voor burgers en steeds bereid moeten 
zijn het gesprek met hen aan te gaan. dat kan wel eens lastig 
zijn, als je net wilt gaan eten en er belt een boze burger.  
ook de lokale media weten raadsleden goed te vinden. 
Naast burgers zijn er vele lokale instellingen, organisaties  
en verenigingen die graag in gesprek willen met de raad.  
de taak van de raad als volksvertegenwoordiger is al met  
al behoorlijk arbeidsintensief.

AmBteLiJke ondersteuning
de raad en het college worden in de uitoefening van hun 
taken ondersteund door respectievelijk de griffier en de 
ambtelijke organisatie. aan het hoofd van de ambtelijke 
organisatie staat de gemeentesecretaris.

Griffie
het dualisme beoogde de positie van de raad te versterken. 
voor de invoering hiervan had de raad nauwelijks ambtelijke 
ondersteuning. dit is in 2002 veranderd door binnen de 
gemeente een aparte ambtelijke staf voor de raad wettelijk 
verplicht te stellen. dit is de griffie. Invulling van zo’n griffie 
kan per gemeente verschillen. In sommige gemeenten wordt +
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bovendien om zowel onafhankelijk voorzitter te zijn van  
het college van burgemeester en wethouders als van de 
gemeente raad. de burgemeester mag niet meestemmen  
in de gemeente raad, maar heeft wel stemrecht in het  
college van b&w.

de burgemeester is verantwoordelijk voor de openbare orde 
en veiligheid binnen de gemeente. dit is een taak die door 
de rijksoverheid is opgedragen en waarover de gemeenteraad 
daarom op het eerste gezicht weinig heeft te zeggen. Zo maakt 
de burgemeester samen met de officier van justitie en de 
chef van de politie (de zogenoemde ‘driehoek’) afspraken 
over de inzet van de politie en de speerpunten in het veilig-
heidsbeleid. de raad kan als het gaat om het veiligheidsbeleid 
wel verzoeken richten aan de burgemeester. Bovendien kan 
de raad veel beleid in de preventieve sfeer voorstellen en 
goedkeuren, waardoor de raad toch belangrijke invloed heeft 
op de veiligheid in de gemeente. de raad kan, zo is artikel 
180 van de Gemeentewet bepaald, ook de burgemeester ter 
verantwoording roepen voor het door hem gevoerde bestuur.

gemeenterAAd: coLLegePArtiJen  
en oPPositiePArtiJen 
de gemeenteraad is het hoogste orgaan van de gemeente 
en niet de burgemeester, zoals veel mensen denken. dat 
betekent dat de gemeenteraad voor een belangrijk deel het 
beleid van de gemeente bepaalt. 

Er bestaat een duidelijk onderscheid tussen fracties die met 
een wethouder vertegenwoordigd zijn in het college van 
b&w, de ‘collegepartijen’, en de overige fracties, de ‘opposi-
tiepartijen’. Collegepartijen zijn meestal beter geïnformeerd. 
daartegenover staat dat ze onder aanzienlijke druk staan 
om de voorstellen van het college te steunen. Zodra een 
collegepartij tegen een voorstel van het college stemt, wordt 
meteen gesproken over een politieke crisis en kan het college 
van b&w uit elkaar vallen. 

als een college valt, leidt dat niet tot nieuwe verkiezingen. 
Gemeenteraadsverkiezingen vinden slechts één keer in de 
vier jaar plaats. alle gekozen raadsleden kunnen vier jaar  
blijven zitten. dat is zelfs zo als ze geen enkele vergadering 
bezoeken of als ze ruzie krijgen met hun eigen fractie.  
Niemand kan ze wegsturen, dat kan alleen de kiezer doen 
bij de nieuwe verkiezingen. dat betekent dat wanneer een 
college van b&w tussentijds aftreedt, dezelfde gemeenteraad 
weer onderling afspraken moet gaan maken. uitzondering 
op de vaste cyclus van verkiezingen om de vier jaar zijn de 
verkiezingen bij gemeentelijke herindelingen: als een aantal 
gemeenten samengaat in een nieuwe gemeente, wordt een 
nieuwe raad gekozen. 

het coLLege vAn Burgemeester  
en Wethouders
Burgemeester en wethouders, het college van b&w, vormen 
het dagelijks bestuur van een gemeente. het college voert 
het personeelsbeleid van de gemeentelijke organisatie. het 
heeft voor de uitvoering van haar taken tal van wettelijke 
bevoegdheden. de Gemeentewet gaat uit van ‘collegiaal 
bestuur door het college’. artikel 53a kent een zorgplicht 
voor de burgemeester ‘om de eenheid van het collegebeleid 
zoveel mogelijk te bevorderen’. Iedere wethouder heeft een 
eigen taakgebied of portefeuille, maar het college neemt 
altijd in gezamenlijkheid besluiten. 
het college is over het gevoerde beleid verantwoording 
schuldig aan de gemeenteraad en kan door de gemeente-
raad ter verantwoording worden geroepen. als de gemeen-
teraad het niet eens is met een collegebesluit, kan de raad 
dit besluit echter niet herroepen. wel kan de raad er bij het 
college op aandringen een ander besluit te nemen. In het 
uiterste geval kunnen een of meerdere wethouders naar huis 
worden gestuurd. 
 
roLLen vAn de rAAd: kAdersteLLen,  
controLeren en vertegenWoordigen
de raad heeft drie rollen: kaderstellen, controleren en het 
vertegenwoordigen van inwoners. 

Kaderstellen
de raad wordt geacht om de algemene beleidskaders vast 
te stellen waarbinnen het college van b&w moet functioneren. 

dE rEKENKaMEr 
rekenkamers hebben als opdracht onderzoek 

te doen naar de doelmatigheid, doeltreffendheid 

en rechtmatigheid van het gemeentelijk beleid. 

de nadruk ligt niet zozeer op een controle van 

de financiën – daarvoor kan de raad een beroep 

doen op een accountant – maar eerder op de 

resultaten van het gevoerde beleid. Gemeenten 

hebben een grote vrijheid in de vormgeving van 

een rekenkamer. Zo kunnen gemeenten ervoor 

kiezen om enkele raadsleden lid te maken van de 

rekenkamer. dat wordt een rekenkamercommissie 

genoemd. voordeel hiervan is dat de lijnen  

naar de raad heel kort zijn. het nadeel is dat  

de rekenkamer in politiek vaarwater terecht kan 

komen. ongeveer de helft van de gemeenten 

heeft er daarom voor gekozen dat de reken-

kamers bemenst worden door deskundigen,  

die niet politiek actief zijn in die gemeente.

anno 2009 is het 
raadslidmaatschap 
nog steeds een  
bijbaan, ook al is  
de tijdsinvestering  
relatief fors
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vervolgens begint de periode van uitvoering van de afspraken. 
deze moeten worden vertaald in concrete plannen die de 
raad moet goedkeuren. het raadslid probeert natuurlijk zo 
goed mogelijk het eigen verkiezingsprogramma van zijn  
politieke partij te realiseren. daarbij moet hij of zij wel rekening 
houden met de haalbaarheid van die ambities, mede gezien 
het collegeprogramma dat door een meerderheid in de raad 
gesteund wordt. dat is het politieke handwerk van geven  
en nemen, van compromissen sluiten of van soms juist felle 
en onwrikbare standpunten innemen. het is ieders eigen 
inschatting welke aanpak het beste past. ook zal het raadslid 
op de terreinen waarvan hij of zij ‘woordvoerder’ is geworden, 
concrete resultaten proberen te behalen. 
 
hoewel een collegeprogramma geacht wordt richting te 
geven aan het beleid voor een periode van vier jaar, doen zich 
ook vele maatschappelijke ontwikkelingen en onverwachte 
gebeurtenissen voor die om ad hoc reacties van en stelling-
names door de raad vragen. daardoor kunnen afspraken 
veranderen en kan de samenwerking tussen coalitiepartijen 
onder druk komen te staan. Partijen die niet in het college 
zijn vertegenwoordigd, zullen het niet nalaten om dergelijke 
binnenbrandjes flink op te stoken, terwijl de lokale pers graag 
zal berichten over vermeende conflicten en ruzies. dat maakt 
het ambt enerverend. het gaat tegelijkertijd gepaard met 
emoties. raadsleden, wethouders en burgemeesters leven ‘in 
een glazen huis’, alles wat niet goed gaat, ligt direct op straat. 

vergAderingen vAn rAAd en  
rAAdscommissies
het raadslidmaatschap lijkt te bestaan uit een aaneenschakeling 
van vergaderingen: in de raad, in voorbereidende raadscom-
missies, in de eigen partij, met burgers en maatschappelijke 
organisaties. het tijdsbeslag is groot en iedereen wil iets van 
u. dat is iets om tevoren goed over na te denken.
de raadsvergadering, die in de meeste gemeenten, met  
uitzondering van de zomerperiode, maandelijks plaatsvindt, 
is de belangrijkste bijeenkomst. alleen daar kunnen, bij 
stemming, besluiten worden genomen. veel van de voorbe-
reidende besprekingen vinden echter plaats in zogenoemde 
commissievergaderingen. 

welke commissies er zijn, hoe die zijn samengesteld en  
hoe vaak ze vergaderen, verschilt per gemeente. In veel 
gemeenten is het gebruikelijk dat er commissies zijn rond de 
belangrijkste beleidsterreinen. In een commissie is elke partij 
vertegenwoordigd. dat kan zijn door een lid van de fractie, 
maar het kan ook zijn dat er in een commissie mensen zitting 
hebben die wel op de kandidatenlijst hebben gestaan maar 
niet verkozen zijn. Zeker voor kleine fracties is dat een goede 
mogelijkheid om het werk over meer mensen te verdelen.  
In een commissie wordt inhoudelijk van gedachten gewisseld 
over allerlei beleidsvoornemens of over de voortgang van 

beleid. Een commissie neemt geen besluiten, maar als er in 
een commissie tussen alle partijen eigenlijk al overeenstem-
ming blijkt, is het niet nodig om de hele bespreking in de 
raadsvergadering nog eens over te doen. vaak worden der-
gelijke besluiten dan zonder discussie in de raadsvergadering 
direct in stemming gebracht. 

Anders vergAderen
veel gemeenten zijn de laatste jaren op zoek gegaan naar 
alternatieve invulling van de commissievergaderingen. dit 
komt voort uit het streven om de vergadertijd te beperken, 
maar ook uit de ambitie om meer rechtstreekse contacten 
met de burgers mogelijk te maken.
heel bekend is het systeem van de gemeente almere, waar 
geregeld ’s avonds een ‘politieke markt’ wordt georganiseerd. 
Burgers hebben vrij toegang en kunnen op verschillende 
plekken direct de aanwezige raadsleden aanspreken. aan het 
einde van de avond komen de raadsleden bij elkaar, wisselen 
onderling uit wat aan de orde is geweest en bepalen vervol-
gens welke van die onderwerpen nadere bespreking vragen. 
ondanks alle pogingen om de tijd van raadsleden zo efficiënt 
mogelijk te benutten, blijft het hard werken. het gaat immers 
niet alleen om de beschikbare tijd, het mede sturing geven 
aan een gemeente vereist ook de nodige deskundigheid. 

‘Een mooie hondenbaan’, zo wordt er wel eens gesproken 
over het raadslidmaatschap. het is hard werken, u staat 
midden in de lokale schijnwerpers en het krachtenveld is 
ingewikkeld. het mooie eraan is dat u inderdaad direct iets 
kan betekenen voor het woon- en leefklimaat van uw eigen 
gemeente. En dat is toch eigenlijk heel bijzonder. «

rAAdsWerk kost tiJd
 
de toenemende tijdsbelasting van raadsleden 

wordt steeds meer als een probleem ervaren. 

de combinatie van een reguliere baan, het privé 

leven en het raadslidmaatschap strijden daarbij 

voortdurend om voorrang. Naast ambtelijke 

ondersteuning zou ook een betere toerusting 

helpen, in de vorm van versterking van kennis 

en vaardigheden die voor een goede uitoefening 

van dit ambt van belang zijn. verder kan wellicht 

winst worden geboekt met meer efficiënte vor-

men van vergaderen en alternatieve vormen van 

onderling overleg of contacten met burgers en 

maatschappelijke organisaties. 

zie: van werklast naar werklust, aanbevelingen om 

het werk van lokale politici (nog) leuker te maken,  

vng commissie positie wethouders en raadsleden 

(ook bekend als de commissie Aarts), mei 2008

zie verder: www.raad2010.nl
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deze functie uitgeoefend door één ambtenaar, de raadsgriffier, 
soms zelfs in een parttime aanstelling. In zo’n situatie beperkt 
de rol van de griffier zich meestal tot zaken als het voor-
bereiden van vergaderingen en het verspreiden van de stuk-
ken. In andere gemeenten bestaat de griffie uit een groter 
aantal ambtenaren met verschillende deskundigheden die 
de raad ondersteunen met het uitwerken van beleidsalterna-
tieven en het verzamelen van relevante informatie.

De gemeentesecretaris, hoofd van  
de ambtelijke organisatie
aan het hoofd van de ambtelijke organisatie staat de 
gemeentesecretaris, niet de minst belangrijke ‘speler’ in het 
lokale bestuur. door de schaalvergroting van gemeenten en 
het toenemende takenpakket, ziet elke ambtelijke organisatie 
zich genoodzaakt om permanent aandacht te besteden aan 
professionalisering. Een belangrijke uiting van professionaliteit 
is dat de ambtelijke organisatie in staat is een goede commu-
nicatie met de raad in stand te houden. de gemeente-
secretaris vormt in dit proces een belangrijke schakel. de 
gemeentesecretaris is niet alleen het hoofd van de ambtelijke 
organisatie, hij is bovendien altijd aanwezig bij de vergade-
ringen van het college van b&w. hierdoor legt hij de verbinding 
tussen de organisatie en de politiek. 
desondanks ondersteunt de ambtelijke organisatie niet de 
raad, maar het college. alleen het college is bevoegd in 
overleg met de gemeentesecretaris opdrachten te geven 
aan de ambtenaren.

daarnaast is voor het ondersteunen van de raad ambtelijke 
bijstand mogelijk via de griffier en op basis van de eigen regels 
van de gemeente. via de verordening ambtelijke bijstand en 
fractieondersteuning kan hieraan invulling worden gegeven.

In de regel zal een goede ondersteuning van raadsleden 
afhankelijk zijn van de wijze waarop griffier en gemeente-
secretaris hierover communiceren, maar ook van de grootte 
van de griffie. In kleine gemeenten kan de griffie in de regel 
slechts een beperkte ondersteunende rol spelen en zal dus 
een groter beroep worden gedaan op de reguliere ambtelijke 
organisatie. In grote gemeenten zal de griffie groter in 
omvang zijn en dus makkelijker een ondersteuningsvraag 
kunnen honoreren. 
de raad kan op basis van de verordening ambtelijke bijstand 
en fractieondersteuning ook middelen ter beschikking stellen 
om fracties extra ondersteuning te kunnen geven. de fracties 
kunnen met die middelen ieder voor zich extra menskracht 
van bijvoorbeeld partijgenoten aantrekken om voorbereidend 
werk te doen, correspondentie te verzorgen en het secreta-
riaat van de fractie te voeren.

verkiezingen en coLLegevorming
de raad wordt gekozen door de inwoners van de gemeente. 
Na de verkiezingen wordt op basis van de afzonderlijke  
partijprogramma’s bekeken welke partijen het beste bij elkaar 
passen én bovendien kunnen steunen op een meerderheid 
in de raad. vervolgens beginnen de onderhandelingen, waarbij 
verschillende vormen denkbaar zijn, van het inschakelen van 
een externe procesbegeleider (‘formateur’) of een actieve rol 
van de burgemeester tot openbare onderhandelingen door 
alle fractievoorzitters gezamenlijk of ‘geheime’ afspraken in 
achterafzaaltjes of bij mensen thuis. op zeker moment is er 
inhoudelijke overeenstemming en is duidelijk welke combinatie 
van partijen wethouders aanstellen. hoeveel wethouders 
elke partij ‘krijgt’ en welke beleidsterreinen elke wethouder 
gaat behartigen maakt meestal deel uit van het akkoord  
tussen de onderhandelaars: het coalitieakkoord.



‘ Je moet leren op de bal 
te spelen, niet op de man’
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Chantal Teunissen is als lijsttrekker  
het gezicht van het Cda in Nijmegen

haar ENTrEE IN dE GEMEENTEPoLITIEK IS oP ZIJN MINST oPMErKELIJK TE NoEMEN. 

ChaNTaL TEuNISSEN (30) ProEfdE aaN dE LoKaLE PoLITIEK BIJ dE LoKaLE STadS-

ParTIJ NIJMEGEN, MaaKTE Na drIEëNhaLf Jaar dE ovErSTaP Naar hET Cda EN IS 

aaNGEwEZEN aLS LIJSTTrEKKEr voor dE KoMENdE vErKIEZINGEN. hET raadS-

LIdMaaTSChaP IS haar ovErKoMEN: ‘waS IK voorBErEId? NEE!’

discussies oPenBreken

Met een portefeuille waarin grondbeleid, mobiliteit en ruimte 

en bouwen zijn opgenomen, was Chantal Teunissen betrokken 

bij de discussie in Nijmegen of de snelweg a73 zou moeten 

worden doorgetrokken naar de a15. Ze is er trots op dat ze 

over dit onderwerp de discussie heeft kunnen openbreken: 

‘Er was een periode dat je niet over dit onderwerp kon 

spreken in Nijmegen, dat had te maken met deals van vroe-

ger.’ Blij is ze ook met de verblijfsvergunning die een Chinese 

familie in Nijmegen kreeg, door politieke inspanning van de 

gemeenteraad. ‘de kinderen van het gezin zitten nu op het 

vwo. het gaat goed met de familie’, aldus Teunissen.

 h
et zijn drukke tijden voor de lijsttrekker van de 
Christendemocraten. de campagne voor de 
verkiezingen van volgend jaar moet worden 
voorbereid en als hét gezicht van haar partij 
moet Teunissen zich profileren. de rol van lijst-

trekker past goed bij de 30-jarige, die een eigen bedrijf heeft 
als consultant in marketing en Pr. ‘Ik ben echt een commer-
cieel dier’, lacht ze. 
Toen Teunissen ruim zeven jaar geleden als gemeenteraads-
lid werd gekozen in Nijmegen, had ze niet kunnen bedenken 
dat ze uiteindelijk haar derde termijn zou ingaan als lijsttrekker 
en gezicht van het Cda. ‘Ik ben altijd al maatschappelijk 
betrokken geweest, maar bij de politiek raakte ik echt 
betrokken door ontwikkelingen in de ruimtelijke ordening in 
Lent (dorp bij Nijmegen, red.) die mijn eigen leefomgeving 
raakten’, vertelt ze over haar introductie in de politiek.  
‘de kadernotitie ‘ruimte voor de rivier’ van tien jaar geleden 
bevatte het plan om de waal te verleggen, direct over het 
grondgebied van Lent. de bewoners hadden echter een 
alternatief plan ingediend, dat beter was dan het plan van  
de politiek. Ik studeerde indertijd aan de haS in den Bosch, 
bedrijfskunde, en ben afgestudeerd op dit onderwerp.  
Bij mijn afstuderen heb ik onder meer het gemeentebestuur 
uitgenodigd.’

verrAssing
‘haar werk bleef niet onopgemerkt. fractievoorzitter Bea 
van Zijll van de Stadspartij, een lokale partij in Nijmegen, 
zette Teunissen aan het denken over de vraag of Teunissen 
op de kieslijst wilde staan, zodat ze ook politiek invloed kon 
uitoefenen. de Stadspartij had twee zetels en de jonge  
Teunissen stond op plek drie: ‘door ontzettend veel voor-
keurstemmen zat ik opeens in de raad.’ 
‘het was een hele verrassing’, herinnert Teunissen zich.  
‘Je wordt wakker en je bent ineens raadslid. was ik voor-

bereid? Nee! Ik liep wel mee bij de Stadspartij en wist wat er 
speelde. ook was ik een aantal keren in de gemeenteraad 
geweest, maar altijd in de rol van inwoner, nooit als politicus.’
de eerste twee jaar waren heftig. als nieuw raadslid moest 
Teunissen zich dossiers eigen maken, die soms al tien jaar 
liepen. Ze moest het politieke spel leren beheersen.  
de combinatie met haar baan bij de verkoopdivisie van 
Master foods, de producent van onder meer Mars, was zwaar. 
‘Bij Masterfoods deed ik om half zeven de lichten aan en 
racete om half zes naar huis. daar ging ik dan met het 
raadswerk aan de slag’, vertelt Teunissen. ‘het slokt veel tijd 
op. In een stad als Nijmegen heb je iedere twee weken over-
leg. Ik was er iedere avond en het hele weekend mee bezig.’ 

verAndering
Inmiddels is Teunissen eigen baas: ‘Ik heb het gevoel dat ik 
mijn flexibiliteit terug heb. Ik kan ’s middags naar een afspraak +
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PersoonLiJk PAsPoort

Naam : Chantal Teunissen

Leeftijd : 30 jaar

Burgelijke staat : samenwonend

Gemeente : Nijmegen

Politieke partij : Cda

raadslid sinds : 2002

Gemiddelde tijdsbesteding aan raadswerk: 

30 uur per week



22

| INTErvIEw | vaN dE STraaT

23

‘ We leven in  
een tijd waarin 
ontzettend veel 
problemen zijn’

hIJ IS hET LaNGSTZITTENdE raadSLId vaN NEdErLaNd. JoB hoEGEE (77) uIT  

NIEuwE GEIN ZIT aL ruIM vIJfTIG Jaar voor dE SGP IN dE GEMEENTEraad. IN ZIJN 

wErKPLaaTS oNTvaNGT dE fIETShErSTELLEr BurGErS dIE hEM ovEr huN  

ProBLEMEN vErTELLEN. hoEGEE hEEfT voor hEN EEN hEuSE ‘PraaTSToEL’ STaaN.

nwoners van de gemeente zijn welkom tussen de fietsen 
om op de stoel over hun problemen te praten. Na meer 
dan vijftig jaar als raadslid ziet hoegee wie er komen 
als klant en wie met hem willen praten in zijn hoedanig-
heid als raadslid. ‘Ze zetten de fiets tegen het hek, 

komen binnen en zeggen: “hé hoegee, mag ik je wat vragen?”. 
dan weet ik allang dat er problemen zijn.’
Kortgeleden kwamen er burgers bij hem in de werkplaats om 
te praten over het ‘Snippergroen’ dat zij konden aankopen 
van de gemeente. hoegee: ‘Snippergroen zijn groenstroken 
langs woningen die de gemeente moet onderhouden. Er is 
een verordening samengesteld die het mogelijk maakt dat 
de gemeente die strookjes snippergroen aan bewoners kan 
verkopen, voor een klein bedrag. dan heeft de gemeente 
het onderhoud niet meer.’ de prijs voor het snippergroen viel 
de potentiële kopers echter behoorlijk tegen. ‘dan komen 
de mensen bij mij en zeggen dat ze het een klein beetje te 
duur vinden. Ze vragen of ik daar wat aan kan doen’, aldus 
Neerlands langstzittende raadslid. hoegee noteerde zoals hij 
altijd doet, de klacht in zijn zakagenda en bracht die naar 
voren in de raad. of de prijs echt naar beneden gaat is nog 
niet bekend, het onderwerp loopt nog.
In zijn ruim vijftig jaar als raadslid heeft hoegee veel voor-
beelden van burgers die hem om advies of actie vragen:  

‘Zo kwam er laatst een mevrouw bij me op een scootmobiel. 
Ze vertelde me dat ze niet goed achterom kon rijden om 
haar scootmobiel in de schuur bij haar woning te zetten en 
vroeg me of het mogelijk was een urgentieverklaring te rege-
len voor haar, voor een ander huis.’ hij kaart de problemen 
aan bij de betrokken wethouder of schiet een ambtenaar 
aan met zijn aantekeningen over de situatie. voor mevrouw 
is het probleem inmiddels opgelost, de urgentieverklaring is 
er gekomen.

divers
de mensen die bij hem in de werkplaats komen, zijn heel 
verschillend. het betreft zeker niet meer alleen zijn eigen 
SGP-achterban die het raadslid weet te vinden. hoegee 
benadrukt dat ook de problemen waarmee mensen komen 
heel verschillend zijn. van echtscheidingen, waar hij overi-
gens natuurlijk niets aan kan doen, tot problemen met  
vergunningen of met huisvesting. ook oudere inwoners die 
analfabeet zijn, komen bij hoegee met de vraag wat er staat 
in de brief die ze van de gemeente hebben gekregen.  
En of hij een antwoord wil schrijven, waarover hij zich dan 
buigt. hoegee: ‘Mensen zoeken iemand bij wie ze hun  
problemen kwijt kunnen. we leven in een tijd waarin ontzet-
tend veel problemen zijn.’ «

en ’s avonds met mijn werk bezig zijn.’ het starten van haar 
eigen onderneming was niet de enige grote verandering. 
ook politiek veranderde er veel. Teunissen werd benaderd 
om haar Stadspartijzetel in te ruilen voor een plek op de 
kieslijst van het Cda. de politica zag grote voordelen in een 
partij die in alle overheidslagen actief is: zowel gemeentelijk, 
als provinciaal en landelijk. ‘Je hebt al die lagen nodig om 
iets te bereiken’, aldus het raadslid dat een paar maanden 
voor de verkiezingen van 2006 haar zetel teruggaf aan de 
Stadspartij.

de BAL sPeLen
haar achterban, daar gaat het volgens Teunissen in essentie 
om: ‘alles draait om maatschappelijke betrokkenheid. daar 
haal ik mijn drive uit.’ die betrokkenheid is volgens haar 
essentieel voor het raadslidmaatschap: ‘Naast het controle-
ren van het college vind ik dat mijn belangrijkste rol. om een 
goede volksvertegenwoordiger te zijn, moet je gevoed wor-
den door inwoners. Mensen moeten weten wie je bent en 
waarvoor je staat. om dit te bereiken, moet je hard werken. 
Je kunt alleen in de raad gaan zitten, je stukken lezen en je 
ding doen, maar de mensen moeten je weten te vinden. de 
input van inwoners, weeg je af tegen het maatschappelijk 
belang.’ Ik ben er trots op dat ik vijf tot tien keer per dag 
gebeld word door mensen die signalen doorgeven of die  
willen sparren. Zo bereik je continu iets.’
Niet alleen de verhoudingen met de ‘achterban’ moeten 
goed zijn, ook die met collega-politici zijn essentieel. dat 
moest Teunissen echt leren: ‘In het begin was ik soms zo 
nijdig op bijvoorbeeld een wethouder, maar je leert daarmee 
omgaan. dat je op de bal moet spelen en niet op de man.’ 

PoLitiek sPeL
de vijfkoppige fractie van het Cda in Nijmegen voert de 
oppositie aan. ‘als oppositie moet je net een stapje harder 
lopen om publiciteit en informatie te verkrijgen. Je moet op 
een ingenieuze wijze je meerderheden verkrijgen. we hoeven 
daarentegen niet onze eigen wethouder in het zadel te houden’, 
legt Teunissen haar rol uit. de contacten met de andere 
oppositiepartijen in de raad zijn goed. Toch moet volgens 
haar de noodzaak van samenwerking met coalitiepartijen 
absoluut niet onderschat worden: ‘Met alleen de oppositie 
kom je er niet, de coalitie heeft de meerderheid.’ 
aansluiten bij andere partijen gebeurt op basis van inhoud 
van onderwerpen. het is een politiek spel, dat deze lijsttrekker 
in de loop van de jaren heeft leren beheersen: ‘Je kent nu de 
mensen in de raad en de wethouders en je weet waar je als 
eerste heen moet om steun te krijgen.’
dat spel leerde ze onder meer van fractievoorzitter en lijst-
trekker rob Bloem, die tot zijn overlijden vorig jaar november 

het gezicht van de Nijmeegse fractie was. ‘hij was echt mijn 
leermeester en coach’, vertelt ze. dat ze het lijsttrekkerschap 
van Bloem mocht overnemen, daar is ze trots op. Ze heeft 
het zeker nog moeilijk met zijn overlijden. ‘Een fractie is een 
hechte club’, stelt Teunissen. ‘dat moet ook, als je als fractie-
leden zoveel met elkaar optrekt. Soms zie je je fractieleden 
meer dan je eigen partner.’ En wat vindt die partner van haar 
drukke politieke leven? Teunissen weet dat haar partner 
achter haar staat: ‘Je moet thuis iemand hebben die een 
eigen leven heeft. die accepteert dat je agenda de komende 
twee maanden is volgeboekt.’ «

vader Theo Teunissen over zijn dochter:

‘Je moet een sterke vrouW ziJn 
om dit Werk te kunnen doen’

Theo Teunissen, vader van Chantal, is vanzelfsprekend trots 

op zijn dochter, maar ziet wel dat het politieke werk belastend 

kan zijn. Zeker nu zijn dochter als lijsttrekker de komende 

verkiezingen ingaat: ‘Natuurlijk vind ik dat hartstikke leuk, 

maar het brengt wel veel werk met zich mee. dat merken 

we als ouders behoorlijk. het is allemaal een beetje hectisch, 

laten we het zo maar zeggen.’ Zelf was hij twintig jaar actief 

als bestuurder van een dorpsafdeling in Lent, later in Nijmegen, 

ook voor het Cda. dat zijn dochter bij de Stadspartij begon 

en de overstap maakte naar ‘zijn’ Cda, daar was Teunissen 

wel blij mee: ‘Bij ons was het vroeger zo: als je achttien werd, 

werd je lid van de algemene Boeren- en Tuindersbond en 

van de KvP (voorloper van het Cda, red.). het is best leuk 

dat Chantal deze traditie nu eigenlijk voortzet.’

Concrete voorbeelden weet hij zo één, twee, drie niet te 

noemen, maar maatschappelijk betrokken was zijn dochter 

als kind al: ‘Ze zette zich in voor dingen die haar raakten’. 

vader Teunissen heeft zijn dochter zien groeien, die jaren in 

de politiek: ‘Ze is heel erg veranderd. Ik volg haar, op internet 

of in de raadszaal en dan denk ik wel eens: “Is dat mijn 

dochter?”. vroeger overlegden we over politiek, nu zegt ze: 

“Pa, dat snap jij toch niet.” Ze kan het werk heel goed aan. 

Ze is veel zelfstandiger geworden, dat merk je heel goed. 

Maar dat is ook logisch, je moet een sterke vrouw zijn om 

dit werk te kunnen doen.’

‘ Ik ben er trots op dat ik vijf tot tien 
keer per dag gebeld word  
door mensen die willen sparren’



■  Begin niet tijdens uw eerste raadsvergadering alle mensen 
met wie u het een beetje oneens bent af te kraken. daar kunt 
u spijt van krijgen bij de eerst volgende keer dat u steun 
zoekt voor uw motie.

■  Kom niet onvoorbereid naar de vergadering. als iedereen 
dat zou doen, zou de gemeenteraad niet erg effectief kun-
nen werken. Bovendien is het veel leuker om een vergade-
ring bij te wonen als u weet waar het over gaat.

■  Ga niet op eigen houtje de tafelschikking wijzigen. de 
voorzitter, de leden van de raad en de griffier hebben een 
vaste zitplaats. Mocht u uit partijprincipieel oogpunt werkelijk 
niet naast iemand willen plaatsnemen, kaart dit dan aan bij 
de voorzitter. hij kan de indeling in de raadszaal na overleg 
in het presidium herzien.

■  veroorloof uzelf geen beledigende of onbetamelijke uitdruk-
kingen en verstoor de gang van zaken tijdens de gemeente-
raadsvergadering niet. de voorzitter kan u voor de rest van 
de vergadering schorsen. als u zich rebels blijft gedragen, 
mag u zelfs drie maanden niet meer over de raadsvloer komen.

■  ratel niet aan één stuk door. het is gemeenteraadsleden 
eigen om te denken dat ze het grootste gelijk van de wereld 
hebben. Bovendien willen ze dit grote gelijk graag uitgebreid 
toelichten. wees daarmee voorzichtig. u heeft zelf tijd nodig 
om te ademen en uw collega-raadsleden hebben tijd nodig 
om te verwerken wat u zegt.

■  Melk uw rechten niet uit. het feit dat u amendementen, 
moties en initiatiefvoorstellen mag indienen, betekent nog 
niet dat u dat ook moet doen. Stel uzelf de kritische vraag 
wat u wilt bereiken en hoe reëel de kans is dat u dat bereikt. 
denk aan uw eigen nachtrust en die van de andere raads-
leden en begin niet aan acties die bij voorbaat kansloos zijn. 

■  vraag niet waarom nu juist de raadszaal waarin u vergadert 
vereerd is met dat mooie rood-wit-blauwe portret van hare 
Majesteit koningin Beatrix. dit is het schilderij dat de koningin 
in 1995 zelf heeft gekozen als haar officiële staatsieportret. 
het is gemaakt door Carla rodenberg en siert de raadszaal 
van menig gemeente.

■  Ga niet verveeld zitten sms-en tijdens een vergadering. 
Probeer geïnteresseerd over te komen, ook als het debat 
niet zo spannend is. u wilt immers ook niet dat uw collega-
raadsleden de krant gaan lezen als u aan het woord bent.

■  Peuter niet zichtbaar in uw neus en zorg dat schuine 
grappen niet voor iedereen hoorbaar zijn. dat is niet goed 
voor uw geloofwaardigheid. alles wat u doet en zegt, kan 
immers worden opgenomen, opgeschreven, opgeslagen  
en nagezocht. In de zaal zijn soms webcams aanwezig  
voor thuiskijkend publiek. de slecht geklede mensen op de 
publieke tribune die driftig notities maken zijn waarschijnlijk 
journalisten die u graag zouden willen betrappen. 

etiquette in de raad
hoe gedraagt u zich?

■  Probeer er net wat mooier en verzorgder uit te zien dan 
de andere raadsleden. deze aanpak heeft twee voordelen. 
allereerst is het goed voor uw zelfvertrouwen. daarnaast 
nemen mensen iemand die er verzorgd uitziet serieuzer  
dan iemand die op sportschoenen en in een overall met 
verfspatten binnen komt lopen.

■  Zet uw telefoon op stil. we zullen u niet adviseren om uw 
telefoon tijdens de vergadering uit te zetten, want dat doet toch 
niemand, maar vergeet niet dat ook een telefoon op tril-
signaal u blozende wangen kan bezorgen. Stop uw mobieltje 
in uw broekzak of leg hem op een zachte ondergrond.

■  Bedenk wat u wilt zeggen voordat u het gaat zeggen.  
En zorg ervoor dat u ook de documenten bij de hand hebt 
die u nodig kunt hebben. Niemand zit te wachten op een 
warrig verhaal van iemand die zichzelf intussen door stapels 
papier heen werkt om dat ene blaadje te vinden dat zijn of 
haar betoog ondersteunt.

■  denk aan uw non-verbale communicatie. Een goede 
houding tijdens een raadsvergadering is de volgende: maak 
oogcontact, zit lichtelijk voorover gebogen, knik bevestigend 
en wrijf met uw vingers over uw onderkin. Maar communiceer 
non-verbaal met mate. u wilt niet lijken op de bekende  
plastic hondjes die neurotisch met hun kop knikken op de 
hoedenplank van een auto. 

■  Gebruik een pauze om te lobbyen. dat woord is besmeurd 
door beoefenaren die met leugens mensen voor hun karretje 
proberen te spannen. Maar u kunt onder het genot van een 
kop koffie naar eer en geweten zoeken naar medestanders 
voor uw plan.

■  vertrek als uw aanwezigheid als raadslid in een bepaalde 
situatie niet gepast is. het werkt alleen maar in uw voordeel 
als gemeenteraadslid als u actief betrokken bent in de lokale 
samenleving. Maar realiseert u zich dat (de schijn van) belangen-
verstrengeling op de loer ligt. als de begroting van de voet-
balclub waarvan u voorzitter bent op het programma staat, 
geef dat van tevoren door aan de voorzitter van de raad en 
verlaat bij de stemming over dat onderwerp de raadszaal.

■  Gebruik alle momenten die u krijgt om zo snel mogelijk de 
gezichten bij de naambordjes in de raadszaal te onthouden. 
dat voorkomt genante situaties voor en na vergaderingen, 
op het schoolplein, in de supermarkt of in de sportschool.

■  Blijf getrouw aan de Grondwet, kom de wetten na en  
vervul uw plichten als lid van de raad naar eer en geweten. 
u heeft deze belofte aan het begin van uw raadstermijn 
afgelegd en wat u belooft heeft, moet u ook doen.
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wELK GEdraG IS GEPaST IN dE raadSZaaL EN wELKE aCTIES KuNT u 

BETEr aChTErwEGE LaTEN? raad hEEfT dE ETIQuETTEBoEKJES EN hET 

rEGLEMENT vaN ordE vaN dE GEMEENTEraad EroP NaGESLaGEN. 
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PersoonLiJk PAsPoort

Naam : Mohammed Mohandis

Leeftijd : 23 jaar

Burgerlijke staat : ongehuwd

Gemeente : Gouda

Politieke partij : Pvda

raadslid sinds : 2006

Gemiddelde tijdsbesteding aan raadswerk: 

20 tot 24 uur per week

hand is. Ik wist wel dat het gevoelig ligt, maar merk gelijk 
aan de reacties dat het wel érg gevoelig is. uit de christelijke 
hoek komen vragen als ‘waarom zet u aan tot seks?’. 
Marokkaanse mensen reageren vooral persoonlijk met de 
vraag waarom ik dit doe. Ik heb een missie: het is toch te 
gek dat we niet over deze onderwerpen praten, dat ze 
taboe zijn. Ik wil hierover de confrontatie aangaan en laten 
zien dat men denkt op een manier die geen recht doet aan 
de werkelijkheid. door deze actie kan ik nu veel opener met 
mijn omgeving praten over eergerelateerde zaken binnens-
huis, zoals vrouwenrechten. 

Woensdag 6 juni 2007
FinALe Jong rAAdsLid vAn het JAAr
Mijn verkiezingsitem was jeugdwerkloosheid: alle jongeren 
onder de dertig een baan of scholing aanbieden. het kan 
niet zo zijn dat een carrière begint met een uitkering. de 
laatste tijd zijn er veel successen geboekt. veel onzichtbare 
jongeren zijn in kaart gebracht en in een werkbegeleidings- +

‘ regels zijn een middel 
om iets te bereiken,  
niet een doel op zich’

op pad met 
raadslid  
mohammed 
mohandis  
in gouda 

MohaMMEd MohaNdIS IS hET JoNGSTE raadSLId vaN Gouda. 

BovENdIEN IS hIJ hET EErSTE raadSLId IN Gouda vaN  

MaroKKaaNSE afKoMST. IN raad STaaT hIJ STIL BIJ ENKELE  

BELaNGrIJKE MoMENToPNaMEN uIT ZIJN CarrIèrE: ZIJN ENTrEE 

IN dE raad, MET EEN ovErwELdIGENdE hoEvEELhEId voor-

KEurSTEMMEN, dE vErKIEZING vaN JoNG raadSLId vaN hET 

Jaar EN dE BuSaffaIrE IN ZIJN GEBoorTEwIJK ooSTErwEI.

Dinsdag 7 maart 2006 
BuitengeWone overWinning
de dag van de gemeenteraadsverkiezingen breekt eindelijk 
aan. Na een veel te korte nacht - ik kon moeilijk in slaap 
komen - sta ik vroeg op. Ik ben nerveus en besluit meteen 
te gaan stemmen. het is in het stembureau nog zo rustig, 
alsof er geen verkiezingen zijn. ’s Middags ga ik nog de stad 
in en rond etenstijd naar huis. van de spanning krijg ik geen 
hap door mijn keel. de Pvda heeft nu zes zetels, ik sta op 
plek tien. we gaan winnen, maar met hoeveel stemmen? 
om negen uur, na de sluiting van de stembureaus, trek ik 
mijn pak aan en ga naar het gemeentehuis. Mijn hele familie 
is bij ons thuis om de verkiezingsuitslagen op de Goudse 
televisie te volgen. om half tien komen de eerste uitslagen 
binnen. de Pvda is van zes naar tien zetels gestegen! Ik heb 
geschiedenis geschreven! alle lokale media stormen op me 
af. Ik ben het eerste en enige raadslid van Marokkaanse 
afkomst En bovendien ben ik het jongste raadslid ooit in 
Gouda. de definitieve uitslagen volgen: de bevestiging van 

vier zetels winst en het aantal stemmen. Ik heb 1356 voor-
keurstemmen! Ben op plek twee, na de lijsttrekker, geëindigd. 
het is gewoon bizar om mee te maken. Mijn telefoon staat 
roodgloeiend. de kranten koppen de volgende dag: “Mohandis 
grote winnaar” en “Primeur voor Pvda”. Ik voel ook onzeker-
heid. wat nu...? 

Vrijdag 15 juni 2006
condooms PLAkken oP stAdhuis
de afgelopen maanden hebben in het teken van verkenning 
gestaan. Ik heb me voorgenomen om aandacht te besteden 
aan taboeonderwerpen, zoals veilig vrijen en seks voor het 
huwelijk. Samen met GroenLinks-raadslid Michel Klijmij bedenk 
ik een ludieke actie om het onderwerp te agenderen: vandaag 
plakken we het stadhuis onder de condooms. Met een knip-
oog naar de christelijke gemeenschap en moslimgemeen-
schap. aan aandacht geen gebrek. de journalisten die ik 
vooraf had gebeld, komen massaal naar de markt. ook de 
mensen die op het terras zitten, komen kijken wat er aan de 

mohammed mohandis (r) in gesprek met jongerenwerker 

in het goudse buurthuis Alouan.
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traject gezet. als ik dan iemand tegenkom die zegt dat hij 
weer een baan heeft, dan vind ik dat bijzonder. veel van mijn 
tijd besteed ik aan het uitleggen hoe de gemeenteraad 
werkt en hoe mensen invloed kunnen uitoefenen. ook ben 
ik voorgedragen voor de titel ‘Jong raadslid van het jaar’.  
Ik had wel verwacht dat ik door de eerste ronde zou komen. 
drie rondes later kreeg ik te horen: ‘Je zit in de finale’. 
wauw: ‘wat krijgen we nou?’, dacht ik. Tegelijk realiseer ik 
me dat ik niet altijd de eerste en jongste kan zijn. op een 
gegeven moment breekt de fase ‘we kennen hem nu wel’ 
aan en dan moet je een andere strategie inzetten. het vNG-
congres waar de uitslag van Jong raadslid van het jaar 
bekendgemaakt wordt, is spannend. Ik win de titel niet. Stijn 
verbruggen sleept de titel binnen. Ik ben wel blij dat de prijs 
naar een Pvda-collega is gegaan. 

Zondag 14 - woensdag 17 september 2008
BusAFFAire WiJk oosterWei in goudA
Zondag kopt de Telegraaf: Buschauffeurs mijden wijk door 
Marokkaanse jeugd. het gaat over de Goudse wijk oosterwei, 
de wijk waar ik geboren ben. diezelfde dag schrik ik ’s ochtends 
wakker doordat de telefoon gaat. het is de NoS. Een camera-
ploeg staat verderop paraat. ‘wat moet ik hiermee?’ denk 
ik. Ik beloof alle journalisten die bellen dat ik binnen een uur 
terugbel. daarna stap ik in mijn auto en rij een rondje door 
oosterwei. In de wijk is het hartstikke rustig, niets aan de 
hand. het enige wat ik weet is dat er vorige week een bus-
chauffeur is bedreigd, maar dat is buiten de wijk oosterwei 
gebeurd. dus besluit ik de loco-burgemeester te bellen. dit 
is Siebe Keulen, ook lijsttrekker van de Pvda en mijn politiek 
mentor. hij is bij familie. ook collegeleden hebben recht op 
privétijd, maar er staan heel veel cameraploegen klaar die 
willen weten wat de gemeente gaat doen. andere collega’s 
weten ook van niets. Connexxion heeft zonder de gemeente 
te informeren direct besloten geen bussen meer te laten rijden. 
In het NoS-journaal maak ik duidelijk dat oosterwei absoluut 
geen rotwijk is. Maar ik zeg ook dat mensen van onze bus-
chauffeurs af moeten blijven. daarvoor word ik gelijktijdig 
verketterd en geroemd. Maandag belt de volkskrant voor 
een interview. Tijdens de algemene Politieke Beschouwingen 
in het parlement noemt Mariëtte hamer mijn naam in een 
debat met wilders. hij wil het leger naar Gouda sturen! dat 
ik tijdens de algemene beschouwingen genoemd ben, vind 
ik heel bijzonder. 

Dinsdag 10 maart 2009
vrouW in comA verLiest verBLiJFsvergunning
Een paar weken geleden hoorde ik over een Marokkaanse 
vrouw die haar vergunning kwijt is geraakt. Ze lag in coma 
en haar vergunning is niet verlengd. die vrouw woont hier al 
negen jaar. Ze heeft kinderen die hier geboren zijn en naar 
school gaan. Ik besluit om actie tegen deze ongewenste 

situatie te ondernemen. de INd zegt dat ze terug moet naar 
Marokko en daar de hele riedel documenten weer moet 
aanvragen. Marokko kent veel bureaucratie en corruptie.  
of je weer makkelijk het land uitkomt, is maar de vraag.  
Ik vind dat we niet zo onmenselijk moeten zijn. Je kunt een 
vrouw toch niet van haar kinderen weg halen, omdat ze niet 
in staat was om haar vergunning te verlengen omdat ze in 
coma lag! vanavond kom ik met deze gebeurtenis in hart 
van Nederland. het ad heeft er ook aandacht aan besteed. 
Ik hoop dat het helpt. regels zijn een middel om iets te 
bereiken, niet een doel op zich. de staatssecretaris kan haar 
discretionaire bevoegdheid gebruiken. Ik heb ons Tweede 
Kamerlid hans Spekman persoonlijk gesproken en hij gaat 
het bij staatssecretaris albayrak neerleggen. Nu maar hopen 
dat het wordt opgepakt en dat deze mevrouw alsnog haar 
verblijfsvergunning kan krijgen. 

Vrijdag 20 maart 2009
oP Bezoek BiJ ‘miJn’ Buurthuis 
Mijn afstudeeronderzoek over overheidscommunicatie in 
probleemwijken vraagt veel tijd en aandacht. het Pvda- 
congres op 14 en 15 maart was dan ook een welkome 
afwisseling. daarnaast blijf ik zoveel mogelijk contact houden 
met de mensen in de wijken. vandaag ben ik in buurthuis 
alouan geweest waar ik in gesprek ben gegaan met Goudse 
jongerenwerkers. Ik heb veelvuldig contact met ze. we pra-
ten erover hoe het staat met het in kaart brengen van risico-
jongeren. Ik laat mij bijpraten over actuele ontwikkelingen in 
het jongerenwerk. alouan is het buurthuis waar ik regelmatig 
kom, daar heb ik mijn eerste debatten gevoerd toen ik zes-
tien was. Ik ben altijd heel nieuwsgierig en op dreef als ik 
met jongerenwerkers praat. En ik geef ze ook altijd tips en 
adviezen over hoe ze met bepaalde zaken kunnen omgaan. «

‘ Ik ben altijd  
heel nieuwsgierig 
en op dreef als  
ik met jongeren-
werkers praat’

In het lokaal bestuur is sprake van veranderende verhoudingen en rollen. 
Gemeenten en dus gemeenteraden staan voor meer taken, verantwoordelijkheden  
én mogelijkheden. Een goed samenspel tussen raad en het college is  
daarom belangrijk. Het Actieprogramma Lokaal Bestuur ondersteunt daarbij,  
ook in aanloop naar én na de gemeenteraadsverkiezingen in 2010! 

Een greep uit de activiteiten voor raden en raadsleden:

In actie met burgers!:

LOKAAL BESTUUR = SAMENSPEL!

Actieprogramma Lokaal Bestuur  

p/a Vereniging van Nederlandse Gemeenten

Postbus 30435, 2500 GK  DEN HAAG  

T 070 373 8020  

E actieprogramma@vng.nl

WWW.ACTIEPROGRAMMA.NL WWW.INACTIEMETBURGERS.NL



tiJdschriFten

raadSLId wordEN? daT LEEr JE vooraL IN dE PraKTIJK. Maar ENIGE ThEorETISChE 

voorBErEIdING KaN GEEN Kwaad. KENNIS IS MaChT. EN EEN GoEdE voorBErEIdING 

IS hET haLvE wErK. BoEKEN LEZEN duS. raad SELECTEErdE ENKELE TITELS voor 

dE BoEKENKaST EN LEESTafEL vaN hET raadSLId.
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koning Burger
Nederland als  
zelfbedieningszaak 
Jos van der Lans, uitgeverij augustus, 2005 

als raadslid staat u precies tussen de 
belangen van de lokale overheid en de 
belangen van de burgers in. u bent 
immers volksvertegenwoordiger. Goed 
om u vooraf te verdiepen in de relatie 
tussen burgers en overheden. Jos van 
der Lans beschrijft in zijn boek de lot-
gevallen van de Nederlandse burger  
in zijn relatie met de overheid. En hij 
signa leert een paradox. Koning burger 
klaagt in de Zelfbedieningszaak  
Nederland steeds luidruchtiger over  
de kwaliteit van het bedienend perso-
neel. van der Lans gaat in een land 
waarin ambtenaren, politici, bestuur-
ders en professionals elkaar gevangen 
houden in averechtse oplossingen, op 
zoek naar nieuwe vormen van publiek 
leiderschap. 

de zeven eigenschAPPen 
vAn eFFectieF LeiderschAP
Stephen Covey, Business Contact, 2004 

Stephen r. Covey heeft met dit boek 
een miljoenenpubliek bereikt. Covey 
leert professionals hoe zij de kwaliteit 
van hun persoonlijke leven, van hun 
producten, diensten en organisaties 
kunnen verbeteren. de leider van de 
toekomst heeft een open oog voor zaken 
als rechtvaardigheid, integriteit, mense-
lijke waardigheid, dienstbaarheid en kwa-
liteit. dit boek is een absolute aan rader 
voor iedereen die meer wil weten over 
principes van zelfsturing en het effectief 
bereiken van persoonlijke doelen.

BinnenLAnds Bestuur
Onafhankelijk weekblad voor ambtenaren  
en bestuurders bij de overheid
uitgeverij Kluwer

wat speelt er in het lokale bestuur en in de lokale politiek?  
In Binnenlands Bestuur leest u elke week alle nieuws, achter-
gron den en opinie over het bestuur en beleid van de overheid.  
het is een tijdschrift dat informeert en inspireert. opinieert en  
initieert. altijd actueel met een deskundige en onafhankelijke 
redactie. 

 
vng mAgAzine
Sdu uitgevers

vNG Magazine is het officiële orgaan van de vereniging van 
Nederlandse Gemeenten en wordt gemaakt door professionele 
journalisten. het blad verschijnt eens in de twee weken en bevat 
het belangrijkste nieuws over gemeenten en de vNG. verder 
staan er artikelen in over onder andere trends, opinies, dilemma’s 
en praktijkvoorbeelden in het lokaal bestuur. vNG Magazine wordt 
automatisch aan alle raadsleden toegezonden na hun installatie.

rAAdsLedennieuWs
Nieuwsbrief voor raadsleden
Sdu uitgevers

raadsleden hebben zes keer per jaar hun eigen nieuwsbrief: 
raadsledennieuws! In deze nieuwsbrief wordt uw rol binnen de 
gemeente verduidelijkt en worden u handvatten aangereikt om 
die rol te vervullen. de artikelen zijn praktisch van aard en geven 
u de informatie en tips die u bij de uitvoering van uw taak nodig 
heeft. vNG heeft ook een eigen digitale raadsledennieuwsbrief. 
vraag deze aan via www.vng.nl.
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Boeken
de rechtsPositie vAn  
gemeenteLiJke PoLitieke 
AmBtsdrAgers
Voor raads- en  
commissieleden
G.J.J.J. heetman, Sdu uitgevers, 2009

deze handzame uitgave is ideaal voor 
raadsleden die een snel en compleet 
inzicht willen krijgen in hun rechten en 
plichten. vergoedingen, bevoegdheden, 
de organisatie van de raad. alle thema’s 
komen aan bod. 
 
 
rAAdsLeden inFo 
drs. C.J.N. versteden e.a.,  

reed Business, 2006 

 
de gemeente ingewikkeld? Toekomstige 
raadsleden kunnen hun kennis snel bij-
spijkeren met deze pocketuitgave. u 
krijgt kort en krachtig uitleg over alle 
aspecten van de gemeente, zoals over 
de samenstelling en de bevoegdheden 
van de gemeentelijke bestuursorganen en 
over de financiën. de informatiebehoefte 
van de raadsleden staat steeds centraal 
en het boekje past in uw binnenzak. 

 
integriteit
Van politieke ambtsdragers  
bij gemeenten, provincies en 
waterschappen
Een modelgedragscode, 2007,  

4e gewijzigde druk

raadsleden komen snel in aanraking 
met aspecten rondom integriteit. deze 
handreiking (een samenwerking tussen 
vNG, IPo en de unie van waterschap-
pen) geeft handvatten voor integer 

handelen van politieke ambtsdragers 
(bestuurders en gekozen volksverte-
genwoordigers) op decentraal niveau. 
de handreiking is te downloaden  
op www.integriteitoverheid.nl en  
www.vng.nl.

 
LokALe PoLitiek in  
nederLAnd 
Marcel Boogers, uitgeverij Lemma, 2007

Lokale politiek wordt vaak gezien als een 
tweederangs politiek, die minder tot de 
verbeelding spreekt dan de landelijke 
politiek. Toch is die vergelijking met de 
landelijke politiek niet terecht. de lokale 
politiek heeft een aantal bijzondere 
eigenschappen waarmee ze zich onder-
scheidt van politiek op andere bestuurs-
niveaus. In dit boek wordt vanuit uiteen-
lopende invalshoeken een actueel 
beeld geschetst van de lokale politiek. 

 
vrouWen in de  
PoLitieke ArenA
uitgeverij Laurier, 2006

In dit boek geven raadsvrouwen een 
kijkje in de politieke keuken. Zij vertellen 
waarom ze politiek actief zijn en wat hen 
bezielt, wat er leuk is aan de politiek en 
wat tegenvalt. In de interviews vertellen 
de vrouwen wat zij zien als de belang-
rijkste verschillen tussen mannen en 
vrouwen in de politiek. ook geven zij tips 
over hoe raadsleden goed hun werk 
kunnen doen, politiek leuk kunnen 
houden en om kunnen gaan met man-
vrouwverschillen in de politieke arena. 
het boek sluit af met tips over wat u kunt 
doen om zelf politiek actief te worden.

LokALe verhALen -  
verAnderen kAn oP  
veLe mAnieren 
vernieuwingsimpuls dualisme en lokale 

democratie, Sdu uitgevers, 2006

dit boekje bevat verhalen uit de praktijk 
van het lokaal bestuur in Nederland. 
het zijn fictieve verhalen gebaseerd op 
de ervaringen van raadsleden, bestuur-
ders, ambtenaren en inwoners van 
gemeenten. de verhalen zijn niet repre-
sentatief voor ‘het’ lokaal bestuur in 
Nederland. het zijn wél illustratieve  
verhalen over mensen die successen 
boeken, hindernissen weten te over-
winnen en soms drastisch van koers ver-
anderen. de verhalen zijn bedoeld om u 
te inspireren en misschien te prikkelen. 
het boekje is te downloaden via 
www.actieprogramma.nl.

100 LiFehAckingtiPs  
voor Prettig en  
eFFiciënt Werken 
M. aslander, S. roemen, frank Meeuwsen, 

van duuren Management, 2008

Een raadslid krijgt veel informatie te 
verwerken. hoe kunt u nu ervoor zorgen 
dat u overzicht houdt en voorkomt dat 
u gaat lijden aan informatiestress?  
de kunst is de informatie op te sporen, 
te organiseren, te filteren en te delen. 
dat is waar lifehacking over gaat, over 
meer doen in minder tijd op een leukere 
en slimmere manier. Een handige en 
complete manier om prettig en efficiënt 
te werken zonder stress. Lifehacking is 
daarmee een mix van timemanagement, 
kennismanagement en persoonlijke 
ontwikkeling.



oP ZaTErdaGoChTENd TrEfT raad IN EEN KLEINE LuNChGELEGENhEId IN  

dordrEChT hET EChTPaar KaTJa ruSINovIC EN KIM BruGGEMaN. BEIdEN ZITTEN 

IN dE GEMEENTEraad vaN dordrEChT. KaTJa ruSINovIC voor dE Pvda EN  

haar MaN KIM BruGGEMaN voor hET Cda: ‘uITEINdELIJK hEBBEN wE aLLEBEI 

hETZELfdE doEL: hET BESTE voor dordrEChT.’

echtpaar kim Bruggeman 
(cdA) en katja rusinovic 
(PvdA) samen in de raad
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ormaal gesproken praten rusinovic en Brugge-
man in hun vrije tijd naar eigen zeggen niet 
vaak over lokale politiek. Maar het interview 
geeft al snel aanleiding om flink te discussiëren 
over allerlei verschillende kwesties. rusinovic: 

‘het zou een rare vertoning zijn als we dat in de gemeenteraad 
zouden doen. Ik kan me goed voorstellen dat derden dan 
zouden denken: vecht dat lekker thuis uit. daarom hebben 
we er heel bewust voor gekozen om in de gemeenteraad 
verantwoordelijk te zijn voor heel verschillende onderwerpen. 
Zo hoeven we nooit met elkaar in debat.’ het feit dat ze zich 
bewust buigen over verschillende beleidsterreinen zorgt er 
meteen voor dat het stel thuis niet zo snel de confrontatie 
zoekt over politieke kwesties. de twee praten elkaar ook niet 
bij over wat er speelt binnen hun partijen. Bruggeman: ‘als 
het gaat over de gemeenteraad, ligt mijn loyaliteit bij mijn 
fractie en onze kiezers. dat geldt voor Katja ook. we hebben 
er geen enkel belang bij om met elkaar te delen wat we in 
onze fracties bespreken. Zowel als het gaat om het inhoudelijke 
als om de manier waarop we met onze partij politiek willen 
bedrijven.’ hij zet het nog wat verder aan: ‘Ik gun de Pvda 
niet een hele goede verkiezingsuitslag. Natuurlijk gun ik 
Katja wel het goede. als zij het woord voert, vind ik het leuk 
als ze het goed doet. Maar als ik het inhoudelijk niet met 
haar eens ben over het onderwerp, en iemand van mijn  
fractie weet een beter verhaal neer te zetten, ben ik toch blij.’ 

getrouWd en in de rAAd, kAn dAt?
Bruggeman zit sinds 2002 voor het Cda in de gemeenteraad 
en in 2006 werd rusinovic door de Pvda benaderd om ook 
gemeenteraadslid in dordrecht te worden. Bruggeman:  

‘we hebben het zelf moeilijk gehad met de vraag of dat een 
wenselijke situatie zou zijn, wij allebei in de raad. Ik had het 
ook goed kunnen begrijpen als mijn partij er moeite mee zou 
hebben gehad.’ Maar de situatie werd door de leiding en 
ledenvergadering van beide partijen goedgekeurd. Tot nu 
toe hebben de echtgenoten er geen spijt van. In hun fracties 
ontstaat volgens het paar nooit een krampachtige situatie 
door hun relatie.  rusinovic: ‘Ik heb nooit het gevoel dat 
fractiegenoten een blad voor de mond nemen als het om 
Kim gaat. als dat wel zo zou zijn, zou ik dat een bezwaarlijke 
situatie vinden.’ 
of ze ’s avonds thuis voor het gemak nog wat Pvda-Cda-
coalities sluiten? ‘Nee absoluut niet. dat idee komt niet eens 
bij me op. dat is een weg die niet integer is en die je niet  
zou kunnen volhouden. Bovendien is de Pvda soms ook 
gewoon de laatste fractie waar ik aanklop als ik steun zoek 
voor een idee of standpunt’, reageert Bruggeman stellig. dat 
is ook logisch, volgens zijn vrouw: ‘Je gaat op zoek naar de 
partij die inhoudelijk het dichtst bij je zit. dat is voor de Pvda 
niet altijd het Cda en andersom geldt hetzelfde.’

BiJdrAge Leveren AAn de sAmenLeving 
voor wie zich inmiddels begint af te vragen wat de politieke 
rivalen rusinovic en Bruggeman bij elkaar te zoeken hebben: 
‘we kijken op verschillende manieren naar dingen in het 
leven, maar de basis van wat we echt belangrijk vinden 
delen we’, vertelt rusinovic. die gedeelde basis is volgens 
haar groot: ‘wij herkennen elkaar in het oog hebben voor je 
naasten en in het feit dat we een bijdrage willen leveren aan 
de samenleving.’ het zijn deze kernwaarden die beiden in 
de politiek hebben gebracht. Zij is al sinds haar zestiende +

 BAZN de bestuursacademie. Meer dan leren alleen!

De menukaart voor het raadslid
Als raadslid komt er heel wat op u af. BAZN de bestuursacademie weet raad met uw vak.

BAZN de bestuursacademie kan raadsleden bij de professionalisering van hun functie ondersteunen. 
Wij hebben een scala aan opleidingsmogelijkheden die in het teken staan van:

AZN de bestuursacademie. Meer dan leren alleen!

A. Doorontwikkeling dualisme
1. Ontwikkeltraject kaderstelling
2.  Ontwikkeltraject versterking strategische en 

controlerende rol van de raad
3. Ontwikkeltraject burgerparticipatie
4. Ontwikkeltraject vernieuwend vergaderen
5. Voorzitten en leiden interactieve bijeenkomsten

B. Vaardighedentraining
6. Communiceren voor (nieuwe) raads- en commissieleden
7. Effectief debatteren tussen fracties en raadsleden

8. Voorzitters van raadscommissies
9. Politiek onderhandelen
10. Integriteit

C. Mediatraining                
11. Omgaan met de pers
 
D. Kennis
12.  Het lezen van de begroting en jaarrekening 

(en politiek-fi nanciële sturing)
13. Hoe werkt de gemeente?
14. Workshop actueel wetgevingsthema
15. De instrumenten van het raadslidKijk voor meer informatie op www.bazn.nl of neem contact op met Theo Gransier, 013 465 13 35.

60150_Adv VNG A4 v2.indd   1 08-04-2009   08:35:04

‘de basis van wat we echt belangrijk vinden, delen we’
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oP de AgendA zetten 
waar Bruggeman naar buiten treedt, probeert rusinovic een 
vertaalslag te maken van haar werk als wetenschappelijk 
onderzoeker naar de lokale kwesties die spelen in dordrecht: 
‘Ik vind het leuk om de agenda een beetje mee te kunnen 
bepalen. hoewel het een illusie is om te denken dat je dat 
elke week opnieuw kunt doen. Maar als ik over vier jaar terug 
kan kijken op een aantal dingen waaraan ik heb bijgedragen, 
kan ik tevreden zijn.’ Is dat al voor een deel gelukt? ‘Ik heb 
het idee dat Katja het onderwerp ondernemerschap op de 
agenda heeft gekregen’, stelt Bruggeman. ‘Ze heeft daarvan 
in de fractie een issue gemaakt en ze legt daarover contact 
met ambtenaren. het heeft iets in beweging gezet.’ rusinovic 
hoopt dat hij gelijk heeft: ‘dat is een onderwerp waarover ik 
me de afgelopen jaren druk heb gemaakt. Ik hoop dat het iets 
heeft bijgedragen. dat ik me sterk maak voor dit thema komt 
deels voort uit mijn persoonlijke interesse. Mijn promotie-
onderzoek ging over migrantenondernemerschap. wat ik 
heel leuk vind is dat wetenschap en politiek elkaar verrijken. 
de wetenschap mist soms de vertaling naar het concrete en 
de lokale politiek kan weer te concreet zijn.’

geen goed en Fout
Tot zover de successen. Maar hebben de twee elkaar de 
afgelopen jaren kunnen betrappen op fouten? rusinovic: 
‘wat voor mij een dieptepunt zou zijn, is als Kim uit foute 
motieven zou handelen. dat doet hij niet. we hebben allebei 
hetzelfde doel voor ogen: het beste voor dordrecht. dan is 
de ene actie misschien minder succesvol dan de andere, 
maar daarmee nog niet fout.’ Bruggeman is het daarmee 
eens: ‘Katja deugt, ze vindt de goede dingen belangrijk.’ 

BALAns 
het interview vindt plaats in de lunchgelegenheid een paar 
minuten van hun huis vandaan. ‘hier genieten we echt van’, 
vertelt Bruggeman. ‘op zaterdag gaan we vaak de stad in 
en lunchen we hier, bij Zusjes.’ het raadslidmaatschap  
betekent niet dat ze nergens meer aan toe komen, maar 
hun weekdagen moeten rusinovic en Bruggeman afschrijven. 
Ze werken allebei vier dagen in de week en zijn allebei één 
dag thuis bij hun dochtertje. rusinovic: ‘we zijn elke week 
op zoek naar de balans tussen werk, gemeenteraad en  
privéleven. het is te doen, maar het vraagt wel veel van je.’ 
ondanks het feit dat Bruggeman al vier jaar raadslid was, 
onderschatte rusinovic, toen zij zélf raadslid werd, hoeveel 
tijd het raadswerk kost: ‘Zeker als je nieuw bent kost het 
veel tijd. Je moet alles leren. Bijvoorbeeld hoe je iets op de 
agenda zet. Nu zijn we er beiden denk ik ruim vijftien uur  
per week mee bezig.’
Maar je doet het raadswerk ernaast omdat je het leuk vindt, 
betoogt Bruggeman: ‘voor de één is sport ontspanning, 
voor mij is het ontspannend om raadslid te zijn. als je het 
leuk vindt is het ook geen straf om er dingen voor te laten.’ «

‘Katja deugt, ze vindt de 
goede dingen belangrijk’

PersoonLiJk PAsPoort

Naam : Kim Bruggeman

Leeftijd : 32 jaar

Gemeente : dordrecht

Politieke partij : Cda

raadslid sinds : 2002 

Burgerlijke staat :  gehuwd

Gemiddelde tijdsbesteding  

aan raadswerk: 

ruim 15 uur per week

actief in de politiek en begon bij de jonge socialisten :  
‘het leuke aan politiek is dat het echt ergens over gaat. als 
je iets wilt veranderen, moet je daar zijn.’ In 2004 verhuisde 
rusinovic naar dordrecht: ‘voor mij was het een nieuwe 
plek en daar wilde ik een netwerk opbouwen, de stad leren 
kennen. Toen ik werd gevraagd om gemeenteraadslid te 
worden, vond ik dat een unieke kans. als raadslid ben je 
heel concreet bezig met je stad en wat je daarvoor kunt 
betekenen. Je hoopt dat je kunt bijdragen aan een aantal 
positieve ontwikkelingen.’
Bruggeman vindt het belangrijk dat het vertrouwen in de 
democratie groter wordt: ‘Maar mijn wens om raadslid te 
worden is ingegeven door een algehele fascinatie voor de 
politiek. die heb ik van huis uit meegekregen. Thuis heb ik 
ook geleerd dat het niet gek is om verantwoordelijkheid te 
nemen voor dingen die om je heen gebeuren.’
voor zowel Bruggeman als rusinovic geldt dat ze betrokken 
zijn bij hun stad dordrecht. Zij kunnen zich niet voorstellen 
dat gemeenteraadsleden dat niet zijn. het is volgens hen de 
essentie van waar je mee bezig bent. Maar hoe je die rol als 
volksvertegenwoordiger het liefst invult verschilt voor ieder 
raadslid. Na wat argumenteren over en weer zijn rusinovic en 
Bruggeman het eens over hoe zij dat doen. hij: ‘Katja neigt in 
de fractie en ten opzichte van mij naar het bestuurlijke. Ik neig 
in de fractie en ten opzichte van haar meer naar de frontlinie.’ 

FrontLinie 
Bruggeman vervolgt: ‘het idee heerst dat er een enorme 
kloof bestaat tussen de politiek en de bevolking, maar ik zie 
dat niet zo. Er zijn nog heel veel mensen die contact opnemen 
met de gemeenteraad. wij krijgen een grote hoeveelheid 
telefoontjes, brieven, e-mails en uitnodigingen. Niet alleen 
van mensen die tevreden zijn, maar ook van uitermate  
cynische en boze mensen. het feit dat deze mensen contact 
opnemen met de gemeenteraad, laat zien dat ze er nog van 
uit gaan dat deze actie zin kan hebben.’ hij ziet het als zijn 
persoonlijke missie om het vertrouwen te bevestigen dat 
deze mensen tonen in de gemeenteraad. rusinovic herkent 
dat in zijn politieke acties: ‘hij gaat regelmatig de stad in om 
op bezoek te gaan bij bewoners en zoekt ook de confrontatie 
met ze. Kim gaat met mensen in gesprek. Zo heeft hij zich 
met succes ingezet voor het beschikbaar stellen van meer 
geld voor speelvoorzieningen. dat is gelukt en daarmee kun 
je heel concreet bijdragen aan het welzijn in een wijk. omdat 
je er veel mensen mee raakt.’ 
dat wil niet zeggen dat de gesprekken met buurtbewoners 
altijd gezellig zijn. ‘Ik spreek kiezers uiteraard ook wel eens 
tegen’, vertelt Bruggeman. ‘Je hebt het ook goed gedaan 
als iemand zegt: “die Bruggeman heeft gebeld en uitgelegd 
wat hij ervan vindt en ik ben het niet met hem eens, dus ik 
weet dat ik niet op hem moet stemmen”. het gaat erom dat 
je mensen serieus neemt en vertelt waarom je de dingen 
doet zoals je ze doet. Een raadslid hoeft niet iedereen naar 
de mond te praten.’

‘ Ik heb nooit het gevoel dat 
fractiegenoten een blad 
voor de mond nemen als 
het om Kim gaat’

PersoonLiJk PAsPoort

Naam : Katja rusinovic

Leeftijd : 31 jaar

Gemeente : dordrecht

Politieke partij : Pvda

raadslid sinds : 2006

Burgerlijke staat :  gehuwd

Gemiddelde tijdsbesteding  

aan raadswerk: 

ruim 15 uur per week



kALender
fractieoverleg, commissievergadering, raadsvergadering,  

partijbijeenkomst; het wordt moeilijk om alle afspraken te ont-

houden. Een goed overzicht van alle bijeenkomsten waar  

uw aanwezigheid verwacht wordt is cruciaal voor een raadslid. 

als u nog wel eens wat zaken over het hoofd ziet in uw over-

volle agenda, of u vergeet er simpelweg in te kijken, dan is  

een kalender op een douchegordijn wellicht iets voor u. Bij dit 

simpele witte douchegordijn waar niets anders op staat dan de 

dagen van alle maanden, wordt een watervaste stift geleverd. 

Nu hoeft u er alleen nog maar aan te denken om uw afspraken 

op het douchegordijn te schrijven en dagelijks een wasbeurt  

te nemen om op de hoogte te blijven van uw planning.

Prijs: € 19,95 (exclusief € 4,50 verzendkosten)

www.gadgetfabriek.nl, (zoekterm: douchegordijn kalender)

BAkFiets
In glanzende reclamefolders staan deze fietsen 

vaak afgebeeld met een enorme sleep kinde ren 

erin, plus de weekboodschappen. het grote gemak 

van een bakfiets voor raadsleden is tot nu toe ech-

ter onderbelicht gebleven. de bak van een bakfiets 

kunt u doorgaans belasten met tussen de zestig en 

honderd twintig kilo. dat lijkt ons voldoende om alle 

relevante raadsstukken mee te nemen. we raden u 

aan om de stapels papier in afgesloten dozen/tas-

sen mee te nemen of om een zeil over de bak heen 

te spannen. Is het niet vanwege (of: tegen) de 

regen, dan is het wel vanwege (of: tegen) de wind. 

u wilt niet degene zijn die in opspraak raakt door 

het laten slingeren van vertrouwelijke documenten.

Prijs: varieert van zo’n € 1.400,- tot € 2.000,-

fabrikanten: o.a. fietsfabriek en Bakfiets.nl

hET raadSwErK vErEIST ENIG orGaNISaTorISCh TaLENT. u MoET oP TIJd aLLE 

STuKKEN LEZEN, GoEd NETwErKEN, doCuMENTEN MEENEMEN Naar dE raadS-

ZaaL EN oNThoudEN waT u EN aNdErE raadSLEdEN TIJdENS vErGadErINGEN 

hEBBEN GEZEGd EN afGESProKEN. oM dIT aLLES TE vErGEMaKKELIJKEN hEEfT 

raad waT haNdIGE raadShuLPJES voor u uITGEZoChT. 

PdA oF smArtPhone
om als raadslid orde op zaken te houden bent u constant bezig 

met: uw agenda beheren, uw adresboekje bijwerken, to-do-lijstjes 

samenstellen, notities maken en die niet kwijtraken, begrotingen 

narekenen, achtergrondinformatie opzoeken, documenten opzoeken, 

telefoontjes plegen en noem maar op. waarom zou u zich daarbij 

niet laten bijstaan door een Personal digital assistent (Pda)? het 

grote voordeel van zo’n handcomputer is dat u overal uw mail kunt 

lezen en documenten kunt openen. verwacht dan niet het comfort 

van uw desktop of laptop, want het scherm is klein, evenals de 

toetsen. de Smartphone ziet er ongeveer hetzelfde uit als een Pda, 

maar werkt anders. Een Pda is primair een zakcomputer, maar met 

mobiele telefoonfuncties. de Smartphone is juist een mobiele telefoon 

en heeft daarbij Pda-functies. 

Prijs: tussen € 200,- en € 300,- (exclusief abonnement)

www.pdashop.nl

Poken
Strooien met visitekaartjes is beslist niet de meest moderne 

manier van contactgegevens uitwisselen. het moderne raads-

lid gebruikt daarvoor de Poken. dit is een klein apparaatje met 

usb-aansluiting waarop u informatie zet waarmee anderen u 

gemakkelijk terug kunnen vinden op internet. om gegevens 

met andere Pokengebruikers uit te wisselen, hoeft u de handjes 

van de apparaatjes alleen maar tegen elkaar aan te houden. 

Thuis steekt u Poken in de usb-aansluiting van uw computer. 

Zo vindt u de e-mailadressen van uw nieuwe vrienden en de 

links naar hun profielpagina’s op sociale netwerken zoals 

hyves, LinkedIn en facebook. Poken geeft u ook de kans  

om uzelf op een bepaalde manier te profileren. de apparaatjes 

zijn er namelijk in verschillende uitvoeringen, variërend van de 

vorm van een varkentje tot die van een geisha. 

Prijs: vanaf €13,95

(exclusief € 2,25  

verzendkosten)

www.getyourpoken.com

zeePkist 
wilt u graag indruk maken en letterlijk boven 

de rest van de ge meente raad uitsteken?  

Grijp dan terug naar een methode van vroeger. 

aan het begin van de vorige eeuw stonden  

vrijheidsstrijders te speechen op zeepkisten 

om goed zichtbaar te zijn voor het publiek. 

hoewel de zeepkisten zelf nu moei lijk verkrijg-

baar zijn, kunt u het principe natuurlijk overeind 

houden door op een bierkrat te gaan staan 

of op de melkkrat waarin u de stapels raads-

stukken vervoert. 
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koFFieBeker
Met alle hightech koffiezetapparatuur die 

we tegenwoordig tot onze beschikking 

hebben, kan het zijn dat de filterkoffie van 

warmhoudplaatjes in raadszalen een beetje 

tegenvalt. wie zichzelf inmiddels afhankelijk 

heeft gemaakt van koffie met Italiaanse 

namen uit plastic bekers, moet dat ergens 

onderweg halen of van thuis meenemen. 

aangezien wij nog geen koffie-afhaalimpe-

rium hebben met een vestiging op elke 

straathoek, zal het toch neerkomen op: 

thuis koffie-to-go maken. En met welke 

thermoskan kunt u dan meer de blits 

maken dan met een van Starbucks?  

dit exemplaar lijkt als twee druppels water 

op de papieren wegwerp bekers van  

Starbucks waarmee bestuurders in de  

vS rondlopen. 

Prijs: € 11,95 dollar  

(exclusief verzendkosten)

www.starbucksstore.com  

(zoekterm: grande to go tumbler)

| LIfESTyLE

AAngerAden

schriJFmAP met  
kLAdBLok, Pen en 
mArkerstiFt
het is handig om tijdens vergaderingen 

een kladblok, pen en markerstift bij de 

hand te hebben en om deze attributen 

te verzamelen in een schrijfmap. Zo 

blijft het kladblok heel en verdwijnen de 

pennen niet in de verste uithoeken van 

uw tas. het nadeel van een gewone 

schrijfmap is dat vrijwel iedereen zo’n 

standaardexemplaar heeft van zwart, 

bruin of bordeaux (nep)leer. verwarring 

ontstaat dus gemakkelijk. om onder-

scheidend te zijn in de raadszaal kunt 

u een schrijfmap laten maken met uw 

eigen afbeelding op de voorkant. dat 

hoeft niet per se uw vriend, vriendin, 

man, vrouw, (klein)kind of hond te zijn. 

Een statige foto van uw fractieleider of 

het logo van uw partij zal niet misstaan.

 

Prijs: vanaf € 40,-

(inclusief verzendkosten )

www.digidoek.nl/foto-op/schrijfmap
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m uw taken als raadslid goed uit te kunnen 
voeren, beschikt u over instrumenten die 
een wettelijke basis hebben: de formele 
raadsinstrumenten. ook kunt u instrumenten 
gebruiken die niet formeel zijn geregeld, 

maar die heel effectief kunnen zijn. denk bijvoorbeeld aan het 
inzetten van de media, het activeren van burgers met betrek-
king tot een bepaald voorstel en het lobbyen met andere 
fracties om een meerderheid voor uw voorstel te krijgen. Goed 
kunnen doseren, strategisch zijn en instrumenten kiezen die 
bij uw eigen stijl passen, is aan te raden!

het steLLen vAn vrAgen
raadsleden kunnen zowel aan het college als aan de burge-
meester mondelinge en schriftelijke vragen stellen. 

motie
Een motie is een korte en gemotiveerde verklaring van een 
raadslid of raadsleden over een onderwerp, waardoor een 
oordeel, wens of verzoek wordt uitgesproken, zonder dat 
daaraan rechtsgevolgen zijn verbonden. 

Amendement
Een amendement is een voorstel tot wijziging van de tekst 
van een voorgesteld raadsbesluit. als een meerderheid van 
de raad het amendement steunt, wordt het oorspronkelijk 
voorgestelde raadsbesluit gewijzigd vastgesteld.

het recht vAn initiAtieF (initiAtieFvoorsteL)
Een initiatiefvoorstel is een vorm van actieve kaderstelling. 
Elk raadslid kan zelf een initiatiefvoorstel indienen bij de raad 
en zo een opdracht aan het college geven (bijvoorbeeld voor 
nieuw beleid of wijziging van een verordening), mits een 
meerderheid van de raad dit steunt.

het recht oP interPeLLAtie
volgens het recht van interpellatie kan een raadslid in de 
raadsvergadering vragen stellen aan het college of de  

burge meester over onderwerpen die niet op de agenda 
staan. Een interpellatie kunt u bijvoorbeeld gebruiken om 
een essentieel politiek punt nadrukkelijk aan de orde te stellen 
en daarover het verantwoordelijk collegelid te bevragen.  
Elk individueel raadslid kan verzoeken om een interpellatie, 
maar de raad als geheel beslist of hij de interpellatie toestaat. 
Essentieel verschil tussen een interpellatie en een mondelinge 
vraag is, dat bij het aanvragen van de interpellatie de aan-
vrager een inhoudelijk debat wil voeren en om een uitspraak 
van de raad kan vragen.

het recht vAn onderzoek/enquête
het recht van onderzoek is het zwaarste onderzoeksinstrument 
dat de gemeenteraad tot zijn beschikking heeft en wordt 
daarom zelden gebruikt. Elk raadslid kan een voorstel doen 
om een onderzoek in te stellen naar het door het college of 
de burgemeester gevoerde bestuur. het onderzoek gaat 
alleen door als de meerderheid van de raad daarmee instemt. 
de raad benoemt hiervoor een onderzoekscommissie, die 
bestaat uit raadsleden. de raad kan bepalen binnen welke 
termijn de commissie haar bevindingen en conclusie aan de 
raad rapporteert. 

verzoek om onderzoek AAn de 
rekenkAmer(commissie)
de rekenkamer of rekenkamercommissie is een onafhanke-
lijke instantie die onderzoek doet naar de doelmatigheid, 
doeltreffendheid en rechtmatigheid van het gemeentelijk 
beleid. de raad kan de rekenkamer of reken kamer commissie 
wel vragen onderzoek te doen naar een bepaald beleids-
onderwerp. uiteindelijk beslist de rekenkamer of rekenkamer-
commissie zelf of zij het onderzoek wil uitvoeren. «  

Met dank aan de gemeente delft en  
de gemeente Bergen op Zoom.

gereedschapskist 
van een raadslid
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| vaN dE STraaT

‘ ik zie graag 
dat mensen 
zelf actie 
voeren’

voor JoLa vaN dIJK, raadSLId voor dE SP IN dE GEMEENTE NIJMEGEN, BESTaaT 

hET MErENdEEL vaN haar wErK aLS raadSLId uIT dE CoNTaCTEN dIE ZIJ hEEfT 

MET BurGErS EN dE ZaKEN dIE daaruIT voorTvLoEIEN. ToCh ZIET vaN dIJK hET 

LIEfST BurGErS ZELf aCTIE oNdErNEMEN. daarBIJ NEEMT ZIJ aLS raadSLId EEN 

BEGELEIdENdE of oNdErSTEuNENdE roL IN.

oms gebeurt het dat inwoners van een 
gemeente hun problemen bij raadsleden aan-
kaarten, maar soms moeten raadsleden ook 
zelf op pad om belangen van inwoners te 
behartigen. het Nijmeegse SP-raadslid Jola 

van dijk maakt beide situaties veelvuldig mee: ‘Begin dit jaar 
is de SP bijvoorbeeld in actie gekomen om de bibliotheken 
in de wijk in hun huidige vorm te behouden.’ om budgettaire 
redenen had de gemeente besloten dat op de buurtbieb 
drastisch moest worden bezuinigd. van dijk: ‘we zijn toen 
de wijken ingegaan en we hebben huis-aan-huis folders 
 verspreid en handtekeningen opgehaald.’ hoewel het balletje 
door de fractie zelf aan het rollen werd gebracht, steunden 
bewoners de actie massaal met handtekeningen. ‘de meeste 
mensen reageerden verbaasd op het voornemen van het 
college om fors op de bibliotheek te bezuinigingen. hierdoor 
zouden de bibliotheken qua ruimte en aanbod kleiner worden.’ 
ondanks de massale steun mocht de actie niet baten. ‘we 
leken in de raad wel een meerderheid te halen. Maar door 
een politieke partij die op het allerlaatste moment besloot de 
actie toch niet te steunen, ging die benodigde meerderheid 
alsnog verloren’, verzucht van dijk. 

hAndtekeningen
daar waar de buurtbibliotheek sneuvelde, had de strijd  
voor het behoud van oude woningen in de Nijmeegse wijk 
heseveld meer succes. ‘Ik ga vaak naar wijkbijeenkomsten. 

Tijdens een wijkplatform waar een fractiegenoot en ik voor 
waren uitgenodigd, bleek dat er tussen bewoners en de 
woningcorporatie een conflict aan het ontstaan was’, vertelt 
van dijk hierover. de corporatie wilde de woningen in de wijk 
gaan slopen en dat stuitte op weerstand van de bewoners. 
Samen met de buurtbewoners kwam van dijk in actie voor 
het behoud van de woningen: ‘Ik zie de mensen graag zelf 
actie voeren, daarbij geef ik ze advies en ondersteuning.’ 
Samen met de bewoners werden er ook hiervoor huis-aan-
huis handtekeningen opgehaald, waarmee de SP-fractie 
naar de gemeenteraad ging. Er werd een motie ingediend 
met als inzet een onderzoek om te kijken of de naoorlogse 
buurt als beschermd stadszicht kon worden aangemerkt.  
dit bleek inderdaad het geval. van dijk: ‘de woningen zijn 
kort na de oorlog gebouwd en hebben een speciale stijl. 
vergelijkbare woningen in de rest van Nederland waren 
 allemaal al gesloopt. alleen in Nijmegen hadden we ze nog.’ 
de woningen zijn bewaard gebleven en worden inmiddels 
daar waar nodig gerenoveerd. 

Niet voor alles is een politiek pressiemiddel zoals een motie 
nodig, vindt van dijk. waar mogelijk bewandelt het raadslid 
liever een meer directe weg door eerst rechtstreeks contact 
te leggen: ‘Ik stap liever even naar de ambtenaar om te 
 vragen hoe iets zit. direct naar de wethouder gaan, 
 schriftelijke vragen stellen of een motie of amendement 
indienen, is meteen heel heftig.’ «
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 ‘i
n rotterdam heeft iedere fractie een eigen kamer in het 
gemeentehuis’, vertelt remco oosterhoff, voorzitter van 
de éénmansfractie van de Christenunie-SGP. hij deelt 
zijn kamer met burgerraadslid wilco de Bel. de bureaus 
bieden plek aan stapels papier en op de vergadertafel 

ligt een Bijbel. 
voor oosterhoff was de keuze voor een christelijke partij een 
voor de hand liggende, maar volgens hem is het niet zo dat 
iedereen met een bepaalde geloofsovertuiging zich per defi-
nitie aansluit bij bijvoorbeeld Cda, Cu of SGP: ‘Een christen 
die betrokken is bij duurzaamheid kan net zo goed kiezen 
voor bijvoorbeeld GroenLinks en een christelijke ondernemer 
voor de vvd.’

hAnden schudden
die keuze voor een partij is een belangrijk onderdeel in de 
stap naar het raadslidmaatschap, meent oosterhoff: ‘Je 
moet kiezen welke partij bij je past. dat begint met het ver-
kiezingsprogramma. Iedere partij heeft een bepaald beeld 
van hoe de ideale samenleving eruit zou moeten zien. daar 
moet je je in vinden.’ 
verder is het waardevol om als nieuwkomer in de raad te 
weten hoe het reilt en zeilt in het gemeentehuis. oosterhoff 
vindt een goede voorbereiding op het raadslidmaatschap 
logisch: ‘als je bij een bedrijf gaat solliciteren, dan lees je van 
tevoren toch ook het jaarverslag door en bezoek je de web-
site. Je moet als kandidaat-raadslid niet afwachten tot de 
verkiezingsuitslag in maart 2010, maar nu al beginnen met je 
voor te bereiden. Bijvoorbeeld door mee te werken in de 
fractie, een dag mee te lopen met een raadslid, een verga-
dering te volgen vanaf de publieke tribune en alvast wat 
handen te schudden.’ 

goed ingeWerkt
Zijn eigen entree in de rotterdamse raad ging heel geleidelijk. 
het was zijn zus die ervoor zorgde, dat hij betrokken raakte 
bij de politiek. Zij werkte als fractiemedewerker bij dezelfde 
partij in den haag, toen toenmalig fractievoorzitter arthur 
vlaardingerbroek een rondje langs collega-fracties maakte. 
‘op de vraag van vlaardingerbroek of iemand nog betrokken 

PersoonLiJk PAsPoort

Naam : remco oosterhoff

Leeftijd : 31 jaar

Burgelijke staat : ongehuwd

Gemeente : rotterdam

Politieke partij :  Christenunie, in de raad voor de  

gezamenlijke fractie Christenunie-SGP

raadslid sinds : 2006

Gemiddelde tijdsbesteding aan raadswerk: 

25 tot 30 uur per week

kAdersteLLende roL

de gemeenteraad heeft drie belangrijke  

rollen. Naast het vertegenwoordigen van de 

burgers van de gemeente en het controleren 

van het college van burgemeester en wet-

houders, is er de kaderstellende rol. deze 

rol ligt besloten in het coalitieakkoord, legt 

Cu-SGP-fractievoorzitter remco ooster hoff 

uit. ‘In het coalitieakkoord worden de kaders 

voor de komende vier jaar aange geven.’  

hij vindt het belangrijk om de kaderstellende 

rol ook breder te zien: ‘Je moet als raadslid 

ook los van het coalitie akkoord kijken of  

er bepaalde punten zijn die op de agenda 

gezet moeten worden.’

mensen wist voor de éénmansfractie in de Maasstad zei 
mijn zus: “ik weet nog wel iemand in rotterdam die overal 
een mening over heeft en die zich overal tegenaan bemoeit”’, 
lacht de fractievoorzitter. 
oosterhoff verving als burgerraadslid vlaardingerbroek bij 
commissievergaderingen. hij had geen stemrecht en mocht 
niet meedoen aan raadsdebatten, maar hij kon in zijn rol 
goed kennismaken met de gemeentepolitiek. Toen vlaardin-
gerbroek er mee ophield, nam oosterhoff het stokje over. de 
politicus vindt dat hij vanuit een luxe positie in de politiek is 
gekomen: ‘Ik ben goed ingewerkt. als dat niet was gebeurd, 
dan had ik daar het eerste jaar een hele kluif aan gehad.’
oosterhoff is van mening dat er geen wezenlijk verschil is of 
een raadslid nu in de oppositie of in de coalitie opereert. Bij 
beide gaat het in essentie om het verzamelen van een meerder-
heidssteun voor plannen en voorstellen. dat hij als oppositie-
partij bijvoorbeeld geen eigen wethouder heeft, ziet hij niet 
als probleem: ‘door het dualisme zijn de wethouders van de 
hele raad. En als oppositie moet je ook niet alles willen 
afkraken. als het college een voorstel doet en ik vind het 
goed, dan stem ik vóór.’ 

PArticiPAtie
als voorzitter van de vertrouwenscommissie was oosterhoff 
nauw betrokken bij de aanstelling van de nieuwe burge-
meester van rotterdam (oud-staatssecretaris Sociale Zaken, 
ahmed aboutaleb, red.). Een hele eer, zo stelt hij: ‘daar ben ik 
wel trots op, dat je als eenmansfractie hiervoor als voorzitter 
wordt gevraagd. Mensen denken misschien, één zeteltje, 
wat heb je dáár nou aan? Maar je kunt best wat bereiken en 
serieus genomen worden.’ 
oosterhoff kijkt ook met gepaste trots terug op het debat 
over de rol van de kerken bij de invoering van de wet maat-
schappelijke ondersteuning (wmo). de Christenunie-SGP 
diende een motie in, waardoor uiteindelijk een inventarisatie 
werd gedaan naar de activiteiten en de rol van kerken bij het 
organiseren van zorg in de eigen omgeving. 
verder diende zijn fractie een plan in om breder te kijken naar 
de startkwalificaties van jongeren in rotterdam. oosterhoff: 
‘als het gaat om startkwalificaties in het onderwijs, dan hebben +

‘ Je moet niet afwachten  
tot in maart 2010 de  
verkiezingsuitslag bekend is’
aLS EENMaNSfraCTIE IN dE oPPoSITIE LIJKT hET MISSChIEN aLSof dE roTTErdaMSE 

ChrISTENuNIE-SGP aLS davId TEGEN GoLIaTh MoET oPBoKSEN. NIETS IS EChTEr 

MINdEr waar. SaMEN MET ééN BurGErraadSLId EN TwEE fraCTIEMEdEwErKErS, 

houdT fraCTIEvoorZITTEr rEMCo ooSTErhoff ZICh PrIMa STaaNdE IN dE  

arENa vaN dE GEMEENTEPoLITIEK: ‘JE KuNT BEST waT BErEIKEN EN SErIEuS  

GENoMEN wordEN.’

remco oosterhoff (Christenunie-SGP) laat zich als 
eenmansfractie in rotterdam gelden
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Wie 
ziJn die 
rAAds-
Leden?
dE GEMEENTEraad wordT BEvoLKT door EEN ZEEr vEELZIJdIG EN 

KLEurrIJK GEZELSChaP. MENSEN MET vErSChILLENdE PoLITIEKE 

voorKEurEN, aChTErGroNdEN, INTErESSES EN BEroEPEN: vaN 

Pr-BoErIN ToT GroEPSBEGELEIdEr BIJ dE SCouTING, vaN Tv- 

PrESENTaTrICE ToT EErSTE KaMErLId. waT raadSLEdEN BINdT,  

IS huN MaaTSChaPPELIJKE BETroKKENhEId EN EEN PaSSIE voor  

dE LoKaLE PoLITIEK. raad ZETTE TIEN raadSLEdEN oP dE foTo EN 

vroEG  Naar huN PErSooNLIJKE INSPIraTIEBroNNEN.

| INTErvIEw

we te maken met een Europese norm uit Lissabon, die uitgaat 
van een minimaal niveau van mbo-2 of havo. we hebben een 
groep jongeren die na het vmbo gaat werken en waarmee 
het goed gaat. Maar deze groep wordt wel meegeteld bij de 
vroegtijdige schoolverlaters.’ Niet logisch, meent oosterhoff 
die zelf als leraar economie voor de klas heeft gestaan. Zijn 
fractie diende het plan in om meer samen te werken met het 
vakonderwijs en de wijkscholen. 
‘waar wij als fractie ook veel aandacht voor hebben, is de 
participatie van rotterdammers bij grotere bouwprojecten in 
de stad. de projectontwikkelaar tekent het project, het college 
geeft akkoord, de raad buigt zich erover en dan pas wordt 
het aan de bewoners gemeld,’ legt oosterhoff uit. het raads-
lid maakt zich er sterk voor om burgers al in een eerder  
stadium te betrekken bij grote projecten. 

comPenseren
Burgers zijn belangrijk voor een raadslid, stelt oosterhoff:  
‘Ik krijg meer informatie als ik vijftien minuten met iemand 
praat dan wanneer ik een beleidsnotitie van zestig pagina’s 
lees.’ Een raadslid moet dus niet afwachtend in de fractie-
kamer blijven zitten? oosterhoff is het daarmee eens, maar 
nuanceert direct: ‘Met de constante papierstroom van politiek 
leesvoer is het zaak tijd te vinden om de deur uit te stappen 
en met inwoners van de gemeente in gesprek te gaan. In 
rotterdam is het raadswerk veel dagwerk met de werk-
bezoeken en de commissie- en raadsvergaderingen.’ Met een 
baan ernaast is het dan schipperen, maar voor oosterhoff 
valt dat mee. hij heeft een parttime aanstelling: ‘En in de raad 
zijn er drukke en minder drukke perioden. Ik kan met mijn 
werk hier en daar wat compenseren. Een baan is wel nodig, 
omdat de raadsvergoeding geen volledig inkomen is.’ «  

Edward de Kam over zijn werknemer:

‘door ziJn PoLitieke Functie 
heeFt hiJ een enorm netWerk’

Edward de Kam is de werkgever van remco, die werkzaam 

is bij youth for Christ. de Kam vindt dat remco zijn werk 

‘onnoemelijk goed’ combineert met het raadslidmaatschap: 

‘flexibiliteit is daarbij vereist. Er zijn pieken in de organisatie 

en remco heeft die ook in zijn politieke functie. die moeten 

niet teveel tegelijkertijd komen.’ om de combinatie zo goed 

mogelijk te laten verlopen, heeft de Kam duidelijke afspraken 

met zijn werknemer gemaakt, met name over bereikbaar-

heid: ‘als ik remco een sms stuur over een dringende 

zaak, dan weet hij dat hij zo snel mogelijk moet terugbellen. 

Ik weet hoe ik hem het beste kan bereiken.’

dat remco raadslid is, heeft zo zijn voordelen, stelt de 

Kam: ‘door zijn politieke functie heeft hij een enorm net-

werk, dat gunstig is voor de organisatie. als welzijnsorgani-

satie hebben wij daarnaast ook te maken met de politiek, 

dus het is erg handig om iemand te hebben die weet hoe 

de politiek werkt.’ Bepaalde vaardigheden die hij opdoet als 

raadslid, gebruikt remco ook in zijn werk. de Kam: ‘hij is 

bijvoorbeeld bezig geweest om uit te zoeken waar het lek zat 

bij de benoemingsprocedure van burgemeester aboutaleb. 

daar heeft hij heel kritisch naar gekeken. Nu schrijft hij voor 

ons een evaluatierapport over een aanbestedingstraject dat 

niet helemaal lekker liep.’

‘ Ik krijg meer  
informatie als ik  
vijftien minuten  
met iemand praat  
dan wanneer ik  
een beleidsnotitie van 
zestig pagina’s lees’

| PorTrETTEN



‘ de bekende vluchteling hugo de groot ontsnapte  

in deze boekenkist uit slot Loevestein’

4544

PersoonLiJk PAsPoort

Naam : Joost Kant

Leeftijd : 63 jaar

Burgerlijke staat : gehuwd

Gemeente : woudrichem  

Politieke partij : Pvda

raadslid sinds : 1978 (van 2000 tot 2006 wethouder)

Tijdsbesteding aan raadswerk: 

gemiddeld 25 uur per week 

Inspiratiebron in het raadswerk: 

‘Een vangnet zijn voor mensen en hen helpen weer een 

zon in hun leven te zoeken, maar ook een leefomgeving

creëren waar onze kleinkinderen trots op zijn.’

Tip aan toekomstige raadsleden: 

‘houd van het leven en weet dat door jouw inzet het 

leven van anderen die vorm kan krijgen waar je ook zelf 

van geniet. weet dat er valkuilen zijn, maar weet ook dat 

je door vallen lopen hebt geleerd.’

raadslid en vrijwilliger  
bij vluchtelingenwerk  
nederland, afdeling Altena

| PorTrET

PersoonLiJk PAsPoort

Naam : raja Moussaoui

Leeftijd : 32 jaar

Burgerlijke staat : samenwonend 

Gemeente : roermond 

Politieke partij : vvd 

raadslid sinds : 2007

Tijdsbesteding aan raadswerk: 

gemiddeld 3 tot 10 uur per week  

Inspiratiebron in het raadswerk: 

‘de potentie die roermond heeft om verder uit te 

groeien tot een bruisende stad voor haar inwoners, 

ondernemers en bezoekers. En haar grenzeloze ambitie 

om een belangrijke rol te spelen in de Euregio!’

Tip aan toekomstige raadsleden: 

‘houd het simpel! voorkom overbodig papierwerk.  

Gooi alles weg wat je kunt opvragen! Luister goed en 

benader met gezonde nieuwsgierigheid onderwerpen, 

maar blijf altijd kritisch. En het allerbelangrijkste: houd 

voeling met wat er leeft onder je medeburgers! verzand 

niet in theorieën en dossiers, maar blijf praktisch!’

raadslid en  
tv-presentatrice 
tv Limburg
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PersoonLiJk PAsPoort

Naam : roos van Gelderen 

Leeftijd : 45 jaar 

Burgerlijke staat : gehuwd, moeder van 2 kinderen 

Gemeente : Leiden 

Politieke partij  : SP 

raadslid sinds : 2006

Tijdsbesteding aan raadswerk: 

gemiddeld 15 uur per week

Inspiratiebron in het raadswerk: 

‘onze maatschappij moet en kan socialer en rechtvaar-

diger. Ik draag daar in Leiden graag een steentje aan bij.’

Tip aan toekomstige raadsleden: 

‘Behoud je idealen en blijf boven alle systemen oog  

houden voor de menselijke maat. voor jezelf en voor 

anderen.’

raadslid en  
adviseur  
jeugdbeleid 

PersoonLiJk PAsPoort

Naam : Kim Putters

Leeftijd : 35 jaar

Burgerlijke staat : ongehuwd

Gemeente : hardinxveld-Giessendam 

Politieke partij  : Pvda

raadslid sinds :  2003, fractievoorzitter sinds 2006

Tijdsbesteding aan raadswerk: 

gemiddeld 8 uur per week

Inspiratiebron in het raadswerk: 

‘Je staat dichtbij de mensen en je kunt daardoor  

iets  betekenen bij het oplossen van maatschappelijke 

vraagstukken.’

Tip aan toekomstige raadsleden: 

‘Je moet zowel sexy als saai willen zijn. Je moet namelijk 

niet alleen luid en duidelijk een politieke visie kunnen  

vertolken, maar die visie ook waar kunnen maken.’

raadslid en  
lid eerste kamer
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PersoonLiJk PAsPoort

Naam : Martine Kruider

Leeftijd : 35 jaar

Burgerlijke staat : gehuwd, moeder van 2 kinderen

Gemeente : Zeewolde

Politieke partij  : Cda

raadslid sinds : 2006

Tijdsbesteding aan raadswerk: 

gemiddeld 10 uur per week

Inspiratiebron in het raadswerk: 

‘de contacten met mensen uit mijn dorp. Jongeren  

spelen daarin de hoofdrol. hun wensen vertalen en zo 

mee kunnen werken aan een leefomgeving waar ze prettig 

kunnen leren, wonen en werken: dat geeft energie.’

Tip aan toekomstige raadsleden: 

‘houd aandacht voor de dingen die in het veld gebeuren. 

Je wordt snel opgeslokt door bijeenkomsten in en 

rondom het gemeentehuis waardoor er minder tijd is 

voor de mensen die jou hebben gekozen. En ook:  

probeer de lijnen met alle partijen open te houden,  

ook als je daarin zelf soms teleurgesteld raakt. Samen 

bestuur je een gemeente.’

raadslid en  
Pr-boerin

PersoonLiJk PAsPoort

Naam : robbert Lievense 

Leeftijd : 25 jaar 

Burgerlijke staat : samenwonend 

Gemeente : Schouwen-duiveland 

Politieke partij  : Leefbaar Schouwen-duiveland

raadslid sinds : 2005

Tijdsbesteding aan raadswerk:

gemiddeld 8 uur per week

Inspiratiebron in het raadswerk:

‘Bestuurlijke betrokkenheid bij het mooiste eiland van 

Nederland.’

Tip aan toekomstige raadsleden: 

‘Neem nooit zomaar genoegen met een antwoord maar 

ga actief op onderzoek uit.’

raadslid, manager  
gemeentewinkel  
en ambtenaar  
burgerlijke stand 
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PersoonLiJk PAsPoort

Naam : Marlou absil

Leeftijd : 34 jaar

Burgerlijke staat : gehuwd, moeder van 3 kinderen

Gemeente : helden

Politieke partij  : Cda

raadslid sinds : 2002

Tijdsbesteding aan raadswerk: 

gemiddeld 10 uur per week

Inspiratiebron in het raadswerk: 

‘Een betere wereld begint bij jezelf. dit uitgangspunt 

inspireert mij om zelf actief mee te doen om verbeteringen 

tot stand te brengen. Je kunt als raadslid een mooie  

bijdrage leveren aan de vorm en inhoud van de lokale 

leefwereld.’

Tip aan toekomstige raadsleden: 

‘Laat je niet steeds meeslepen door de waan van  

de dag maar kruip af en toe in je ‘helikopter’. Zo houd  

je goed in beeld waar je mee bezig bent en wat je  

wilt bereiken.’

raadslid en 
docent aan  
de school 
voor handel, 
marketing en 
mode (ROC Eindhoven)

PersoonLiJk PAsPoort

Naam : roel van Schaijk 

Leeftijd : 33 jaar 

Burgerlijke staat : ongehuwd 

Gemeente : Landerd

Politieke partij  : Progressief Landerd

raadslid sinds : 2002

Tijdsbesteding aan raadswerk: 

gemiddeld 10 uur per week  

Inspiratiebron in het raadswerk: 

‘de gemeente landschappelijk en ruimtelijk verfraaien, 

niet vernielen: over smaak valt wél te twisten.’ 

Tip aan toekomstige raadsleden:

‘Probeer zelf de agenda te bepalen en kaders op te  

stellen en niet louter volgend te zijn aan het college.  

de raad is de volksvertegenwoordiging, het college 

vormt ‘slechts’ het bestuur.’ 

raadslid en 
begeleider  
bij scouting 
schaijk
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raadslid en  
P&o adviseur  
bij Waterbedrijf  
groningen

PersoonLiJk PAsPoort

Naam : arie Meerman

Leeftijd : 51 jaar

Burgerlijke Staat : gehuwd

Gemeente : Tynaarlo

Politieke partij  : GroenLinks

raadslid sinds : 2003

Tijdsbesteding aan raadswerk: 

gemiddeld 10 uur per week

Inspiratiebron in het raadswerk: 

‘Ik voel me betrokken bij de samenleving en wil deze 

vanuit mijn GroenLinks-visie mede vormgeven. door 

middel van de raad kan ik mijn invloed uitoefenen.’

Tip aan toekomstige raadsleden: 

‘Beperk je niet tot de raadszaal, maar ga in gesprek 

met de inwoners van je gemeente. wees nieuwsgierig, 

handel vrij en sociaal gedreven.’

PersoonLiJk PAsPoort

Naam : Marja Krans

Leeftijd : 44 jaar

Burgerlijke staat : gehuwd

Gemeente : Smallingerland

Politieke partij  : Christenunie

raadslid sinds : 2006

Tijdsbesteding aan raadswerk: 

gemiddeld 10 uur per week

Inspiratiebron in het raadswerk: 

‘Bereiken dat in de politiek aandacht is en blijft voor de 

zwakkeren in de samenleving en hen hierbij betrekken. 

het geeft een kick wanneer dat lukt en mensen in de 

zorg, het onderwijs en het minimabeleid respectvol en 

optimaal betrokken worden bij de samenleving.’

Tip aan toekomstige raadsleden: 

‘focus je in die heel volle agenda op wat jou raakt,  

wat jouw passie heeft. Laat andere zaken bewust aan 

collega’s over! doe wat je zegt en zeg wat je doet:  

kies voor transparantie in ‘zijn’ en in acties.’ 

raadslid en 
zelfstandig 
ondernemer: 
trainer, coach 
en supervisor
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Van ‘t Loo - Van Eck 
Pascalstraat 28 
6716 AZ  EDE 

T: (0318) 69 69 00
M: loo@loovaneck.nl
W: loovaneck.nl 

Op die manier blijft er tijd over voor andere zaken. 
Wij trainen al 25 jaar raadsleden en ambtenaren in 
helder schrijven en spreken. Onze missie: mensen 
en organisaties inspireren om hun communiceren 
te verhelderen, zodat ze uitstralen wie ze zijn.

Trainingen

+ Heldere raads- en collegevoorstellen schrijven

+ Duaal debatteren

+ Voorzitten voor Raadsleden

+ Communiceren voor Collegeleden

+ Omgaan met de Media

lve_21621_adv_raad_v3.indd   1-2 06-04-2009   16:07:12
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Songül Mutluer combineert politieke ambitie met 
daadkracht in gemeente Zaanstad

SoNGüL MuTLuEr IS ProMovENda aaN dE vu aMSTErdaM. NaaST hET wErK aaN 

haar ProEfSChrIfT EN doCENTSChaP aaN dE uNIvErSITEIT, ZIT ZE SINdS 2006 IN 

dE GEMEENTEraad vaN ZaaNSTad. aLS LId vaN CoaLITIEParTIJ Pvda ZET MuTLuEr 

ZICh oNdEr MEEr IN voor oNdErwIJS, SoCIaLE ZaKEN EN wErKGELEGENhEId EN 

INvErdaN (EEN GrooT BouwProJECT TEr vErNIEuwING vaN hET STadSCENTruM). 

hET raadSLIdMaaTSChaP IS hard wErKEN, Maar GEEfT haar vEEL voLdoENING. 

 i
n haar werkkamer op het universiteitsterrein van de 
vu, werkt Songül Mutluer aan haar proefschrift. de 
29-jarige promovenda privaatrecht doet onderzoek naar 
aanbestedingsregels. om precies te zijn: hoe deze 
regels kunnen worden verbeterd, zodat de gemeen-

schap daar meer baat bij heeft. als Pvda-raadslid in de 
gemeente Zaanstad werkt Mutluer ook voor de gemeenschap. 
In haar frisse en geordende werkkamer praat ze met passie 
over de gemeente politiek. 
‘Ik ben gevraagd’, vertelt ze over haar keuze om als raadslid 
in Zaanstad aan de slag te gaan. Na haar afstuderen aan de 
uva was Mutluer op zoek naar een baan en deed in de tussen-
tijd vrijwilligerswerk. Ze hielp jongeren met een taalachterstand 
met hun huiswerk. vanuit haar maatschappelijke oriëntatie 
meldde ze zich aan bij de Pvda. Een vanzelfsprekende keuze 
met een familie die lid was van ‘de rode club’. Ze volgde een 
oriëntatiecursus en ging stage lopen bij haar gemeente. 

drAng
Toen kwam de vraag of ze zich verkiesbaar wilde stellen. 
Mutluer: ‘Ik twijfelde aangezien ik net begonnen was met 
een fulltime baan aan de vu. uiteindelijk heeft een bestuurs-
lid me over de streep getrokken.’ Een jaar na haar beslissing 
om zich verkiesbaar te stellen, werd ze gekozen als gemeente-
raadslid. Ze stond direct op een verkiesbare vijfde plaats. 
Een bijzondere plek voor een nieuwkomer. Mutluer is er 
nuchter onder: ‘Ik was jong, vrouw en had gestudeerd.  
de partij had letterlijk en figuurlijk een knappe troef in handen.’
was ze niet bang dat ze door haar jonge leeftijd niet serieus 
genomen zou worden als raadslid? ‘Ik heb mezelf moeten 
bewijzen’, erkent ze. ‘Maar die drang had ik ook. Toen ik 
drie jaar geleden werd gekozen, werd er door sommigen 
tegen me gezegd: “ja ja, in de raad, je gaat vast niets doen”. 
Ik heb toen gezegd: “over vier jaar wil ik jullie recht in de 
ogen kunnen kijken en voorbeelden geven van concrete  
dingen die ik gedaan heb”.’

die voorbeelden zijn er voor Mutluer: ‘Ik ben trots op de 
notitie over accommodatiebeleid welzijnsgebouwen.’ Mede 
door haar inspanningen werd een motie aangenomen die 

het mogelijk maakt dat vrijwilligers in de gemeente worden 
gematcht aan mogelijke locaties. Zo worden vraag en aanbod 
op elkaar afgestemd. ook kijkt het raadslid met plezier terug 
op de bijeenkomst die ze voor jongeren organiseerde in het 
tot vogelaarwijk bestempelde Poelenburg. Ze gaf de jongeren 
een stem, liet hen meedenken over wat het betekent om in 
een vogelaarwijk te wonen en gaf hen met een rapwedstrijd 
een podium om hun eigen ideeën kenbaar te maken: ‘als er 
dan zestig tot zeventig jongeren komen die je letterlijk van 
de straat hebt geplukt, dan is dat een goed resultaat.’

ALLes Lezen
het bereiken van die resultaten gaat echter niet vanzelf. 
Mutluer: ‘Ik ben een doorzetter, als ik iets wil, zet ik alles op 
alles om dat te bereiken.’ haar kracht is volgens de politica 
het netwerk waaruit ze haar informatie haalt. dit omvat zowel 
belangenorganisaties als individuele burgers. ‘we hebben 
elkaar nodig’, stelt ze simpel. ‘Maar een raadslid moet niet 
te veel ‘ombudsman’ willen spelen. als raadslid kun je inter-
mediair zijn en je moet kaders stellen. Je hebt een controle-
rende functie (naar het college toe, red.).’ de controlerende 
en kaderstellende functies zijn volgens Mutluer de meest 
essentiële taken van een raadslid.
om de verschillende taken goed te kunnen uitvoeren, moeten 
raadsleden goed geïnformeerd zijn. die informatie komt uit +

PersoonLiJk PAsPoort

Naam : Songül Mutluer

Geboortedatum : 29 jaar

Burgelijke staat : ongehuwd

Gemeente : Zaanstad

Politieke partij : Pvda

raadslid sinds : 2006

Gemiddelde tijdsbesteding aan raadswerk: 

18 uur per week

‘ ik heb mezelf echt 
moeten bewijzen’

Jongeren

als jonge vrouw vindt Songül Mutluer dat 

gemeenteraden in Nederland zeker meer  

jongeren kunnen gebruiken: ‘Maar die zijn  

veel met andere zaken bezig, met een baan of 

gezin. Ze hebben geen tijd. dat is jammer,  

want de lokale politiek heeft zeker behoefte  

aan jonge mensen.’
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 n
et als maar liefst ruim honderd van zijn stads-
genoten reageerde Johan dalstra uit de friese 
hoofdstad op de oproep van de gemeente 
Leeuwarden: ‘Ik dacht, dat vind ik leuk! daar 
ga ik aan meedoen.’ Zijn motivatie? dalstra 

voelt zich betrokken bij de stad waar hij woont. deze betrok-
kenheid uit zich op verschillende manieren. Zo schreef hij over 
oud-Leeuwarden het boek ‘de Schrans, een historische 
beschrijving’ en was hij zelf in 2007 met de gemeente in  
discussie over een fietsbrug die voor zijn voordeur gebouwd 
zou worden. ook was hij vijftien jaar voorzitter van de wijk-
vereniging in de buurt huizum. Kortom, de lokale politiek 
was hem niet vreemd. 

hij verbaasde zich er af en toe over hoe het bestuur te werk 
ging: ‘dan kreeg ik stukken van de gemeente die totaal 
onleesbaar waren. “hoe durf je dit te laten lezen”, dacht ik 
dan. Ik vroeg me af of de mensen die de stukken opstelden, 
deze zelf eigenlijk wel begrepen.’ Motivatie genoeg dus, om 
deel te nemen aan de burgervisitatiecommissie. dalstra 
werd uiteindelijk gekozen tot voorzitter van een groep van in 
totaal acht Leeuwarders die gedurende een aantal maanden 
de raadsleden zou observeren tijdens raads- en commissie-
vergaderingen. ‘de groep was een doorsnee van de bevolking’, 
vertelt dalstra. ‘het waren vier mannen en vier vrouwen.  
Er zat een onderneemster in, een werkloze, een verpleeg-
kundige, een filmoperator en twee studenten. verschillende 
disciplines dus, uit verschillende leeftijdsgroepen.’ Zijn voor-
zitterschap werd door de groep bevestigd en na een eerste 
kennismaking kon het avontuur beginnen. 

energie
het project bleek op papier simpeler dan in de werkelijkheid, 
weet dalstra nog goed. de groep moest uiteindelijk advies 
uitbrengen over de manier waarop de gemeenteraad debat-
teerde en zich presenteerde. ook moest er een oordeel 

Burgervisitatiecommissie gaf gemeenteraad 
Leeuwarden in totaal 47 aanbevelingen mee

de raad bespied 
vanaf de  
publieke tribune
EEN frISSE BLIK. dIE haddEN ZE IN dE GEMEENTE LEEuwardEN NodIG, voNd  

GrIffIEr BaudEwIJN fraNSSEN. hIJ STELdE EEN BurGErvISITaTIECoMMISSIE 

voor, waarIN EEN aChTTaL INwoNErS vaN dE frIESE GEMEENTE ‘huN’ raadS-

LEdEN KrITISCh voLGdEN. hET rESuLTaaT: 47 aaNBEvELINGEN waarMEE dE raad 

aaN dE SLaG IS GEGaaN. 

Februari 2007. In de Leeuwarder huis-aan-

huiskrant staat een opmerkelijke vacature.  

‘de gemeenteraad van Leeuwarden is op zoek 

naar enthousiaste en kritische burgers voor  

de burgervisitatiecommissie’. 

+
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het netwerk en uit dossiers en raadsstukken. ‘als je net begint 
als raadslid, lees je werkelijk alles’, lacht Mutluer. ‘die fout 
maken we allemaal, tot het moment komt waarop je denkt: 
“waarom doe ik dit eigenlijk?”. Je moet stukken scannen. 
dossiers waarvan je woordvoerder bent, daar moet je alles 
van weten en je moet goed luisteren naar je collega’s.’

Mutluer leerde ook dat als je een goed raadslid wilt zijn, je 
ook ‘nee’ moet durven zeggen. ‘Je kunt niet alle wensen 
honoreren en je moet durven delegeren’, benadrukt ze. ‘Een 
dikke huid is essentieel. Je krijgt veel over je heen. Je moet 
accepteren dat iedereen een eigen waarheid heeft en je 
moet kunnen uitleggen waarom je een bepaalde beslissing 
neemt, met argumenten, niet met emoties. Je moet zaken 
goed kunnen verwoorden. daar zit de kracht van een raads-
lid’, aldus de promovenda.  het raadslidmaatschap heeft 
haar in positieve zin gevormd: ‘Ik ben assertiever geworden. 
het raadslidmaatschap heeft me zekerder gemaakt. Nu loop 
ik standvastig naar een microfoon en maak mijn standpunt 
duidelijk. In het verleden klapte ik weleens dicht.’
deze eigenschappen komen ook goed van pas in haar werk. 
als promovenda geeft ze les aan rechtenstudenten. het raads-
lidmaatschap lijkt naadloos aan te sluiten bij haar professio-
nele leven. dit is niet altijd zo geweest. haar werkgever had 
wel vragen bij de beslissing van Mutluer om politiek actief te 
worden: ‘de vraag of het schrijven van een proefschrift en 
een politieke carrière wel te combineren was, is zeker 
gesteld. de balans was ook scheef in het begin, alles was 
nieuw. Na een jaar had ik het door, wist ik hoe het politieke 
spel in elkaar zat.’ 
Een goede begeleiding vanuit de fractie was daarbij onmis-
baar. ‘Ik heb het geluk gehad dat ik door de fractievoorzitter 
goed werd begeleid en feedback kreeg. het werd Mutluer 
duidelijk dat het bedrijven van lokale politiek meer is dan 
alleen problemen signaleren en aan de kaak stellen: ‘Je 
moet moties maken, andere partijen meekrijgen. het is een 

hele kunst om te weten hoe je de instrumenten die je hebt, 
moet inzetten. Politiek is een spel van de lange adem.  
Je moet het leuk vinden om naar andermans problemen te 
luisteren en die naar de politiek te vertalen. dat is een kunst 
die je kunt leren.’

oFFers
Maar politiek is ook offers brengen, benadrukt Mutluer. ‘het 
is een driehoek: je werk, je privéleven en het raadslidmaat-
schap. die driehoek moet in balans zijn’, iets wat Mutluer 
inmiddels heeft bereikt. ‘voor mij is het misschien makkelijker. 
Ik woon op mezelf en hoef geen gezin te onderhouden.’ 
Toen ze in de raad kwam, woonde ze nog thuis, bij haar 
ouders: ‘Ik weet nog dat mijn vader me elke avond zag 
weggaan en vroeg: “Ga je nu alweer weg? Ga je de wereld 
redden?”. het is hard werken.’ dat harde werken heeft ze er 
graag voor over. ook de komende verkiezingen wil Mutluer 
weer meedingen naar een zetel: ‘het geeft me veel voldoening 
en ik wil nog verder groeien.’ «

fractievoorzitter Jeroen olthof over zijn fractiegenote:

‘over tien JAAr is songüL nog  
ActieF in de PoLitiek’

Jeroen olthof, fractievoorzitter van de Pvda in Zaanstad 

omschrijft Songül als betrokken, gedreven, ambitieus, maar 

ook wat ongeduldig: ‘Songül is jong en enthousiast. Ze is 

voor meer dan honderd procent een volksvertegenwoordiger, 

iemand die veel bijeenkomsten en mensen bezoekt. Maar 

ze moet ook nog veel leren in het politieke spel. dit uit zich 

in het feit dat ze ongeduldig wordt als er een paar weken 

geen onderwerpen spelen die zij in haar portefeuille heeft. 

Ze bijt zich vast in zaken, dat kan soms tot teleurstellingen 

leiden.’ In de fractie heeft Songül haar plek gevonden als 

potential. olthof: ‘Je hebt wel van die bedrijven die clubs 

hebben met talenten, Songül is zo’n talent. wij noemen dat 

potentials. Ze heeft de kwaliteiten en capaciteiten. Ze is slim, 

ambitieus, maar in de politiek gaat het ook om ervaring.’

olthof noemt haar inzet in het locatiebeleid voor vrijwilligers 

als één van haar prestaties tot nu toe: ‘dit heeft ze zelf op 

de agenda gezet. door haar inzet is er nu een Stadsloods 

gekomen, een ambtenaar die de vraag van vrijwilligersorga-

nisaties en het aanbod aan ruimte in de gemeente met 

elkaar moet matchen. ook is ze heel betrokken geweest bij 

de lokale educatieve agenda en bij de herontwikkeling van 

de stadskern van Zaandam.’

de fractievoorzitter ziet Songül in de toekomst verder 

groeien in de politiek en denkt dat de ambities van de jonge 

politica verder reiken: ‘over tien jaar is Songül nog actief in 

de politiek, maar op welke plek weet ik niet. Misschien in 

het college, misschien in de landelijke politiek.’

‘ het is een hele kunst om te 
weten hoe je de instrumenten 
die je hebt moet inzetten’
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dalstra herinnert zich dit eerste bezoek aan de raadsverga-
dering nog goed. ‘wij hadden er wel plezier in’, lacht hij als 
hij vertelt over de onwennige binnenkomst van de raadsleden. 
‘de raadsleden vroegen zich af of ze nu ook persoonlijk  
zouden worden beoordeeld. de sfeer was voor hen misschien 
een beetje bedreigend. de een kon daar gemakkelijk mee 
omgaan, de ander wat minder.’ 
Een persoonlijke aanval op het functioneren van een raadslid 
was absoluut niet aan de orde. dalstra: ‘het ging ons erom 
aanbevelingen te geven voor het beter functioneren van de 
raad.’ de houding van de raadsleden veranderde al snel.  
‘Na de eerste twee keer dat wij er waren, was de druk  
er wel af.’ +

komen over de leesbaarheid van de stukken en de aantrek-
kelijkheid van de vergaderingen. ‘we wilden vooral een eind-
oordeel neerleggen dat helder en leesbaar was. om met 
acht mensen tot overeenstemming te komen, heeft aardig 
wat energie gekost’, aldus dalstra. uiteindelijk ontwikkelde 
de groep een sluitende methode. vooraf werden twee 
onderwerpen gekozen: een voorstel over de locatiekeuze 
van de maatschappelijke opvang in de stad en een voorstel 
over het hondenbeleid. dalstra: ‘dit laatste voorstel is trouwens 
door een burger ingediend.’
het achttal nam de stukken over beide onderwerpen door 
en stelde een ‘scorelijst’ op met aspecten waarop zij zou  
letten tijdens de vergaderingen hierover. door deze aspecten 
aan te vinken op de scorelijst, kon na de vergadering worden 
beoordeeld hoe de raad op de verschillende punten uit de 
bus was gekomen. 

rAAdsLid JAn vAn oLFFen 
trok Lering uit  
de AAnBeveLingen 

‘uit de observaties van de burgervisitatiecommissie is naar voren 

gekomen hoe burgers vergaderingen van de raad ervaren’, 

herinnert raadslid en vice-voorzitter van de Leeuwarder 

gemeenteraad Jan van olffen (Pvda) zich. Een aantal aanbe-

velingen bleef hem bij: ‘de manier van vergaderen van de raad 

was een belangrijk punt bij de aanbevelingen. In de vergade-

ringen wordt heel veel “over de hoofden van burgers heen” 

gesproken. Er wordt jargon gebruikt, anders gepraat dan de 

manier waarop de gemiddelde inwoner van de stad dat doet.’ 

het resultaat hiervan kan zijn dat burgers zich niet betrokken 

voelen bij de vergaderingen, zich letterlijk niet aangesproken 

voelen. van olffen, die al ruim 23 jaar in de raad zit, probeert 

sinds het advies niet te verzanden in moeilijk jargon, maar zijn 

boodschap helder en duidelijk over te brengen. Niet alleen aan 

zijn collega’s in de raad, maar ook aan de burgers. ‘Je moet 

als raadslid heel duidelijk zijn in wat je vindt. als een raadslid 

langer meedraait, kan dit vakjargon erin sluipen’, meent van 

olffen. ‘dan worden je standpunten onduidelijk voor degene 

die je uiteindelijk vertegenwoordigt.’

gAst vAn de rAAd
Betrokkenheid van burgers is belangrijk. dit werd door de  

burgervisitatiecommissie nog eens extra benadrukt. Eén van 

de aanbevelingen was om willekeurige inwoners uit te nodigen 

voor een bezoek aan de raad. ‘de raad nam deze opmerking 

ter harte en vertaalde dit in het concept “Gast van de raad”’, 

vertelt van olffen. ‘we nodigen groepen mensen of één persoon 

uit in de gemeenteraad. deze inwoners hebben eerst een 

gesprek met de burgemeester en volgen een (deel) van de 

raadsvergadering. daarna drinken we nog een kopje koffie en 

praten we nog even na.’ Een andere aanbeveling die volgens 

van olffen door het Leeuwarder lokaal bestuur is overgenomen, 

is de suggestie om meer aandacht te geven aan de raads-

vergaderingen via tv en internet. ‘daar is het concept daG Tv 

een goed voorbeeld van. Ik heb er zelf naar gekeken, met de 

bril van de burger op. Je zoekt naar werkvormen om mensen 

bij de politiek te betrekken. het is zoeken naar een prettige 

manier, een vormgeving om ingewikkelde problemen duidelijk 

te maken. dit is een continu proces.’

April 2007. Een beetje onwennig kijken de 

Leeuwarder gemeenteraadsleden naar de 

publieke tribune. daar hebben zojuist de acht 

vertegenwoordigers van de burgervisitatie-

commissie hun plaats ingenomen, gewapend 

met scorelijsten, de pen in de aanslag en een 

kritische blik gericht op de lokale politici.  

‘de acht van Leeuwarden’ zijn er klaar voor.

rAAdsLid henk dreWeL: 
‘AAndAcht voor WAAr  
de mAnco’s zitten’

henk drewel, raadslid in de gemeente Leeuwarden voor het 

Cda, was blij met de komst van de burgervisitatiecommissie. 

‘Maar’, zo nuanceert hij, ‘de commissie is natuurlijk niet voor 

niets ingesteld. de gemeenteraad wist best waar bepaalde pijn-

punten zaten.’ Toch is het volgens drewel prettig dat er vanuit een 

‘outsiderblik’ naar het functioneren van de raad werd gekeken.

‘de burgervisitatiecommissie was bijzonder, omdat het iets 

nieuws was’, begint drewel. ‘we vroegen ons af hoe we het 

functioneren van de raad en de raadsleden konden verbeteren. 

want laten we eerlijk zijn, we weten best wel dat er een spannings-

veld, een afstand zit tussen politiek en burgers.’ Leeuwarden koos 

met de commissie voor een andere aanpak om het functioneren 

van de raad bloot te leggen. ‘we wilden een frisse blik en kozen 

burgers die juist niet te dicht bij de politiek stonden’, legt  

drewel uit.

hoewel de raadsleden op de hoogte waren van het feit dat zij 

zouden worden gevolgd, was de eerste kennismaking met de 

commissie toch even wennen. ‘Er heerste een gezonde span-

ning’, weet drewel. ‘Er was even een gevoel van: “Let op er is 

een toezichthouder in de zaal.” we hadden het gevoel dat we 

moesten opletten met wat we zeiden en deden. Maar we vonden 

het wel erg leuk. Een gezonde spanning, dat is het goede woord.’

sPiegeLen
Kernpunt van de aanbevelingen is volgens drewel, dat er wat 

moest worden gedaan aan het debat en aan de stukken van 

de raad: ‘het debat moest levendiger en duidelijker voor de 

burgers worden. dit gold ook voor de rapporten en de nota’s 

die de raad maakt.’ drewel vindt de aanbeveling belangrijk en 

probeert het advies van de commissie ook zo goed mogelijk 

op te volgen: ‘Met het oog op de komende verkiezingen is het 

eindverslag van de commissie ook belangrijk. Ik ga het in mijn 

eigen fractie en bij mijn eigen partij ter sprake brengen. het 

eindverslag is handig om aan vooral nieuwe raadsleden uit te 

leggen hoe zij kunnen functioneren. Zij kunnen zich spiegelen 

aan het verslag.’

Niet alle aanbevelingen zijn overgenomen, weet drewel.  

Sommige suggesties waren in de praktijk niet goed uit te voeren: 

‘Een aanbeveling was bijvoorbeeld om met z’n allen in de binnen -

kring van de raadszaal te gaan zitten. dat hebben we een keer 

geprobeerd, maar het was niet praktisch. als er nog iemand 

zou moeten aanschuiven, zou deze er niet meer bij passen.’ 

drewel noemt de uitkomsten van het eindverslag vooral hand-

vatten: ‘het zijn niet allemaal eye-openers, de commissie is 

immers niet voor niets ingesteld. Maar het verslag vraagt wel 

aandacht voor waar de manco’s zitten. het is een manier om 

het denken en discussiëren in de raad te veranderen.’



62

| vaN dE STraaT

63

| rEPorTaGE

najaar 2007. de raadsleden zijn inmiddels 

gewend aan het bezoek van de acht observa-

toren. Tijdens de behandeling van een stuk is 

het iets onrustig in de zaal. het raadslid dat  

het woord heeft, zet zijn standpunten uiteen. 

de akoestiek in de zaal is slecht, soms vallen 

daardoor stukken uit het verhaal van het 

raadslid weg. de volledige aandacht van zijn 

publiek weet hij niet te vangen. Eén raadslid 

leest een krantje, een ander voert op zachte 

toon een gesprek met zijn buurman. 

voor dalstra, die vanuit zijn betrokken burgerschap al vaker 
te maken had gehad met de lokale politiek, was de raads-
zaal geen onbekend terrein. andere commissieleden waren 
minder bekend met het hoe en wat. de frisse blik die griffier 
franssen graag wilde, werd hiermee zeker waar gemaakt. 

dalstra, die uit een vergadercultuur komt - onder andere 
door zijn baan als hoofd pr & marketing bij een onderwijs-
instelling - vond het gedrag van de raadsleden op zijn zachtst 
gezegd opmerkelijk. ‘degenen die niet aan het woord waren, 
waren gewoon wat anders aan het doen, er gebeurden 
allerlei dingen omheen. Eén van de commissieleden vond 
het gewoon onfatsoenlijk wat er gebeurde. het negatieve 
beeld dat wij kregen tijdens deze raadsvergadering werd  
bijgesteld toen we een commissievergadering bijwoonden. 
dat was een wereld van verschil’, herinnert dalstra zich.  
de raadsleden zaten op het puntje van hun stoel en debat-
teerden volop mee over de onderwerpen die de revue pas-
seerden. voor het opmerkelijke verschil heeft de voorzitter 
wel een verklaring: ‘Bij een raadsvergadering zit je natuurlijk 
aan het einde van de besluitvorming. In een commissie-
vergadering worden onderwerpen echt inhoudelijk besproken 
en worden politieke standpunten voorbereid.’ «

‘ een raadslid 
kan zaken  
sneller in 
beweging 
krijgen’

aLS voorZITTEr vaN ErEdIvISIECLuB ado dEN haaG hEEfT JaN LoBEL, raadSLId IN 

ZoETErMEEr voor dE LoKaLE ParTIJ LIJST hILBraNd NawIJN, ZIJN harT vErPaNd 

aaN voETBaL. Maar NIET aLLEEN aLS voorZITTEr, ooK aLS raadSLId ProBEErT hIJ 

dE BELaNGEN vaN SPorTCLuBS TE BEharTIGEN. door oP ZaTErdaG wEdSTrIJdEN 

TE BEZoEKEN EN ZIJN oor TE LuISTErEN TE LEGGEN IN dE BESTuurSKaMErS.

eel signalen komen binnen via onze website’, 
vertelt raadslid Jan Lobel van Lijst hilbrand 
Nawijn in de gemeente Zoetermeer. ‘die mel-
dingen komen dan bij mij terecht, want ik 
ben gepensioneerd en heb er de meeste tijd 

voor.’ volgens Lobel gaat het vaak om kleine ergernissen, 
maar die ergernissen hebben vaak een grote impact voor de 
melder zelf. het raadslid geeft als voorbeeld de melding van 
een bewoner die graag een parkeerverbod voor zijn uitrit 
wilde uitbreiden: ‘Zijn vrouw heeft een nekaandoening en 
kan haar nek niet goed genoeg draaien als zij de inrit op- en 
afrijdt.’ het overleg met de wijkmanager ging moeizaam en 
dus zette Lobel zich in voor deze mensen: ‘Binnen drie 
dagen was het geregeld. Soms lijkt het alsof een raadslid 
zaken sneller in beweging kan krijgen.’ de gepensioneerde 
salesmanager heeft nog veel meer voorbeelden: ‘Net nog kreeg 
ik via internet een filmpje van zes minuten binnen van mensen 
met een klacht. Bij hen in de buurt wordt een verzorgingshuis 
afgebroken en zij hebben als buurtbewoners veel overlast 
van vrachtwagens. de toegang is een complex verhaal en 
de vrachtwagens moeten allerlei stunts uithalen om het ter-
rein op en af te komen. dat hebben deze mensen gefilmd.’

kunstgrAs
Niet alleen burgers melden zich bij de gemeenteraad om 
zaken aan te kaarten. Lobel, naast raadslid in Zoetermeer 

ook voorzitter van eredivisieclub ado den haag, vertelt dat 
hij veel contact heeft met de sportverenigingen in zijn 
gemeente. het betreft zowel de amateurclubs als de ver-
schillende professionele sportverenigingen. deze contacten 
lopen vaker ‘face-to-face’. ‘Ik ga gewoon op zaterdagmid-
dag naar de wedstrijden toe’, vertelt Lobel. ‘dan word je 
ook wel gevraagd om even in de bestuurskamer te komen 
praten.’ Zijn contacten leidden ertoe dat hij vorig jaar een 
motie indiende, waardoor de aanleg van kunstgrasvelden 
die gepland stond voor 2010 – 2011 naar voren werd 
gehaald. doordat de clubs sneller goede velden tot hun 
beschikking kregen, konden de wachtlijsten bij de jeugd-
afdeling worden ingekort. ‘Zodat de kleine mannetjes die 
willen voetballen, dat ook gewoon direct kunnen doen’, 
aldus de voetballiefhebber.

Lobel vindt het belangrijk om zijn oor goed te luisteren te 
leggen in de Zoetermeerse samenleving. het gaat daarbij 
niet alleen om signalen van burgers of sportverenigingen, 
maar tevens om de lokale ondernemers. Lobel: ‘Ik bezoek 
gelegenheden van de businessclubs. voor hen kan ik natuur-
lijk niet gaan bemiddelen, dat zou de schijn van belangen-
verstrengeling kunnen wekken. Maar ondernemers weten 
ook niet altijd de juiste weg te bewandelen naar instanties.  
Ik kan de raad en het college wel attent maken op problemen 
die bij deze groep spelen.’ «

aaNBEvELINGEN
de burgervisitatiecommissie gaf in totaal 47 aanbevelingen 

mee in haar eindverslag ‘uit het hoofd en het hart’ van januari 

2008. Eén daarvan was gericht op het vergadergedrag en 

werd omschreven als: de voorzitter dient de raadsleden niet 

te laten afdwalen, maar bij de kernpunten te houden die de 

commissie aandraagt. de aanbevelingen zijn heel divers. 

Naast een strakkere regie door de voorzitter adviseert de 

commissie om één woordvoerder te laten spreken bij 

moties en amendementen en om het debat aantrekkelijker 

te maken. ‘volg trainingen in debatvaardigheden en presen-

tatie’, is een ander advies. ook pleit de commissie voor 

beter geluid op de publieke tribunes. ‘het waren stevige  

kritiekpunten, maar die zijn erg goed gevallen’, blikt griffier 

Baudewijn franssen terug op het project en de uiteindelijke 

aanbevelingen. voor zover mogelijk, zijn de aanbevelingen 

overgenomen. Zo is het inspreekrecht van burgers aangepast. 

degene die wil inspreken, moet met een onderwerp komen 

dat tijdens de raadsvergadering ook daadwerkelijk behandeld 

wordt. voorheen was het ‘vrij inspreken’, waardoor onder-

werpen die op dat moment niet relevant waren voor de  

politieke discussie, niet direct konden worden opgepakt.  

dit leverde bij burgers frustraties op. andere belangrijke 

aanbevelingen waren gericht op het toegankelijker maken 

van raadsvergaderingen door gebruik te maken van internet 

en tv. om burgers meer te betrekken bij de gemeentelijke 

politiek, ontwikkelde franssen ‘daG Tv’ en ‘de raad deze 

maand’: In daG Tv worden onderwerpen besproken die de 

komende maand aan de orde zijn in de raad. In de raad 

deze maand worden onderwerpen uit de raad aan de man 

gebracht. Beiden worden via de lokale omroep en internet 

uitgezonden. dit als meer behapbare aanvulling op het één-

op-één uitzenden van raadsvergaderingen. op deze manier 

is het sneller en prettiger kijken’, aldus franssen. 

de BurgervisitAtiecommissie
Naast voorzitter Johan dalstra bestaat de burgervisitatie-

commissie uit:

annet Bakker | Petra Boddeüs | Mariska hartendorp | Jorrit holwerda 

remco Klinker | Ellen Kruisinga-Blikman | frits van der Meer



aLS ZooN vaN EEN vvd-BESTuurSLId hoordE PoLITIEK Er voor JEroEN  

haTENBoEr (50) aLTIJd aL BIJ. dE horECa oNdErNEMEr vErruILdE ZIJN LIdMaaT-

SChaP vaN dIvErSE MaaTSChaPPELIJKE orGaNISaTIES IN 2002 voor EEN ZETEL IN 

dE GEMEENTEraad vaN ENSChEdE. INMIddELS GENIET hIJ aLS fraCTIEvoorZITTEr 

vaN dE PoLITIEKE dISCuSSIE: ‘JE MoET BErEId ZIJN SChErP TE ZIJN IN hET dEBaT, 

Maar daarNa MoET JE ooK EEN BIErTJE MET ELKaar KuNNEN drINKEN.’
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‘ Als raadslid hanteer je  
de drie W’s, de hoe-vraag 
is voor het college’

 h
et Media art Café Berlijn in Enschede heeft een 
bijzonder concept: in samenwerking met lokale 
media worden bijeenkomsten georganiseerd. 
Eigenaar Jeroen hatenboer zit ontspannen 
aan één van de tafeltjes. hij overlegt met een 

journalist van de stadsredactie van lokale krant TC Tubantia. 
de journalist is de ‘bovenbuur’ van hatenboer, die de eerste 
etage van zijn café aan de stadsredactie verhuurt voor het 
symbolische bedrag van 1 euro. als tegenprestatie organiseert 
de stadsredactie mediadebatten in het café. 
als fractievoorzitter van oppositiepartij vvd in de Enschedese 
gemeenteraad weet hatenboer als geen ander hoe belangrijk 
de pers is voor politici: ‘Je moet snappen hoe de media 
werken. Zaken worden uit hun verband gerukt. de krant 
schrijft nooit wat jij wilt, tv is nog erger. En als iets in de krant 
staat, is het waar. Je moet als raadslid er tegen kunnen, dat 
je wordt aangesproken op iets, dat niet waar is. Je moet een 
relatie opbouwen met de pers. dat kost tijd, maar je wordt 
sneller geciteerd als ze je kennen.’

niet overAL tegen 
Bekend is de vvd-fractievoorzitter zeker in Enschede. als 
raadslid en als horeca-ondernemer, twee rollen die hij met 
elkaar combineert. ‘Ik ben lokaal wereldberoemd’, grapt hij. 
Met zijn fractie zit hatenboer in de oppositie. hij benadrukt 
dat oppositie voeren niet betekent dat je overal maar tegen 
moet zijn: ‘als raadslid moet je je plaats weten. Je moet 
afstand kunnen nemen, want de neiging is er om de rol van 
het college te gaan spelen. als raadslid moet je de drie w’s 
hanteren: wat willen we bereiken, wat mag het kosten en 

fractievoorzitter Jeroen hatenboer is  
betrokken bij ‘zijn’ Enschede

wat gaan we ervoor doen? de hoe-vraag is voor het college.’ 
die strikte taakafbakening is soms lastig, erkent hatenboer: 
‘de dualisering is eigenlijk nog maar kort geleden ingevoerd, 
terwijl er decennialang op een andere manier is gewerkt.’

voorLezen
vergaderen vindt hatenboer het sluitstuk van het politieke 
proces: ‘debatten moeten met flair gevoerd worden. Je 
moet bereid zijn scherp te zijn in het debat, maar daarna 
moet je ook een biertje met elkaar kunnen drinken. het moet 
niet persoonlijk worden.’
als fractievoorzitter debatteert hatenboer veel als woord-
voerder binnen zijn eigen portefeuille, maar ook als spreekbuis 
namens de gehele fractie: ‘dit kan soms frustrerend zijn voor 
nieuwe raadsleden. dat maar één persoon het woord voert 
en dat iedereen in de fractie diegene daarvoor moet voeden. 
als nieuw raadslid zul je soms het werk moeten doen, terwijl 
een ander dit voor de bühne brengt.’ Naast zijn rol als spreek-
buis voor zijn fractie, heeft hatenboer als voorzitter nog andere 
extra taken. Zo is hij het gezicht van de vvd bij ceremoniële 
gelegenheden en voert hij het woord bij het begrotingsdebat. 

een Leuk BedriJF
dat hij in 2002 in de politiek ging op verzoek van de vvd-
fractie in de Twentse stad, is een direct uitvloeisel van zijn 
maatschappelijke betrokkenheid. ‘Ik denk verder dan mijn 
eigen voordeur en voor je het weet zit je overal in’, zegt 
hatenboer en refereert daarmee aan zijn deelname aan  
verschillende belangenorganisaties voordat hij de overstap 
naar de gemeenteraad maakte. ‘Toen ik in 1984 voor mezelf 

PersoonLiJk PAsPoort

Naam : Jeroen hatenboer

Leeftijd : 50 jaar

Burgerlijke staat : gehuwd

Gemeente : Enschede

Politieke partij : vvd

raadslid sinds : 2002

Gemiddelde tijdsbesteding aan raadswerk:

20 uur per week 

ideALisme versus ProFessionALisme

volgens Jeroen hatenboer moeten raadsleden ‘ongelooflijk  

idealistisch zijn’. de vergoeding die raadsleden krijgen is geba-

seerd op het inwoneraantal van hun gemeente. hatenboer 

vindt die verdeelsleutel scheef: ‘of je nu in een grote of een 

kleine gemeente zit, de ‘workload’ is hetzelfde.’ wel benadrukt 

hij dat idealisme de basis moet blijven, het raadslidmaatschap 

moet geen ‘vaste baan’ worden, zoals die van bijvoorbeeld de 

burgemeester of wethouder: ‘Je moet ook geen professionals 

van raadsleden maken. als je zo professioneel wordt dat  

het raadslidmaatschap een fulltime baan wordt, dan ga je  

op de stoel van de bestuurders zitten, terwijl je een soort toe-

zichthouder bent.’

wel is ondersteuning vanuit de griffie voor raadsleden van 

belang. hatenboer: ‘hier in Enschede is het zo dat de griffie de 

stukkenstroom doet en de raad praktisch ondersteunt. Ik hoef 

bijvoorbeeld geen weken vrij te nemen om een zaal te huren of 

uitnodigingen te versturen als ik een bijeenkomst wil houden.’

‘ de gemeente is een 
leuk en veelzijdig bedrijf’

+
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begon, heb ik direct een horecavereniging in de stad opge-
richt. als je een beetje betrokken bent bij een stad, zit je zo 
in allerlei belangenorganisaties. Je bouwt een netwerk op. 
dit netwerk is essentieel, ook in de politiek.’ waar in belangen-
organisaties vaak wordt gestreden voor één bepaald belang, 
gaat het in de politiek om de afweging van verschillende 
belangen. dat verschil deed hatenboer besluiten over te 
stappen naar de lokale politiek.
de constante afweging van belangen vergt voorbereiding, 
kennisvergaring en de nodige aandacht. dat proces kost 
tijd. als zelfstandig ondernemer besloot hatenboer ‘gewoon’ 
één dag minder per week te gaan werken: ‘Ik kies zelf de 
momenten wanneer ik wel of niet werk.’ hij krijgt er naar 
eigen zeggen veel voor terug: ‘de gemeente is een leuk en 
veelzijdig bedrijf.’
In dat ‘bedrijf’ is hij trots op de inspanningen die uiteindelijk 
hebben geleid tot drie belangrijke programma’s voor (en door) 
de stad: ‘Enschede werkt’, gericht op de economische ont-
wikkelingen in de stad, ‘Stad Enschede’, voor cultuur en 
‘ons Enschede’, dat gaat over het ontwikkelen en in stand 
houden van een sociale samenleving. hatenboer stond met 
vele andere betrokkenen aan het begin van deze programma’s 
die voortvloeiden uit verschillende creatieve en interactieve 
sessies is de stad. Er werden meerdere bijeenkomsten in het 
centrum georganiseerd, waar burgers konden meepraten over 
‘hun’ stad en waar zij hun wensen kenbaar konden maken. 
de gesprekken zijn inmiddels afgerond, de drie programma’s 
worden ingezet in de stad.
het hele traject was er een van de lange adem, maar zo 
werkt dat in de politiek volgens hatenboer: ‘het duurt wel 
lang voordat er echt iets op gang komt, maar dat vind ik 
leuk, het proces er naar toe. Terwijl ondernemers over het 
algemeen juist ongeduldig zijn. Je kunt in de politiek niet zelf 
even iets besluiten, zoals je dat als zelfstandig ondernemer 
wél kunt. daar moet je aan wennen.’

discussies AAn de keukentAFeL
ook in zijn gezin is de invloed van zijn politieke carrière 
merkbaar. als vader van drie kinderen, ziet hatenboer dat 
niet alleen hijzelf ‘lokaal wereldberoemd is’: ‘op school zijn 
mijn kinderen niet meer helemaal anoniem. Maar ik heb niet 
de indruk dat ze dat vervelend vinden.’ Betrokkenheid lijkt in 
de genen te zitten. Zijn vader zat ook in het bestuur van de 
vvd. Er werden vele politieke discussies gevoerd aan de 
keukentafel. dat werkt door in zijn eigen gezin, net als die 
maatschappelijke betrokkenheid. hatenboer: ‘Zo kwam er 
bij de school van mijn zoon een commissie waarin leerlingen 
mochten meedenken over de invulling van de groenstrook. 
Mijn zoon meldde zich direct aan.’ «

‘ als iets in de krant staat, is het waar’
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Griffier rolf Jongedijk over raadslid  
Jeroen hatenboer:

‘Jeroen hAtenBoer zit  
BoordevoL ideeën’

rolf Jongedijk is al zes jaar griffier van de gemeente Enschede. 

hij leerde vvd-fractievoorzitter Jeroen hatenboer vooral 

kennen als een creatief en ondernemend raadslid. ‘Jeroen 

hatenboer zit boordevol ideeën, het gaat maar door. hij 

denkt in kansen en nooit in problemen’, vertelt Jongedijk. 

hatenboer onderscheidt zich volgens de griffier van andere 

raadsleden door het feit dat hij een onderwerp of een idee 

niet los zal laten: ‘hij stelt zich zeer verantwoordelijk op. hij 

roept niet alleen maar ideeën, hij laat ze ook niet meer los. 

Jeroen is niet het type voor een raad van toezicht, hij is 

vanaf het begin tot aan de uitvoering van een plan aanwe-

zig. andere raadsleden zullen misschien sneller zeggen: 

“hier houdt mijn verantwoordelijkheid op en is de ambtelijke 

organisatie aan zet.”’ 

In zijn rol als oppositieleider kan hij stevig optreden, stelt 

Jongedijk: ‘hij zit bovenop de agenda, hem zal niets onver-

wachts overkomen. Zijn betrokkenheid en discipline om 

zich “in te vreten” in stukken, kan lastig zijn in de samen-

werking met collega-raadsleden. voor anderen is hij soms 

moeilijk bij te benen.’

hoewel hatenboer voorzitter is van de vvd-fractie, ziet 

Jongedijk dat zijn achterban breder is dan alleen de ‘klas-

sieke vvd-stemmers’: ‘als creatief denker vertegenwoordigt 

hatenboer de culturele klasse van Enschede. Zijn mediacafé, 

dat is Jeroen. daar ontmoet hij jonge, creatieve mensen. 

Journalisten, kunstenaars, reclamemensen. dat is zijn 

wereld. die frisse ontmoetingen, daar haalt hij energie uit. 

Zijn achterban bestaat uit mensen waarop je qua politieke 

herkomst veel verschillende labels zou kunnen plakken.’

de kunst van het 
campagne  voeren

Zodra dE GEMEENTEraadSvErKIEZINGEN IN aaNToChT ZIJN,  vErSChIJNEN dE  

BEKENdE PoSTErS EN foLdErS EN GaaN PoLITICI STad of dorP IN. Maar dE TIJd 

daT KIEZErS aLLEEN oP dEZE MaNIEr wordEN BErEIKT IS aLLaNG voorBIJ. vELE 

MEdIa MaKEN hET  MoGELIJK oM GroTE GroEPEN MENSEN TE MoBILISErEN huN 

STEM uIT TE BrENGEN EN ZELfS aCTIEf MEE TE doEN aaN dE CaMPaGNE. Maar 

ooK hET CaNvaSSEN, hET vaN dEur ToT dEur aaNKLoPPEN oM MENSEN TE ovEr-

TuIGEN oP Jouw favorIETE KaNdIdaaT TE  STEMMEN, waarvaN BIJ aMErIKaaNSE 

vErKIEZINGEN vEEL GEBruIK wordT GEMaaKT, BEGINT IN NEdErLaNd vaN dE GroNd 

TE KoMEN. vErSChILLENdE MaNIErEN vaN CaMPaGNE voErEN PaSSErEN dE rEvuE. 
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zijn omdat hij banden zou hebben met terroristen, moesten 
we direct ingrijpen. hierop kon je anticiperen. Je moest jezelf 
continu afvragen: wat zal de concurrent als wapen in de 
strijd kunnen gooien op dit moment, en wat gooien wij in 
antwoord daarop in de strijd?’ daarnaast is verdel zo’n drie 
maanden bezig geweest met opposition research – het 
onderzoek naar de tegenstander – en met de campagne-
strategie, training van campagnemedewerkers en debat-
vaardigheden. hoewel obama goed overkomt op televisie, 
komt dit volgens verdel vooral omdat hij goed kan voorlezen 
vanaf het scherm: ‘Zodra hij iets uit het hoofd moet doen, 
een debat of een speech, dan komt hij in de problemen. 
Niet voor niets werden in de vS de stiltes in zijn betogen 
 tijdens een debat op de korrel genomen door satirische 
 tv-programma’s. daarom heeft hij zich erg goed moeten 
voorbereiden op de debatten.’ 

verdel kwam in de vS opnieuw in aanraking met canvassen, 
iets waarmee ze eerder al in rotterdam ervaring had opgedaan: 
‘Bij de campagne in de vS heb ik gezien dat het canvassen 
echt werkt. als kiezer stem je eerder op iemand die je goed 
kent.’ verdel is dan ook een groot voorstander van een 
 persoonlijke benadering van de kiezer. Canvassen past hier 
prima bij. Toch wordt deze methode nog niet op grote 
schaal toegepast. verdel: ‘de stap voor mensen om langs 
de deuren te gaan is vaak moeilijk, vooral in Nederland. veel 
mensen zijn huiverig voor amerikaanse toestanden. Maar als 
je eenmaal aan het canvassen bent, kun je in korte tijd 
nieuwe vrijwilligers vinden die zich ook willen inzetten voor 
de partij. dat hebben resultaten in de vS en in rotterdam 
laten zien.”

mediAtrAining
als ze kijkt naar het functioneren van veel gemeentelijke 
lokale politieke partijen en politici in de media, is er volgens 
verdel nog een wereld te winnen. Bijvoorbeeld als het gaat 
om gebruik van internet: ‘Begin als politicus alleen aan een 
eigen website als je zeker weet wat je wilt. Een goed net-
werk speelt hierbij een cruciale rol. als je al veel mensen en 
journalisten kent, zullen ze eerder geneigd zijn op je website 
te kijken. Maar als je een vrij onbekend raadslid bent en je 
kent maar weinig mensen, heeft het geen zin om veel energie 
te steken in de site. de verhouding tussen tijdsinzet om een 
blog te schrijven en het resultaat van drie hits per dag is dan 
zoek.’ verdel ergert zich ook aan politici die niet goed over-
komen op tv: ‘En dat terwijl door een paar keer oefenen of 

een mediatraining het beeld al 180 graden anders kan zijn! 
Een tv-journalist heeft niks aan een slechte presentatie op tv. 
daardoor krijgt iemand sowieso minder media-aandacht, 
een gemiste kans.’ 

ook het verspreiden van persberichten mag van haar wat 
meer gedoseerd: ‘Partijen werken met persberichten. Maar 
wat is de nieuwswaarde daarvan? uiteindelijk komen deze 
berichten bij de media op de grote hoop terecht. wat vaak 
beter werkt, is journalisten bellen. dan raakt de journalist 
bekend met de persoon en het verhaal. Meestal zegt een 
journalist: stuur maar een persbericht, maar als daarover 
eerder is gebeld, valt het persbericht eerder op. Ik ben dus 
niet alleen voorstander van een persoonlijke benadering van 
de kiezer, maar ook van de pers.’ «

de vriJe APeLdoorner
Partijen en politici proberen van alles om de aandacht van 

de media te vangen. Boelema zegt hierover: je moet je 

momenten kiezen. de vraag is op welke manier je dan wel 

media-aandacht krijgt. dat is precies wat werner Ludwig, 

fractievoorzitter van de vvd in apeldoorn, voor ogen  

had met zijn campagne in 2006 onder de naam de vrije 

apeldoorner. 

‘we hebben steeds meer zwevende kiezers in Nederland. 

Mensen hebben vaak een vooropgezet beeld van de poli-

tieke partijen die meedoen aan de verkiezingen. dat was 

voor ons de reden om voor de verkiezingen van 2006 met 

een actie te komen. Een actie die enorme aandacht kreeg’, 

aldus Ludwig. ‘we adverteerden vanaf begin januari 2006  

in de krant en op borden langs de weg, onder de naam  

de vrije apeldoorner, zonder bekend te maken wie we 

waren: de vvd. we prikkelden de burger met acht vragen 

over issues die speelden in apeldoorn. daaraan hadden we 

de website van ‘de vrije apeldoorner’ gekoppeld. op deze 

website werden bezoekers in de gelegenheid gesteld te 

 reageren op de acht vragen. het aantal reacties was over-

weldigend. uiteindelijk hebben honderden mensen een 

reactie achtergelaten.’ 

de actie ‘de vrije apeldoorner’ liep zo goed, dat het de 

r egionale pers haalde. Ludwig: ‘In de Stentor, het dagblad 

van de regio apeldoorn, stond al snel een bericht van een 

journalist, die dacht te weten wie er achter de website zat: 

de gemeente. deze zou thema’s van debatten voor de 

raadsverkiezingen willen verzamelen. Later volgden meer 

berichten, zowel in de Stentor als in andere media in 

 apeldoorn. Ze zijn er gigantisch ingetuind! Niemand dacht 

dat wij als vvd achter deze actie zaten.’ 

uiteindelijk maakte ‘de vrije apeldoorner’ zich drie weken 

voor de verkiezingen bekend . Ludwig: ‘Een oude, wijze 

man presenteerde zich in het Stadhuis met de woorden:  

“Ik ben de vrije apeldoorner, ik stem vvd!”’ 

of deze actie daadwerkelijk zetels heeft opgeleverd, is nooit 

precies uitgezocht, maar ‘afgaand op de reacties op het 

forum destijds, heeft het zeker effect gehad op het aantal 

uitgebrachte stemmen’, denkt Ludwig. 

askia Boelema houdt zich als fractievoorzitter 
van d66 in Breda sinds anderhalf jaar bezig 
met de permanente campagne van haar partij 
en binnenkort ook met de campagne voor de 
gemeenteraadsverkiezingen. veel gebeurt op 

basis van een communicatieplan. Tijdens de permanente 
campagnes voor d66 Breda houdt Boelema de beginselen 
van een open en eerlijke communicatie graag in stand:  
‘Zorg dat je na gesprekken met burgers terugkomt op de 
dingen die je hebt toegezegd! Zég niet alleen: ik zal het 
navragen of uitzoeken, of ik zal er iets mee doen, maar doe 
er dan ook daadwerkelijk iets mee en koppel dat terug.’ 

volgens Boelema houdt niet elke politicus deze beginselen 
in stand. ‘Burgers komen vaak bij ons met vragen of 
op merkingen, en ik vind dat we dan eerlijk moeten zijn.  
op sommige vragen kunnen wij gewoon geen antwoord 
geven. dan is het beter degene die de vragen stelt, door te 
sturen naar de gemeenteambtenaar die daar wel iets zinnigs 
over kan zeggen. ook zijn sommige vragen of opmerkingen 
niet realistisch. dan is het gemakkelijk om te zeggen:  
ik neem het mee. Maar als iets niet kan, vind ik het veel 
beter om gewoon te zeggen waar het op staat.’ 

met de BAkFiets de stAd in
Sinds anderhalf jaar staat d66 Breda, in het kader van haar 
permanente campagne, regelmatig met stands op verschil-
lende locaties in de stad. Boelema ‘we gaan eenmaal per 
maand met een bakfiets op pad en bouwen ergens een 
kraam op. daar spreken we mensen aan en komen mensen 
voor informatie of een praatje bij onze kraam. de input die 
we daar krijgen, gebruiken we waar mogelijk weer voor onze 
standpuntbepaling.’ het valt Boelema trouwens op dat de 
reacties bij de stands het afgelopen jaar een stuk positiever 
zijn geworden: ‘Steeds meer mensen zien weer waar d66 
voor staat.’ 
de d66-fractie in Breda heeft momenteel twee zetels in de 
gemeenteraad. als kleine partij is het volgens Boelema een 
extra uitdaging om zichtbaar te zijn voor de bevolking:  
‘dit doen we onder andere al door regelmatig in de stad 
aanwezig te zijn. Maar we voeren ook een actief media-
beleid. de momenten hiervoor moeten we zorgvuldig kiezen, 
de media worden al overspoeld met persberichten. Met de 
lokale pers onderhoud ik goede contacten. Zij weten ons te 
vinden en ik weet hen te vinden.
voor publiciteit werken we ook steeds meer samen met 
partners in de stad. Zo organiseren we samen met de BNa 
(Bond Nederlandse architecten) en het Gebouwf (lokale 
architectuurcentrum) een architectuurdebat. doel van deze 
bijeenkomsten is de aandacht voor architectuur, stedenbouw, 
historisch erfgoed, landschapsarchitectuur en vormgeving 
van de openbare ruimte in Breda te vergroten bij een zo 
breed mogelijk publiek.’

onLine cAmPAigning
de partij van Boelema zet ook in op online campaigning: 
‘wij proberen in de toekomst in te zetten op de social net-

works, waarbij we mensen proberen te motiveren om ons 
via online berichtgeving te blijven volgen en anderen erin te 
betrekken. het gaat dan om hyves, facebook en youTube 
met videoblogs.’ 

de campagne van d66 Breda was volgens Boelema voor  
de gemeenteraadsverkiezingen van 2006 nog vrij traditio-
neel: ‘we hebben folders verspreid, gingen de stad in en 
adverteerden op de kabelkrant.’ voor de komende gemeente-
raadsverkiezingen gaat de partij binnenkort met haar leden 
om de tafel zitten. ‘de strategie hiervan is dus nog niet 
bekend. wel gaan we voor de Europese verkiezingen van 
4 juni aanstaande een experiment doen met canvassen:  
we gaan in Breda een aantal dagen voor de verkiezingen 
met ongeveer acht vrijwilligers langs de deuren om met 
mensen in gesprek te raken over die verkiezingen, over onze 
partij en standpunten van onze partij. het is wel een erg 
arbeidsintensieve manier van campagne voeren, maar wie 
weet levert het wat op. Na afloop evalueren we deze actie. 
als dit goed bevalt, gaan we deze campagnetechniek 
 misschien ook voor de gemeenteraadsverkiezingen van 
 volgend jaar gebruiken!’ 

Canvassen is een manier van campagne voeren, die vanuit 
de verenigde Staten is komen overwaaien. Iemand die hier-
mee al veel ervaring heeft, is Kirsten verdel. Na haar studie 
bestuurskunde zat ze tot 2006 in het afdelingsbestuur van 
de Pvda in rotterdam. dat jaar vroeg Peter van heemst 
haar om campagneleider te worden en hem als lijsttrekker 
van de Pvda in rotterdam te ondersteunen. verdel: ‘dat 
was een zeer leerzame tijd. Peter van heemst moest eerst 
zien te winnen van concurrenten binnen de eigen partij. we 
zijn persoonlijk bij leden op bezoek gegaan en we hebben 
veel mensen gebeld om op van heemst te stemmen. 
daarna moesten we ook de andere partijen verslaan. Een 
zware opgave, ook omdat Leefbaar rotterdam een grote 
concurrent was. Maar uiteindelijk hebben we gewonnen!’

oBAmA
het laatste half jaar van de amerikaanse verkiezingsstrijd 
heeft verdel deel uitgemaakt van het landelijke campagne-
team van Barack obama. ‘Ik hield me bezig met het zoge-
noemde rapid response, ofwel: hoe konden we het beste 
reageren op hetgeen onze republikeinse tegenstanders over 
obama naar buiten brachten’, legt verdel uit. ‘als bijvoor-
beeld van obama werd gezegd dat hij onbetrouwbaar zou 



tAsJes vAn de suPermArkt
In de gemiddelde supermarkt zijn verschillende soorten zakjes en tasjes verkrijgbaar. 

dat zijn de kleine, doorzichtige groenten- en fruitzakjes, een simpele plastic tas 

voor boodschappen en een wat luxere en dan ook stevigere tas voor de melk-

pakken en frisdrank. het feit dat u die laatste twee tassen altijd vergeet mee te 

nemen voordat u boodschappen gaat doen, werkt vanaf nu in uw voordeel. het 

is juist fijn dat u ze elke keer opnieuw koopt. voor raadsleden is het namelijk erg 

handig om thuis een voorraadje van dit soort tassen te hebben. wij raden u aan 

om af en toe een uitstapje te maken naar een andere dan uw vaste supermarkt 

en ook de tasjes van speciale actie- of feestweken goed te bewaren. Zo werkt u 

aan een diverse tasjescollectie waar altijd wel wat bij zit voor uw stijl op dat moment. 
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Linnen tAsJes 
Tassen van linnen zitten in een hogere 
prijscategorie dan de tassen van de 
supermarkt, maar voor die meerprijs 
bieden ze twee belangrijke voordelen. 
allereerst zijn deze tassen ontworpen 
voor het vervoeren van papier, in plaats 
van kroppen sla. de tasjes waar we het 
hier over hebben worden voornamelijk 
verkocht door bibliotheken, universi-
teiten en boekhandels om papierwerk 
in mee te nemen. u krijgt ze trouwens 
ook gratis mee op de informatiemarkten 
van raadsledencongressen. vergeleken 
met de tasjes van de supermarkt zijn 
deze linnen tassen dus een stuk steviger. 
Maar minstens net zo belangrijk: het 
gebruik hiervan geeft u een intellectuele 
uitstraling. wie is er niet onder de indruk 
als hij of zij iemand ziet lopen met een 
duidelijk intensief gebruikte tas van een 
intellectuele instelling? En dan bent u 
ook nog milieubewust bezig!

PostmAnBAg
wat de postmanbag uiterst geschikt maakt voor raadsleden is 
dat u hem ongegeneerd vol kunt doen met al uw stapels 
papier. Bij een beetje grote tassen van dit soort lijkt het wel 
alsof er geen eind komt aan de ruimte. Meestal zijn dit soort 
tassen ook nog behoorlijk stevig. het voordeel van een post-
manbag is meteen ook het nadeel. In een tas die bestaat uit 
één groot vak loopt u het risico om binnen een mum van tijd 
veel kwijt te zijn. Sleutels, pennen, leesbrilletjes, zakdoekjes, 
noem maar op. alles wat klein is gaat in vervelende hoekjes zit-
ten. wij raden het gebruik van een postmanbag dan ook aan in 
combinatie met een kleiner tasje voor het fijne materiaal. het 
uitzoeken van een tas is zeer persoonlijk, maar voor wat inspi-
ratie raden wij u aan een kijkje te nemen op www.freitag.ch. 

chique tAs 
wie gaat voor een verfijndere en luxere tas 
dan de oude schooltas en de postmanbag, 
moet kiezen. wil zij een tas die klasse of 
degelijkheid uitstraalt? voor dat eerste raden 
we een klassieke lederen tas aan.  
op www.bestbags.nl vindt u een goed over-
zicht met daarbij duidelijke foto’s van allerlei 
verschillende soorten lederen tassen. wie gaat 
voor degelijkheid komt uit bij een merk zoals 
Samsonite. dit merk heeft een hele lijn met 
zakelijke tassen die handig en sterk zijn. u vindt 
een online winkel op www.samsonite.com. 

| LIfESTyLE

FietstAssen
het grote nadeel van allerlei losse tassen is dat ze 
op de fiets vrijwel niet zonder gevaar voor eigen 
leven vervoerbaar zijn. onder de snelbinders glijden 
ze vandaan, aan het stuur komen ze akelig dicht  
bij de spaken. Een fietstas is dan gemakkelijker, 
tenminste als u die ook in een handomdraai van 
uw rijwiel af kunt halen om hem mee naar binnen 
te nemen. als deze tassen ooit al een suf imago 
hadden, zijn die tijden wel voorbij. Tassen om aan 
een fiets te hangen zijn er in alle soorten en maten 
en met allerlei leuke dessins. voor een extra sterk 
gevoel van vaderlandse trots raden wij een stevige 
tas met een opdruk van delfts Blauw aan. delfts 
Blauw is tegenwoordig ook helemaal hip!  
deze tas heeft een inhoud van zestien  
liter en kunt u aan uw fiets hangen. 

Prijs: € 34,50 (exclusief verzendkosten)

www.hollandsouvenirshop.nl 

schooLtAs 
wie niet heel erg trendgevoelig is en geen zin heeft om geld uit te 
geven aan een nieuwe gedegen tas, kan vast wel een oude school-
tas van zolder toveren. vooral de tassen die de brugklassertest glans-
rijk hebben doorstaan zijn interessant voor raadsleden. wij raden u 
aan wel te controleren of er geen oude boterhammen meer in een 
afgelegen zijvak zitten en of de tas niet is bewerkt met schuttingtaal 
of gênante tekeningetjes. Mensen die hun oude schooltas eerst een 
paar dagen aan een vlag hebben gehangen en hem vervolgens ritu-
eel hebben verbrand, kunnen uitwijken naar de kringloopwinkel. dit is 
ook een optie voor raadsleden die het idee om de zolder op te gaan 
wat minder aan trekkelijk vinden dan vijf euro betalen voor een tas die 
zo af te halen is. 

hET aaNBod aaN aKTETaSSEN, aTTaChEKoffErS, doKTErSTaSSEN EN PILoTEN-

KoffErS IS INdruKwEKKENd. hET ZIJN CoMPLETE oPBErGSySTEMEN, MET haNdIGE 

rITSvaKJES EN haaKJES voor SLEuTELBoSSEN. ToCh BLIJKEN voor hET vErvoErEN 

vaN dE STaPELS PaPIEr dE PLaSTIC BoodSChaPPENTaSSEN vaN TwINTIG EuroCENT 

EN (ECo) LINNEN TaSJES vaN EEN Paar Euro ZEEr IN TrEK. raad SELECTEErdE 

EEN aaNTaL TaSSEN voor u! 

Losse tAsJes oF  één tAs?
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aan het ontwikkelen van vaardigheden, zoals presenteren in 
het openbaar, en omgaan met de media. dit is een goede 
tijdsinvestering, want goed debatteren is het halve werk. 
Bent u bezig met het trainen van politieke vaardigheden, 
gebruik de technieken dan ook in uw dagelijks leven: stel kri-
tische vragen aan anderen en aan uzelf. verleid uzelf om uw 
mening scherp te verwoorden. Een andere gouden tip: kijk 
goed naar ervaren politici. ook van hen kunt u veel leren.

 5  Investeer in uw netwerk 
Niet alleen wat u kunt en wat u weet is belangrijk, in de politiek 
is ook wie u kent van cruciaal belang. uw netwerk buiten de 
politiek kan u zelfs extra aantrekkelijk maken voor uw partij 
en u een hogere plek op de kandidatenlijst opleveren. Maar 
ook het contact met raadsleden en andere mensen die actief 
zijn in de lokale politiek opent veel deuren. om uw plannen 
te verwezenlijken moet u anderen meekrijgen. Mooie ideeën 
worden pas werkelijkheid als ze door een meerderheid worden 
gedragen. de politieke lobby is cruciaal voor politieke winst 
en goede contacten vergroten uw kans van slagen aanzienlijk. 
Start een eigen website, weblog of hyves, zodat u dit net-
werk tijdens de verkiezingscampagne goed kunt benutten.

 6  Stel uzelf kandidaat
als u al actief meedraait in de lokale politiek dan bestaat de 
kans dat u benaderd wordt door de kandidatencommissie. 
Gebeurt dat niet en hebt u wel de ambitie om raadslid te 
worden, meld uzelf dan aan, wees proactief. Tenslotte gaat 
het erom dat u het wilt. u hoeft niet te wachten totdat u 
gevraagd wordt. Nadat uw ambitie bekend is bij de kandi-
datencommissie, volgen er gesprekken. deze commissie 
komt uiteindelijk met een advies voor de kandidatenlijst.  
het bestuur komt vervolgens met een conceptkandidatenlijst. 
om op de lijst te komen moet u minimaal achttien jaar zijn. 
als u niet de Nederlandse nationaliteit hebt, moet u vijf jaar 
ononderbroken in Nederland wonen. 

 7  Verover een verkiesbare plek op de lijst
het besluit of u zich uiteindelijk kandidaat mag stellen voor 
de raadsverkiezingen ligt in handen van de leden van de 
lokale afdeling. Zij stemmen in een zenuwslopende leden-
vergadering over de definitieve kandidatenlijst. In deze  
vergadering wordt gestemd over wie op welke plaats komt. 
Staat u niet op de conceptkandidatenlijst, dan hebt u hier 
nog een kans om toch op de lijst te komen. de emmers met 
stembiljetten worden omgekeerd op tafel en de biljetten 
worden zorgvuldig geteld. de grote vraag voor u is: wordt het 
een verkiesbare plek of niet? uiteindelijk komt het verlossende 
woord en wordt de definitieve kandidatenlijst vastgesteld. 
Staat u op een verkiesbare plek, dan heeft u genoeg reden 
om feest te vieren. de verkiezingscampagne kan nu echt 
losbarsten. wanneer u laag op de lijst staat en toch graag in 

de gemeenteraad wilt, dan zult u een voorkeurscampagne 
moeten beginnen. Krijgt u op de verkiezingsdag genoeg voor-
keurstemmen, dan bemachtigt u alsnog een plek in de raad.

 8  Campagne voeren
Zodra de kandidatenlijst bekend is en de raadsverkiezingen 
dichterbij komen, is een goede campagne noodzakelijk.  
om zo veel mogelijk zetels te krijgen voor uw partij en voor-
keurszetels voor uzelf, moet u de inwoners overtuigen van 
het partijprogramma en waarom u de juiste kandidaat bent 
om hen te vertegenwoordigen in de raad. In campagnetijd is 
creativiteit troef. u zult u zich op vele manieren kunnen profi-
leren: van posters plakken tot op de markt staan, debatten 
aflopen en ludieke acties bedenken. Benut hierbij ook het 
internet en andere vormen van media.

 9  Overleef de verkiezingen
op de verkiezingsdag is de spanning te snijden. de resultaten 
komen na lang wachten binnen en dan wordt bekend of  
het u gelukt is. u bent gekozen in de gemeenteraad.  
de champagne wordt ontkurkt en de eerste foto van de 
nieuw gekozen raad genomen. als het antecedentenonder-
zoek niets verdachts oplevert, staat niets u meer in de weg. 
In de eerstvolgende officiële raadsvergadering wordt u 
beëdigd. Nadat u uw belofte of eed hebt afgelegd bent u 
formeel raadslid. 

 10  Een goed begin is het halve werk
Nadat u bent beëdigd, is het tijd voor een goede introductie. 
de griffier van uw gemeente en uw politieke partij, bieden u 
ongetwijfeld een mooi introductieprogramma aan. Maak hier 
gebruik van. Mocht dat niet het geval zijn, wees hierbij ook 
proactief en vraag om informatie. de eerste weken worden 
in een hoog tempo belangrijke besluiten genomen. welke 
partijen komen in de coalitie? Binnen uw fractie: wie wordt 
fractievoorzitter en vice-fractievoorzitter. welk raadslid krijgt 
welke onderwerpen toebedeeld? Bereid u goed voor op 
deze vragen en bij twijfel: las een denkpauze in. Bij al deze 
beslissingen is het belangrijk dat u dichtbij uzelf blijft.

Succes! «

 1 Word actief lid van een politieke partij  
of begin een partij

om raadslid te worden moet u lid zijn van een politieke partij. 
Bent u nog geen lid, zoek dan een partij die bij u en uw 
ideeën past en word lid. Bent u al lid van een partij: laat dan 
uw gezicht zien. Ga naar de ledenvergadering en laat u  
verleiden om te helpen met het organiseren van politieke 
avonden of met het voeren van campagne. Kunt u niet vinden 
wat u zoekt binnen de bestaande partijen, dan is een eigen 
partij beginnen een mogelijkheid. Besef wel dat hierbij veel 
komt kijken.
Besmet met het politieke virus? verdiept u zich dan eens in 
de mogelijkheden van lidmaatschappen van werkgroepen  
of om in het lokale bestuur van uw partij deel te nemen. 
Bestudeer de voorwaarden waaronder u zich kandidaat kunt 
stellen. veel partijen hebben de regel dat kandidaten minstens 
een half jaar of een jaar lid moeten zijn voordat zij zich kan-
didaat mogen stellen als gemeenteraadslid. uitzonderingen 
op deze regels zijn mogelijk, maar dat moet goed worden 
beargumenteerd. 

 2  Weet wat er lokaal speelt
voor een lokale politicus is maatschappelijke betrokken heid 
een must. Zorg dat u op de hoogte bent van wat er speelt in 
uw gemeente. Kennis is macht. Lokale kranten lezen en 
lokale televisie kijken zijn verplichte kost, maar vergeet ook 
niet met uw mede-inwoners te praten. als raadsleden van 
uw gemeente een weblog bijhouden lees deze dan. dat is 
de beste introductie in de gemeentepolitiek. Is uw interesse 
echt ontwaakt? abonneer u dan op de raadsstukken of lees 
deze via de website van de gemeente. hier moet u zeker 

aan het begin de tijd voor nemen, want het kan soms taaie 
kost zijn. aan de andere kant: vergeet niet dat toen u aan uw 
nieuwe baan begon u op uw eerste werkdag waarschijnlijk 
ook dacht: ‘waar ben ik beland? hoe leer ik hier de weg 
kennen?’. voor politiek jargon, formele procedures en kennis 
van dossiers geldt hetzelfde. Tijd en ervaring doen wonderen. 

 3  Stap het gemeentehuis in
wanneer u ambities hebt een rol te spelen in het lokale 
bestuur, woon dan fractie- en gemeenteraadsvergaderingen 
bij en leer van binnenuit hoe politiek wordt bedreven. de 
omgang en cultuur, die in elke gemeente anders is, leert u 
alleen kennen door hieraan deel te nemen, aanwezig te zijn 
en goed op te letten. In sommige gemeenten is het mogelijk 
om u als burgerraadslid aan te sluiten bij een fractie. Ga 
mee naar commissie- en raadsvergaderingen en proef de 
sfeer. Praat met raadsleden en oud-raadsleden. vooral oud-
raadsleden kunnen goede tips geven. waar burgerraadslid-
maatschap niet mogelijk is, kunt u natuurlijk altijd als burger 
inspreken over een onderwerp dat in de commissie of in de 
raadsvergadering op de agenda staat. 

 4  Ontwikkel politieke vaardigheden 
vanaf de publieke tribune kan een raadsvergadering heel 
boeiend zijn en kunt u goed analyseren wat zich afspeelt. 
Tip: deel uw analyse met een raadslid die tijdens de 
vergader ing een actieve rol heeft ingenomen. Merkt u dat u 
helemaal opgaat in een debat, dan is politiek u op het lijf 
geschreven. de techniek van debatteren is een vaardigheid 
die u kunt trainen. de meeste partijen geven veel aandacht 

raadslid in 
tien stappen

raadSLEdEN wordEN NIET GEBorEN, ZE wordEN GEMaaKT. IS PoLITIEK uw 

LIEvE LINGSoNdErwErP oP fEESTJES? hEBT u ovEraL EEN MENING ovEr EN 

ovErTuIGT u aNdErEN GraaG? dENKT u TE wETEN hoE hET aNdErS EN BETEr 

KaN? hEBT u EEN vISIE oP dE SaMENLEvING? BENT u EIGENLIJK aL aCTIEf BEZIG, 

BIJvoorBEELd MET vrIJwILLIGErSwErK? daN Zou u ZoMaar hET aaNKoMENd 

PoLITIEK TaLENT KuNNEN ZIJN. hIErBIJ TIEN STaPPEN dIE u KuNNEN hELPEN oP 

uw wEG Naar hET raadSLIdMaaTSChaP. 

WiLt u méér Weten?

voor meer informatie neemt u contact op met de griffier van 

uw gemeente of met de partij waarin u geïnteresseerd bent.

Let op: politieke partijen verschillen wel in hun werkwijze. 

Gebruik deze lijst als handvat en onderzoek goed hoe de 

partij waarvoor u raadslid wilt zijn, kandidaten voor de 

gemeente raadsverkiezingen werft. 
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hyve-pagina, het is dus niet alleen te gebruiken als privé-
persoon. hyves kent ruim zeven miljoen leden. 

■  Gebruik Skype als communicatiemiddel
Skype is een voice over IP-programma waarmee men over 
het internet kan telefoneren. het voordeel van Skype is dat 
je met andere skype-gebruikers in principe gratis belt via je 
pc. wel moet je een koptelefoon aansluiten met een microfoon. 
deze koptelefoons zijn in veel electronicawinkels verkrijgbaar. 
Skype wordt ook steeds meer gebruikt in combinatie met een 
eigen website, en andere internetsites. op de eigen website 
of weblog, bestaat naast de mogelijkheid een raadslid te 
mailen of te bellen, namelijk steeds vaker de mogelijkheid 
iemand te skypen.

■   Gebruik Windows Live Messenger om in 
contact te komen met de achterban

windows Live Messenger is een persoonlijke manier om online 
contact te hebben met anderen. Mensen worden toegevoegd 
aan een messenger met wederzijds instemmen, op basis 
van je e-mailadres. op deze manier wordt het contact met 
de achterban persoonlijker en beter. overigens bestaan er 
meerdere varianten op windows Live Messenger, zoals 
yahoo! Messenger, maar windows Live Messenger is het 
meest gebruikt. «

marije van den Berg (PvdA Leiden) was het eerste 

bloggende raadslid en is zeer actief op twitter

gert-Jan kleinpaste (groenLinks, Apeldoorn) is een actieve 

hyver en is regelmatig op fora en in communities te vinden. gebruikte bron: wikipedia

interessAnte WeBsites

www.hyves.nl

www.linkedin.com

www.facebook.com

www.twitter.com

www.youtube.com

www.wieowie.nl

www.skype.nl

messenger.live.com

| LIfESTyLE

INTErNET IS EEN CoMMuNICaTIEMIddEL waarvaN PoLITICI STEEdS MEEr GEBruIK-

MaKEN. EEN BEETJE BEKENd raadSLId KaN NIET MEEr ZoNdEr hET INTErNET aLS 

CoMMuNICaTIEMIddEL. hET GEBruIK vaN INTErNET vErBETErT dE CoMMuNICaTIE 

MET dE BurGEr, Maar ooK MET dE MEdIa. raad hEEfT EEN aaNTaL vEELGEBruIKTE 

MoGELIJKhEdEN oP EEN rIJTJE GEZET. voor aLLE GEvaLLEN GELdT EChTEr daT 

aLS JE EENMaaL hET MEdIuM INTErNET GEBruIKT, hET aCTuaLISErEN EN BEhErEN 

hEEL BELaNGrIJK IS. 

raadsleden op het  internet
■  Maak een eigen website 
Mensen kunnen je op deze manier direct vinden met behulp 
van de zoekmachines. Iedereen kan lezen wie je bent, wat je 
doet, waar je voor staat en kan desgewenst direct contact 
opnemen. de meeste landelijke politici hebben een eigen 
website, maar ook veel raadsleden ventileren hun mening 
via hun eigen website.

■  Schrijf je in bij LinkedIn
LinkedIn maakt het mogelijk het netwerk flink uit te breiden 
en anderen te laten profiteren van jouw netwerk. Nadat je 

een account hebt aangemaakt, plaats je op LinkedIn jouw 
werkervaring, als een soort cv. Een ander voordeel voor een 
raadslid is dat deze netwerksite de mogelijkheid biedt zoge-
heten communities op te zetten rond specifieke onderwerpen, 
waarna online verschillende visies over dat interessegebied 
kunnen worden uitgewisseld met andere geïnteresseerden. 

■  Beheer een eigen weblog
auteurs, ook wel bloggers genoemd, houden een logboek 
met informatie bij, die zij willen delen met de bezoekers van 
hun weblogs. dit kan gaan om tekst, foto’s (een fotoblog), 
video (vlog) of audio (podcast). Lezers van weblogs kunnen 
reacties achterlaten bij een gemaakt bericht, wat weer input 
kan zijn voor ideeën of standpunten voor het raadswerk. het 
gebruik van een weblog maakt het mogelijk direct je mening 
te geven over een kwestie. dit kan bijzonder interessant zijn 
voor journalisten. 

■   Sinds enkele jaren bestaat het fenomeen 
microbloggen, waarvan Twitter de meest 
bekende variant is.

hierop kunnen mensen korte berichten achterlaten, over 
datgene wat speelt of waarmee ze bezig zijn. Steeds meer 
politici zitten op Twitter. door het gebruik van Twitter ziet 
een journalist of burger bijvoorbeeld bij welke bijeenkomsten 
je bent en wat je bezighoudt. andere Twitteraars kunnen 
hierop reageren.

■   Als (toekomstig) gemeenteraadslid kun 
je met je eigen Hyve-pagina proberen zo 
veel mogelijk vrienden aan je te binden

hyves is een profielensite, waarnaar je gegevens van jezelf 
kunt uploaden, zoals interesses en foto’s. als hyver kun je 
mensen toevoegen aan je netwerk. Mensen zijn in dat geval 
lid van je ‘hyve’. veel politieke partijen hebben een eigen 

renee teunissen (vvd zevenaar) heeft een actieve website met  

onder meer een blog. renee is ook actief op o.a. Linkedin en hyves.



raadslid op de grens: henk Brauer

hENK BrauEr IS aL Zo’N TwINTIG Jaar aCTIEf aLS raadSLId. IN EErSTE 

INSTaNTIE voor dE GEMEENTE BELfELd, Maar SINdS dE SaMENvoEGING 

MET vENLo IN 2001 voor dE GEMEENTE vENLo. aLS raadSLId oP dE 

GrENS voor dE LoKaLEdEMoCraTEN MaaKT hIJ ZICh oNdEr aNdErE 

STErK voor MEEr SaMENwErKING MET dE duITSE BuurGEMEENTEN. 

‘hET hEEfT wEL IETS SPaNNENdS, oM oP dE GrENS TE woNEN.’

het heeft wel iets 
spannends om op 
de grens te wonen
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 e
én van de grote liefdes van henk Brauer, voor-
zitter van de zes zetels tellende fractie van de 
Lokaledemocraten in venlo, is het maken van 
toertochtjes met zijn oldtimer, een MG Td ’52, 
in het grensgebied met duitsland bij venlo. 

Eenmaal per jaar organiseert hij met enkele anderen de toer-
tocht ‘Borderline&Grenzfahrt’, meestal  in de zomer: ‘Tijdens 
deze tocht rijden we door zowel Noord-Limburg als door het 
duitse Niederrhein-gebied. het is echt prachtig om door 
deze regio te toeren. vorig jaar zijn we gestart bij Tagungs-
zentrum Schloss Krickenbeck, twee kilometer van de grens 
bij venlo. Ik vind het vooral spannend, als je de grens overgaat. 
Je merkt dat je een ander land binnengaat. de regels en taal 
zijn anders.’ historisch gezien heeft deze regio volgens Brauer 
een sterke band: ‘vóór de Tweede wereldoorlog bestond de 
grens met duitsland hier eigenlijk niet echt: veel mensen uit 
de regio werkten, gingen stappen en trouwden aan de 
andere kant van de grens.’

Samen met anderen richtte henk Brauer twintig jaar geleden 
de Belfeldse democraten op. Brauer: ‘als verenigingsman 
wilde ik me sterk maken voor ondermeer een goede sporthal in 
Belfeld. de gemeente gaf prioriteit aan andere zaken. daarop 
richtten we de Belfeldse democraten op. En niet zonder suc-
ces: we behaalden dertig procent van de stemmen. ondanks 
onze grote winst, zijn we toen toch de oppositie ingegaan, 
omdat we tegen het overmachtige meerderheidsblok van de 
andere partijen toch weinig verandering konden verwachten. Bij 
de volgende verkiezingen kregen we nog meer stemmen en 
gingen we wel het college in. die jaren bereikten we wel veel en 
werd ook de sporthal gerealiseerd. verder kregen we het voor 
elkaar dat een fabriek in het centrum van Belfeld werd ver-
plaatst naar een industrieterrein.’ In het dagelijkse leven werkt 
Brauer bij de afdeling research & development van printerbedrijf 
océ Technologies. In de periode dat hij gemeenteraadslid is, 
heeft Brauer onder andere de samenvoeging met venlo mee-
gemaakt: ‘Tegelen, Belfeld, Blerick en venlo kwamen in 2001 
bij elkaar. voor ons was de keuze: gaan we door, en willen we 
in de venlose raad opkomen voor de belangen van kleine ker-
nen en wijken? hierop hebben we besloten met de plaatselijke 
democraten uit Tegelen en Blerick samen te werken als een 
fractie onder de naam Lokaledemocraten. volgens ons is er te 
veel aandacht voor de centrumstad zelf, en te weinig voor de 
kernen, wijken en grensoverschrijdende samenwerking.’ 

AmBities vAn de stAd
venlo is een ambitieuze stad. In het plan venlo 2030, resultaat 
van een enquête onder de bevolking in 2004, worden  
speerpunten voor de toekomst genoemd. venlo heeft een 
Euregio nale ligging tussen de randstad en het duitse ruhr-
gebied. de stad zou als Europese proeftuin kunnen fungeren 
in het kader van Europese integratie, zowel bestuurlijk, 
economisch als innovatief grensoverschrijdend. 
Tegelijkertijd kent venlo enkele bedreigingen als het gaat om 
een sterke positie in de regio. Eén daarvan is de concurrentie 
van andere regio’s, zoals op het gebied van bedrijvigheid en 
onderwijs, van regio’s als Maastricht-hasselt-aken-Luik, 
arnhem-Nijmegen, Brabantstad en het ruhrgebied. Brauer: 

‘Juist daarom is de komst van een dependance van de uni-
versiteit van Maastricht, innovatieve bedrijvigheid en verdere 
bestuurlijke samenwerking met de duitsers noodzakelijk.’ 
venlo heeft echter het nadeel dat het zich in een relatief 
‘laagbevolkte’ regio in Nederland bevindt. ‘In de omgeving 
van venlo wonen naar verhouding weinig mensen. daardoor 
ontvangt venlo relatief weinig geld van de provincie en van 
het rijk. In 2004 werd door ons nog maar net voorkomen 
dat venlo uit het landelijke innovatiebeleid ‘Pieken in de 
delta’ werd gehaald. om allerlei plannen uit te voeren zijn de 
belastingen hier dan ook relatief hoog. Ik heb het idee dat 
die andere regio’s veel meer bezig zijn de positie van de 
regio te versterken. we moeten ook meer doen, maar dan 
zie ik vooral kansen op Euregionaal gebied!’

BestuurLiJke sAmenWerking
Jaarlijks vinden er verschillende werkbezoeken plaats vanuit 
de venlose raad naar diverse duitse overheden en omgekeerd. 
Brauer: ‘over een aantal zaken moet overlegd worden. dan 
gaat het bijvoorbeeld over de genoemde grensoverschrijdende 
projecten, maar ook over gemeenschappelijke belangen.  
op mijn voorstel gaat medio dit jaar de Commissie financiën, 
bestuur en veiligheid naar Mönchengladbach in het kader van 
de Euregio, maar ook gaan we naar onze partnerstad Krefeld 
en naar düsseldorf voor een bezoek aan de Landestag van 
Nordrhein westfalen. op verschillende niveaus brengen we 
dus een bezoek aan de aangrenzende overheden: landelijk, 
regionaal en gemeentelijk. dit geeft ons ook inzicht in belem-
meringen, bijvoorbeeld op het gebied van regelgeving, en 
kansen om meer samen te werken.’

drugsoverLAst
als je in de landelijke media iets hoort over gemeenten op 
de grens, gaat het vooral over drugsoverlast. ook venlo 
heeft hier last van. ‘Maar bij ons gaat het gelukkig niet om +

‘ volgens ons is er te 
veel aandacht voor 
de centrumstad zelf, 
en te weinig voor  
de kernen, wijken en 
grensoverschrijdende 
samenwerking’ 

| INTErvIEw

Burgemeester hubert Bruls (met toeter) en henk Brauer (met vlag) bij startceremonie van de toertocht ‘Borderline’ in 2008.

PersoonLiJk PAsPoort

Naam : henk Brauer

Leeftijd : 55 jaar

Burgelijke staat : gehuwd

Gemeente : venlo

Politieke partij : Lokaledemokraten

raadslid sinds : 1990

Gemiddelde tijdsbesteding aan  

raadswerk: 

15 tot 20 uur per week
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‘ festina lente cauta fac omnia 
mente, ofwel: haast je langzaam, 
doe alles met verstand’

harddrugs, waar enkele andere Limburgse steden wel mee 
te maken hebben’, aldus Brauer. ‘wij hebben vooral last 
door de softdrugs. In het verleden zorgde de softdrugs ook 
voor overlast in de venlose binnenstad. de handel heeft 
door adequaat beleid zich nu grotendeels verplaatst naar de 
buitenranden van venlo.’ om de overlast vanwege de soft-
drugs aan te pakken werkt de gemeente samen met buur-
gemeenten en zijn er vaak overleggen tussen de betreffende 
driehoeken: burgemeester, hoofdofficier van Justitie en de 
korpschef van de Politie. Brauer: ‘de duitse politie loopt 
regelmatig mee in de stad venlo. ook voeren de duitse en 
Nederlandse politie grenscontroles uit. Er is veel samenwer-
king, maar die is helaas niet altijd even goed en flexibel afge-
stemd. Bij feestdagen gaan de inwoners van het grensgebied 
veel over de grens in het kader van recreatie en toerisme, 

maar blijven de grenscontroles scherp. dat geeft weer onnodig 
lange wachttijden en levert files op. op dit gebied is er dus 
nog veel te winnen!’

groen
Enkele jaren geleden was venlo de groenste stad van 
Europa. volgens Brauer heeft het huidige gemeentebestuur 
dit onderwerp echter niet meer hoog op de agenda staan: 
‘als ik nu op sommige plekken het groenonderhoud ziet, 
heb ik toch het idee dat daarvoor minder aandacht is.  
de realisatie van groene grensoverschrijdende recreatieve en 
historische verbindingen zouden toch mooi gezamenlijk met 
de duitsers opgepakt kunnen worden. Maar er is te veel 
ambitie op te veel andere gebieden: elke wethouder wil 
enkele gouden medailles behalen. En dat gaat ten koste  
van andere zaken. dit strookt niet met onze stadsspreuk: 
festina lente cauta fac omnia mente, ofwel: haast je lang-
zaam, doe alles met verstand.’
op het gebied van groen is venlo bezig met het grensover-
schrijdende project veNeTe. henk Brauer houdt zich er  
persoonlijk ook mee bezig: ‘veNeTe staat voor: venlo, het 
duitse Nettetal en Tegelen. Met dit project willen we graag 
de verbinding tussen deze gebieden versterken en dan 
vooral op het gebied van economie, recreatie en natuur. het 
gebied dat hier ligt, is vrij groen en heeft ook veel pittoreske 
plekjes, cafeetjes enzovoorts. het is ideaal voor een combi-
natie van natuur en recreatie en volgens de Lokaledemocraten 
zouden de plannen uitgebreid moeten worden. de aanleg van 
de a74, een snelweg die de snelwegen rond venlo direct 
verbindt met het duitse achterland, kan ook een extra eco-
nomische impuls geven. Maar we hebben op dit moment 
één probleem: we wachten op minister Eurlings. hij moet 
beslissen wanneer en waar de a74 wordt aangelegd.  
de snelwegen omklemmen en doorsnijden de gemeente. 
Zolang we niet weten wat hij van plan is, kunnen we niet 
verder met onze ideeën. onze duitse buren in Nettetal willen 
aan de slag met dit project. Maar wij kunnen nog niks. we 
hebben over de grens een duitse krant, waarin regelmatig 
nieuws staat over het grensgebied. daarin stond een tijd 
geleden een stukje over veNeTe, met de vraag van de  
duitsers: ‘venlo, seit ihr noch da?’ «

‘ de duitse politie loopt regelmatig 
mee in de stad venlo’

euroPese ProeFtuin: venLo ALs 
innovAtive green vALLey

het agrologistieke gebied van Greenport venlo en het 

gebied agrobusiness-region Niederrhein, net over de 

grens, vormen samen het grootste tuinbouwgebied van 

Europa. In 2012 organiseert venlo de floriade. Brauer is 

van mening dat de samenwerking met duitsland nog 

beter vorm kan krijgen: ‘het is geen toeval dat juist deze 

grensregio de floriade organiseert. dit evenement kan 

samen met een innovatieve aanpak een extra impuls 

geven aan meer samenwerking en zo het idee van een 

Europese proeftuin nog meer kracht bij zetten.’ om inno-

vatie te bevorderen, krijgt venlo binnenkort een depen-

dance van de universiteit van Maastricht en de opleidingen 

‘Global Supply Chain Manage ment & Innovation’ en 

‘agrofood Management & Innovation’. ‘we zouden een 

soort ‘Innovative Green valley’ kunnen worden met 

ondersteuning en subsidie vanuit Europa, en samenwer-

ken met onder andere Niederrhein en Nordrhein/west-

falen’, aldus Brauer.



LIjSt PIm FoRtuyn (LPF)
De LPF is formeel landelijk in 
januari 2008 opgeheven. De 
gemeenteraadsfracties zullen 
echter hun ambtstermijn 
afmaken, die tot 2010 duurt.

PaRtIj vooR de vRIjheId
www.pvv.nl

tRotS oP nedeRLand
www.trotsopnederland.com
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RAAD is een eenmalige uitgave 
van het Actieprogramma Lokaal 
Bestuur, een gezamenlijk  
project van de Vereniging van 
Nederlandse Gemeenten en  
het Ministerie van Binnenlandse 
Zaken en Koninkrijksrelaties. 
Meer informatie is te vinden  
op www.raad2010.nl en  
www.actieprogramma.nl
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PoLItIeke PaRtIjen
Om raadslid te worden, moet u lid zijn van een politieke 
 partij. Hoe lang u lid moet zijn om u als gemeenteraadslid 
kandidaat te kunnen stellen, verschilt per partij. Naast 
 verdieping in de beginselen is het ook belangrijk om u te 
 oriënteren op de werkwijze en cultuur binnen een politieke 
partij, zoals de wijze van stemrecht van individuele leden.

Hieronder staan de verschillende politieke partijen die in 2006 
hebben deelgenomen aan de gemeenteraadsverkiezingen, 
gerangschikt op basis van de verkiezings uitslag (Bron: 
 Kiesraad). De lokale partijen hebben in 2006 gezamenlijk het 
grootste aantal stemmen behaald. Zij zijn apart in een kader 
vermeld. De Partij voor de Vrijheid en Trots op Nederland zijn 
toegevoegd, omdat deze hebben aangekondigd mee te doen 
met de gemeente raads verkiezingen in 2010. 

PaRtIj van de aRbeId (Pvda)
www.pvda.nl
www.lokaalbestuur.nl

SocIaLIStISche PaRtIj (SP)
www.sp.nl

chRIStenunIe (cu)
www.christenunie.nl
www.christenunie.nl/nl/ 
bestuurdersvereniging

democRaten 66 (d66)
www.d66.nl

StaatkundIg geReFoR
meeRde PaRtIj (SgP)
www.sgp.nl

chRISten democRatISch  
aPPèL (cda) 
www.cda.nl 
www.cda-bestuurdersvereniging.nl

voLkSPaRtIj vooR  vRIjheId 
en democRatIe (vvd)
www.vvd.nl
www.vvdbv.nl 

gRoenLInkS
www.groenlinks.nl

LokaLe PaRtIjen
Er bestaat een breed en divers scala aan soorten lokale  partijen. Het ver-

schilt van ‘one-issue’-partijen tot partijen die over allerlei onderwerpen een 

standpunt hebben. In 2006 was het percentage van het aantal uitgebrachte 

stemmen op lokale partijen 25,02%. Vergeleken met de andere politieke 

partijen was dit het hoogste percentage van de uitgebrachte stemmen.

Ongeveer 200 lokale politieke partijen zijn verenigd in de 

Vereniging van Plaatselijke Politieke Groeperingen (VPPG). 

De VPPG behartigt de belangen van lokale politieke 

 partijen. Zie voor meer informatie www.vppg.nl.
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